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Qlobal Bakı Forumu bəşəri  
ideya və yanaşmalar platformasıdır
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Məqsədli tələskənlik ± 
sülhün primitiv imitasiyası

(rmənisWan rəKEərliyi Yə  
KaYadarları nəyə oalışırlar"

³Ermənistan və Azərbaycan arasında danışıqların başa çatması barədə 
[əbəri alqışlayıram. Sülh müqaviləsinin imzalanması üçün indi heç bir ma-
neə qalmayıb və bX, CənXbi Qafqazda davamlı sülhə yol açmalıdır´. %X fik-
ri )ransa prezidenti EmmanXel Makron bildirib. MakronXn ardınca Avst-
riyanın Xarici İşlər Nazirliyi də bəyanat yayaraq, %akı ilə İrəvan arasında 
sülhün bərqərar olXnması istiqamətində əldə edilən irəliləyişin səmimiyyət-
lə alqışlandı÷ını, barış sazişinin imzalanmasının səbirsizliklə Jözlənildiyini 
vXr÷Xlayıb� ³+ərtərəÀi və ədalətli razılaşma, şübhəsiz ki, bütün reJionda 
sabitliyi, təhlükəsizliyi və rifahı Jücləndirəcək´.

Məlum olduğu kimi, Azərbaycanın 
Xarici işlər naziri Ceyhun Bayramov 
X,, Qlobal Bakı Forumu zamanı Ermə-
nistanın sülh sazişinin mətninin iki razı-
laşdırılmamış müddəasını qəbul etdiyini 
vurğulayıb. Bayramov, həmçinin növbəti 
mərhələdə rəsmi Bakının İrəvandan göz-
ləntilərini diqqətə çatdırıb. Bunlar Er-
mənistan konstitusiyasına dəyişikliyin 
edilməsi, yəni ərazi iddiasından əl çəkil-
məsi və ATƏT-in Minsk qrupunun ləğvi-
dir. Yəni, ölkəmiz əvvəldən irəli sürdüyü 
bu şərtlər yerinə yetiriləcəyi təqdirdə, sülh 
müqaviləsini imzalayacaq.

Əlbəttə, rəsmi İrəvanın Bakının barış 
sazişi layihəsinin mətni ilə bağlı istəklə-
rinə razılıq verməsi müsbət haldır. Ancaq 
o qədər müsbət hal deyil ki, çox böyük 
olay kimi dəyərləndirilsin. O zaman sual 
olunur� sülh üçün belə tələskənlik nə 
ilə bağlıdır" Sualımız ritorikdir, çünki 
məsələ tələsməklə bağlı deyil. Hesab edi-
rik ki, həddən artıq nikbinlik “zəngulələ-
ri”, şübhəsiz, bəlli məqsədlərə hesablanıb 
və bu barədə söz açacağıq. 

(ardı �-ci səhifədə)

Sülh mayakı və ya 
İrəvan üçün şans
(rmənisWan $]ərEayFan 

3rH]idHnWinin Iikirlərindən 
nəWiFə oı[armalıdır 

3rezident İlham Əliyev X,, 
Qlobal %akı )orXmXnXnXn 
açılış mərasimindəki çı[ışın-

da Azərbaycan-Ermənistan sülh 
prosesi ilə ba÷lı fikirlərini bölüşdü. 
+esab edirik ki, dövlətimizin başçı-
sının bildirdikləri sözüJedən prose-
sin hazırkı fazasını müəyyənləşdir-
mək üçün, bir növ, mayakdır. 

Əlbəttə, Bakı və İrəvan sülh müqaviləsinin 
ərsəyə gəlməsinə yönələn fəaliyyətlərini da-
vam etdirirlər və bu, müsbət haldır. Ancaq bir 
başlıca nüans var ki, hazırda ölkəmizin Ermə-
nistan rəhbərliyinə inamı və etimadı tükənib. 
Rəsmi İrəvan ötən beş ildə bu istiqamətdə han-
sısa əməli addım atmayıb və ona görə hazırda 
tərəflər arasında barış sazişi yoxdur. 

(ardı 4-cü səhifədə)

Milli Məclisin iclasında 
Nazirlər Kabinetinin 
hesabatı dinlənilib 
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Seçkilər 3aşinyanı tələsdirir

+ava daşımaları 
sadələşdirilir

Sülhlə 
manipulyasiyanın 

yeri deyil

3rH]LdHnW ølKam ΨlLyHYLn “(XronHZs” WHlHYL]Lyasına müsaKLEəsL

X,, Qlobal %akı  
)orXmXnXn panel iclasları

Azərbaycan RespXblikasının 
3rezidenti İlham Əliyevin hi-
mayəsi altında və Nizami *ən-
cəvi %eynəl[alq Mərkəzinin 
təşkilatçılı÷ı ilə %akıda keçi-
rilən ³Dünya düzəninin yeni-
dən düşünülməsi� Ça÷ırışların 
fürsətə çevrilməsi´ mövzXsXn-
da X,, Qlobal %akı )orXmX 
martın 14-də işini panel iclas-
larla davam etdirib.

Amerikanın Xarici Siyasəti üzrə Milli 
Komitənin prezidenti və baş icraçı direk-
toru Syuzan Eliotun moderatorluğu ilə 
keçirilən “Sülhə gedən yol” adlı panel ic-
lasında əvvəlcə Ukrayna 3000 Fondunun 
sədri Katerina Yuşşenko Ukrayna–Rusiya 
müharibəsindən danışıb. Onun sözlərinə 
görə, bu müharibənin davam etməsi, sa-
dəcə, bölgə üçün deyil, bütün dünya üçün 
təhlükədir. “Hadisələrə yalnız müəyyən 
prizmadan baxmaq olmaz. Biz burada, sa-
dəcə, bir şəhərdən və ya dövlətdən danış-
mırıq, bütövlükdə demokratik dünyadan 
bəhs edirik”, - deyə o vurğulayıb.

Xorvatiyanın sabiq Prezidenti Kolinda 
Qrabar-Kitaroviç ABŞ Prezidenti Donald 
Trampın Ukrayna–Rusiya müharibəsinə 
yanaşma tərzindən danışıb. Onun sözlə-

rinə görə, ABŞ Prezidentinin müharibəyə 
qarşı çıxması və sülh istəməsi üçün müəy-
yən səbəblər var. “Donald Trampın insan 
hüquqlarından narahat olduğunu düşü-
nürəm. O, dünyadakı çoxlu maliyyə tələb 
edən “bahalı” müharibələri dayandırmaq 
istəyir və Ukraynaya hərbi dəstəyin artıq 
xərc olduğunu düşünür. Ancaq sözsüz ki, 
bu yanaşmanın da müəyyən problemli 
tərəfləri var. Çünki hazırda yaranan geo-

siyasi vəziyyət hər kəs üçün ciddi zərbə-
dir. Münaqişələrin həllində diplomatiya 
tətbiq etməli, beynəlxalq hüquqları qoru-
malıyıq. Düşünürəm ki, münaqişənin həlli 
istiqamətində böyük potensial yaratmaq 
mümkündür. Əsas hədəf isə yeni mühari-
bələrin başlamasına imkan verməməkdir”, 
- deyə sabiq Prezident bildirib. 

(ardı 4-cü səhifədə)

Səhifə  �



2 Xalq qəzeti15 mart 2025-ci il, şənbə

RƏSMİ

Qlobal Bakı Forumu bəşəri ideya 
və yanaşmalar platformasıdır

3rH]idHnW ølKam ΨliyHYin “(XronHZs” WHlHYi]iyasına müsaKiEəsi
Azərbaycan RespXblika-

sının 3rezidenti İlham Əliyev 
martın 1�-də X,, Qlobal %akı 
)orXmX zamanı ³EXroneZs´ 
televiziyasına müsahibə verib. 

DövlətLmLzLn başçısının müsa-
hLbəsLndən bLr hLssə martın 14-də həmLn 
televLzLya kanalında yayımlanıb. İndL 
müsahLbənLn tam varLantını təqdLm edL-
rLk.

Mü[bir� Cənab 3rezident, Qlobal 
%akı )orXmX artıq 12-ci ildir ki, keçi-
rilir. %Xilki tədbirin nəticələri ilə ba÷lı 
Jözləntiləriniz nədən ibarətdir"

3rezident İlham Əliyev� ÜmLd 
edLrəm kL, LştLrakçılar ənənəvL olaraq 
qlobal gündəlLkdə duran məsələlər barədə 
öz mövqelərLnL, ¿kLrlərLnL və yanaşma-
larını bölüşəcəklər, xüsusLlə bu gün 
beynəlxalq arenada vəzLyyətLn kəskLn 
şəkLldə dəyLşdLyL bLr vaxtda. Bu foru-
mun LştLrakçılarının adları onun potensL-
alını əks etdLrLr. Çıxışımda qeyd etdLyLm 
kLmL, burada müxtəlLf ölkələrdən 50-dən 
artıq fəalLyyətdə olan, sabLq dövlət və 
hökumət başçısı LştLrak edLr. Bu şəxslər 
böyük təcrübəyə və bLlLyə malLkdLrlər. 

Artıq açılış sessLyasından da bəllL 
olur kL, burada müxtəlLf ¿kLrlərLn kom-
bLnasLyası mövcuddur. Onlar heç də 
üst-üstə düşmür və bunun özü müsbət 
haldır. ƏmLnəm kL, panellər çərçLvəsLndə 
daha da qızğın müzakLrələr aparılacaq. 
BeləlLklə, bu forumda hər zaman yenL 
Ldeyalar meydana gəlLr və beynəlxalq 
məsələlərə yanaşmanın formalaşmasında 
forumun vacLb rolu var. 

± %Xilki forXmXn mövzXsX ³Dünya 
düzəninin yenidən düşünülməsi´dir. 
Sizcə, bizim hamımızın qlobal səvi-
yyədə üzləşdiyi əsas ça÷ırışlar nədən 
ibarətdir" 

– Bu gün hər kəs tərə¿ndən bölüşülən 
¿kLr odur kL, hazırda yenL qaydaların 
müəyyənləşdLrLlməsL prosesL baş verLr. 
BLldLyLmLz dünya nLzamı artıq mövcud 
deyLl. Hələ kL, beynəlxalq LctLmaLyyət 
tərə¿ndən LstLfadə olunacaq qarşılıqlı 
əlaqə kon¿qurasLyası heç kəsə bəllL dey-
Ll. Buna daLr fərqlL ¿kLrlər var. LakLn 
aydın olan odur kL, bLrLncLsL, hər bLr ölkə 
özünün daxLlL LşlərLnə və daxLlL Lmkan-
larına daha çox dLqqət ayırmalı, hər hansı 
bLr yardıma və hətta beynəlxalq hüquqa 
arxalanmamalıdır. Beynəlxalq hüququn 
selektLv tətbLqLnLn qurbanı olan Azərbay-
canın gələcəyLnL daxLlL resurslar hesabına 
qurması baxımından böyük təcrübəsL var.           

İkLncLsL, gələcək üçün vacLb 
məsələlərdən bLrL odur kL, ölkələr 
beynəlxalq təsLsatlar çərçLvəsLndə 
fəalLyyətə deyLl, LkLtərəflL münasLbətlərə 
daha çox əhəmLyyət verəcəklər. ÇünkL 
bu gün bəzL beynəlxalq təşkLlatlar 
ya öz zəLflLyLnL nümayLş etdLrLr və ya 
tamamLlə LflLc vəzLyyətLndədLr. Əlbəttə, 
bLz hələ kL, qlobal transformasLyanın 
LlkLn mərhələsLndəyLk və bLr çox məsələ 
hadLsələrLn gedLşatından asılı olacaq. 

± %iz dünyada ço[saylı Jeosiyasi 
dəyişikliklərin şahidi olXrXq. Əsasən, 
[üsXsilə də bX reJionda baş verən dəyi- 
şikliklərlə ba÷lı mövqeyiniz nədən 
ibarətdir"    

– Əlbəttə, ətrafımızda baş verən 
böhranlardan regLonumuzun qorunması 
vacLb məsələdLr. Təəssüflər kL, onLllLklər 
ərzLndə CənubL Qafqaz qarşıdurma və 
düşmənçLlLk bölgəsL olub. Hazırda nLs-
bətən sakLt dövrdəyLk və bLz dLqqətLmLzL 
buna yönəltməlLyLk. BLz növbətL hər-
bL qarşıdurmanı LstLsna edəcək əhatəlL 
təhlükəsLzlLk mexanLzmlərL yaratmalıyıq 
və sovet dövründə olduğu kLmL qonşuluq 
şəraLtLndə yaşamağa çalışmalıyıq. 

BəlL, bLz o zaman müstəqLl dövlətlər 
deyLldLk, gələcəyLmLzL planlaşdırmaq 
LqtLdarında deyLldLk və böyük məna-
da mərkəzL sovet hakLmLyyətLndən 
asılı vəzLyyətdə LdLk. Ancaq ən azından 
CənubL Qafqaz respublLkaları arasın-
da fəal təmaslar var LdL. YənL, bLz belə 
bLr təcrübəyə malLkLk və sadəcə, bunu 
nəzərLmLzdə saxlamalıyıq. Bu regLonla 
əlaqədar bLz geosLyasL transformasLyalar 
Llə bağlı gerLdə qalmamalı, dLqqətLmLzL 
regLonal problemlər və regLonal fürsətlər 
üzərLndə cəmləşdLrməlLyLk. 

± Daha Jeniş reJiona nəzər saldıq-
da bXrada RXsiya-Ukrayna məsələsini, 
<a[ın ùərqdə cərəyan edən hadisələri 
Jörürük. Qlobal kollektiv yanaş-
ma olaraq biz bX hadisələrdən nəyi 
öyrənərək irəliləyə bilərik" 

– BLzLm yanaşma ondan LbarətdLr 
kL, bLz qlobal nLzamı olduqca düzgün 
qLymətləndLrLrdLk. MLllL maraqlarımız 
məsələsLndə bLz heç kəsə və ya heç bLr 
təsLsata arxalanmamışıq. Olsun RusL-
ya-Ukrayna müharLbəsL, yaxud Yaxın 
ŞərqdəkL hadLsələr və AfrLkadakı gərgLn-
lLk – hər bLr ölkə anlamalıdır kL, o, öz ta-
leyLnLn sahLbLdLr. 

Onlar bunu nə qədər tez başa 
düşsələr, bu, onlar üçün bLr o qədər də 
yaxşı olar. ÇünkL əgər sLz həmLşə kLm-
Lnsə yardımına bel bağlasanız, bLrLncLsL, 
bu, sLzL zəLflədəcək, LkLncLsL, bu yardımın 
daLmL olacağına daLr heç bLr zəmanət 
yoxdur, üçüncüsü də sLz suverenlLyLnLz-
Ln bLr hLssəsLnL LtLrmLş olursunuz.  ÇünkL 
əgər sLz həmLşə kLmdənsə asılısınızsa və 
həmLşə kLmdənsə yardım LstəyLrsLnLzsə, 
onda bLr gün gələcək, həmLn şəxs gəlLb 
sLzdən hesabat Lstəyəcək. 

BLzLm təcrübəmLz uğurlu olmuşdur 
və onun uğurlu olması sübuta yetLr-
LlmLşdLr. YənL bLz öz resurslarımıza 
güvənLrdLk,  bLz suverenlLyLmLzL və ərazL 
bütövlüyümüzü özümüz bərpa etdLk 
və LndL də gələcəyLmLzL özümüz quru-
ruq.  Hesab edLrəm kL, bu, çox vacLb bLr 
nətLcədLr və bu, təkcə nəzərLyyə deyLl, bu, 
Azərbaycanda baş verənlərdLr.

± *ələcəyə ba[ışınıza Jəldikdə, 
bX qlobal sabitliyin yekXnda haraya 
Jedəcəyini Jörürsünüz" Sizcə, biz 
bXna nail olaca÷ıq" 

– Bu məsələdə mən o qədər də nLkbLn 
deyLləm. Mən realLst olmağa üstünlük 
verLrəm. NövbətL aylar və ya hətta Lllərdə 
sabLtlLyə naLl olacağımızı düşünmürəm. 
RusLya-Ukrayna müharLbəsLndən söhbət 
gedLrsə, hətta müharLbə dayansa belə, 
müharLbənLn yenLdən başlamayacağına 
daLr heç bLr zəmanət yoxdur. BLr vaxt-
lar demək olar kL, otuz Ll ərzLndə bLzdə 
- Azərbaycan və ErmənLstan arasında 
atəşkəs razılaşması var LdL. Bu razılaşma-
ya 1994-cü LlLn yazında naLl olunmuşdur. 
LakLn bu, müharLbənLn sona çatması 
demək deyLldL. Sadəcə, transformasLya 
baş vermLşdLr və müharLbə yalnız sülh 
sazLşL Lmzalananda bLtLr. 

Hətta LndLkL dövrdə, İkLncL Qa-
rabağ müharLbəsLnLn bLtməsLndən beş 
Ll keçməsLnə baxmayaraq, bLzLm Er-
mənLstanla sülh müqavLləmLz yoxdur. 
BəlL, sakLtlLkdLr, LtkLlər yoxdur və bu da 
bugünkü vəzLyyətLn böyük üstünlüyüdür. 
LakLn sülh sazLşL Lmzalanana qədər bura-
da sabLtlLk olmayacaq. 

EynL yanaşmanı dünyanın bütün dLgər 
hLssələrLnə - Yaxın Şərqə və AfrLkaya da 
şamLl etmək olar. Əfsuslar olsun kL, müna- 
qLşələrLn sayı artmaqdadır və əgər sLz öz 
həllLnL tapmış münaqLşə axtarsanız, görə 

bLlərsLnLz kL, sadəcə burada, Qarabağ-
da olan münaqLşə öz həllLnL tapıb. Bu, 
beynəlxalq hüquq, tarLxL ədalət əsasında 
həllLnL tapmış yeganə münaqLşədLr. Bu 
həllL bütün dünya qəbul edLr.

–  +esab edirəm ki, belə hadisələr 
bX cür müzakirələrin başlanılmasına 
səbəb olXr. %X, o Jeosiyasi arenanın 
mühüm bir hissəsidir, elə deyilmi"

– Əlbəttə. ÇünkL  bLz geosLyasL dəy-
LşLklLklərdən bəhs edəndə daha dəqLq 
danışmalıyıq. Bu, VaşLnqtonda baş verən 
hadLsələrdLr. AmerLkanın yenL admLnLs-
trasLyasının sLyasətL Llə bağlı nələr baş 
verLr və bu, bLr daha bütün dünyanın Ağ 
evdə qəbul olunmuş qərarlardan necə 
asılı olduğunu nümayLş etdLrLr. BeləlLklə, 
bu, qlobal geosLyasL dəyLşLklLyLn mən-
bəyLdLr. O, yenLcə başlayıb və bLz bu geo-
sLyasL dəyLşLklLyLn Llk aylarını yaşayırıq. 

Buna görə də belə çoxsaylı qon-
aqların LştLrak etdLyL toplantılar had-
LsələrL müva¿q şəkLldə qLymətləndLrmək, 
¿kLrlərL, narahatlıqları və ya gözləntLlərL 
bölüşmək üçün vacLbdLr. MənLm çıx-
ışıma nəzər salsanız görərsLnLz kL, mən 
baş verənlərlə bağlı çox nLkbLn əhva-
lL-ruhLyyədəyəm. Çıxışımda dedLyLm 
kLmL, bLz ABŞ-ın əvvəlkL admLnLstrasL-
yası və Azərbaycan arasında münasL-
bətlərLn pLsləşməsLndən məyusluq hLssL 
keçLrmLşdLk. Onların mövqeyL bLzLm mLl-
lL maraqlarımıza ədalətsLz yanaşmadan 
Lbarət LdL. Buna görə bLz Tramp admLn-
LstrasLyası dövründə  ABŞ Llə münasL-
bətlərLmLzLn və güclü tərəfdaşlığımızın 
yenLdən qurulmasına çox nLkbLn baxırıq. 

LakLn qonşu zalda bəzL Lnsanlar var 
kL, onlar nLkbLn olmaq əvəzLnə daha çox 
məyusdurlar. Bu da təbLLdLr, çünkL hər 
bLr ölkənLn öz maraqları var. Hər bLr sL-
yasətçLnLn öz baxışları var. Mən ümLd 
edLrəm kL, burada, bu Forumda Ldeyaların 
toqquşması baş verəcək və bu da forumu 
uğurlu edəcək.

– Siz artıq 3rezident 7rampla 
danışmısınız və o, Sizin ¿kirlərinizi 
bölüşürmü"

– Mən, sadəcə, onunla onu seçkLlərdə 
qələbə münasLbətLlə təbrLk etmək üçün 
danışmışam və bu da bLzLm aramızda baş 
vermLş yeganə söhbətdLr.

± +ələ ki. Cənab 3rezident Sizinlə 
danışmaq hər zaman ço[ [oşdXr. 

– Çox sağ olun. SLzə Bakıda xoş vaxt 
keçLrməyL arzulayıram.

– Sa÷ olXn. Sizi Jörmək [oş idi.

– Sağ olun.    
$=Ψ57$&

İƏ7-in =irvə Jörüşünə 
hazırlıq müzakirə edilib

Martın 14-də Azərbaycanın [arici iş-
lər naziri CeyhXn %ayramov X,, Qlobal 
%akı )orXmXnda iştirak məqsədilə ölkə-
mizdə səfərdə olan İqtisadi Əməkdaşlıq 
7əşkilatının (İƏ7) %aş katibi Əsəd Mə-
cid Xan ilə Jörüşüb.

Görüşdə İƏT çərçivəsində əməkdaşlıq 
imkanları, İƏT-in fəaliyyətinin gücləndiril-
məsi səyləri, təşkilatın ölkəmizdə keçirilə-
cək =irvə görüşünə hazırlıq işləri, habelə 
regional məsələlər müzakirə olunub.

Nazir Ceyhun Bayramov ölkəmizin 
İqtisadi Əməkdaşlıq Təşkilatının işinə 
əhəmiyyət verdiyini, onun əhatə etdiyi re-
gionun iqtisadi-ticarət, nəqliyyat-kommu-
nikasiya sahələri üzrə imkanlarla zəngin 
olduğunu, bu baxımdan bölgənin mövcud 
potensialından istifadənin vacibliyini qeyd 
edib.

Görüşdə Azərbaycanın BMT-nin İqlim 
Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasına 
(COP29) sədrliyindən bəhs olunub, İƏT 
çərçivəsində ətraf mühitlə bağlı təşəbbüs-
lərin irəlilədilməsinin əhəmiyyəti qeyd edi-
lib.

Cari ildə Azərbaycanda keçiriləcək =ir-
və görüşünün İqtisadi Əməkdaşlıq Təşkila-
tının inkişafı, gücləndirilməsi baxımından 
mühüm rol oynayacağı, bu baxımdan üzv 
ölkələrin fəal iştirak və töhfələrinin vacib-
liyi vurğulanıb.

***

+əmin Jün [arici işlər naziri CeyhXn 
%ayramov %olqarıstanın [arici işlər na-
ziri *eorq *eorqievin rəhbərlik etdiyi 
nümayəndə heyəti ilə də Jörüşüb. 

Tərəflər arasında keçirilən təkbətək gö-
rüş daha sonra hər iki tərəfdən nümayəndə 
heyətlərinin iştirakı ilə geniş tərkibdə da-
vam etdirilib. Görüşdə ölkələrimiz arasın-
da mövcud strateji tərəfdaşlıq münasibət-
lərinin inkişafında mövcud siyasi dialoqun 
əhəmiyyəti vurğulanıb. İqtisadiyyat, ticarət 
sahələri üzrə əməkdaşlıq imkanlarının 
mövcudluğu diqqətə çatdırılıb, Azərbay-
can və Bolqarıstan arasında ticarət-iqtisadi 
və elmi-texniki əməkdaşlıq üzrə Müştərək 
Komissiyanın bu xüsusda rolu qeyd edilib.

Enerji sahəsi üzrə həyata keçirilən 
birgə təşəbbüslərin Avropanın enerji təh-
lükəsizliyinin təmin olunmasında vacib 
rol oynadığı vurğulanıb, bu istiqamətdə 
əməkdaşlığın daha da genişləndirilməsinin, 
xüsusilə yaşıl enerji sahəsi üzrə yeni la-
yihələrin icrası üçün geniş perspektivlərin 
mövcud olduğu bildirilib.

Nazir Ceyhun Bayramov, həmçinin 
qarşı tərəfi Azərbaycan-Ermənistan nor-
mallaşma prosesi barədə məlumatlandırıb. 
Sülh müqaviləsinin mətninin razılaşdırıl-
masına baxmayaraq, Ermənistan tərəfinin 
Konstitusiyası və digər qanunvericilik akt-
larında ölkəmizə qarşı ərazi iddialarına son 
qoyulmasının, ATƏT-in Minsk qrupunun 
və aidiyyəti strukturların rəsmi şəkildə ləğ-
vinin ən vacib amil olduğu söylənilib.

XQ

Şimali Makedoniya Prezidentinin 
Azərbaycana səfəri başa çatıb

ùimali Makedoniya RespXblikasının 
3rezidenti Qordana Silyanovska-Davko-
vanın Azərbaycana rəsmi səfəri martın 
14-də başa çatıb.

Heydər Əliyev Beynəlxalq Aeropor-
tunda Şimali Makedoniya Prezidentini 
Azərbaycanın xarici işlər nazirinin müavi-
ni Fariz Rzayev və digər rəsmi şəxslər yola 
saldılar.

Baş Prokurorluqda aktual müzakirə

+üqXq üzrə tanınmış simalarla təmsil olXnan %aş prokXror yanında 
Elmi-Məsləhət ùXrasının növbəti iclası keçirilib.

İclasda Baş prokuror Kamran Əliyev 
vurğulayıb ki, dövlətimizin başçısı İlham 
Əliyevin rəhbərliyi ilə bütün sahələrin 
təkmilləşdirilməsinə istiqamətləndirilmiş 
genişmiqyaslı islahatedici tədbirlər ölkə 
qanunvericiliyinin müasir tələblərə cavab 
verməsini mütləq edir. Çıxışda qeyd edi-
lib ki, ilk növbədə, hüquq-mühafizə sahə-
sində fəaliyyət göstərən dövlət məmurları 
təcrübədə rastlaşdıqları hüquqi problemləri 
dərindən təhlil etməli, onların optimal həlli 
yollarını müəyyən etməli və hüquq ictima-
iyyətinin müzakirəsinə çıxarmalıdırlar.

İclasda peşə səhlənkarlığına görə ci-

nayət məsuliyyətinin müəyyən edilməsi, 
vergi və “qara mühasibatlıq” sənədlərinin 
ekspertizası zamanı yaranan fikir ayrılıqla-
rı və ziddiyyətlər, habelə milli və xarici val-
yutadan istifadə etməklə törədilən müxtəlif 
kateqoriya cinayətlər üzrə pul vəsaitlərinin 
cinayətin alət və vasitəsi kimi qiymətlən-
dirilməsində olan problemlər müzakirəyə 
çıxarılıb. 

Qaldırılan məsələlərə dair ətraflı mü-
zakirələr aparılıb. Şura üzvlərinin rəy və 
təklifləri dinlənilib, təqdimatları keçirilmiş 
vəsaitlər maraqla qarşılanıb.

XQ
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Milli Məclisin iclasında Nazirlər 
Kabinetinin hesabatı dinlənilib 

Martın 14-də Sahibə Qafarovanın 
sədrliyi ilə Milli Məclisin yaz ses-
siyasında növbəti plenar iclası ke-
çirilib.

İclası açan Sahibə Qafarova əvvəlcə 
martın 10-11-də Milli Məclisin nümayəndə 
heyətinin Gürcüstana rəsmi səfəri barədə 
qısa məlumat verib. 

Sonra Milli Məclisin sədri bugünkü ic-
lasın gündəliyində bir məsələnin - Nazirlər 
Kabinetinin ötən ildəki fəaliyyəti barədə 
hesabatının olduğunu deyib. 

Bildirilib ki, ötən il Milli Məclisdə Na-
zirlər Kabinetinin hesabatının müzakirəsi 
zamanı irəli sürülmüş təkliflər hökumət 
tərəfindən diqqətlə araşdırılıb və deputatla-
ra bu təkliflərin icra vəziyyətinə dair ətraflı 
məlumat təqdim edilib. 

Sonra Azərbaycan Respublikasının Baş 
naziri Əli Əsədov Nazirlər Kabinetinin 
2024-cü ildə fəaliyyəti haqqında hesabatı 
təqdim edib.

Baş nazir qeyd edib ki, 2024-cü il Azər-
baycanın müasir tarixinə əlamətdar siyasi 
hadisələrin baş verdiyi, möhtəşəm nailiy-
yətlərin əldə edildiyi il kimi yazılıb. Belə 
ki, ötən il Vətənimizin müstəqillik tarixin-
də ilk dəfə olaraq bütün suveren ərazimizdə 
növbədənkənar prezident və növbədənkə-
nar parlament seçkiləri keçirilib. 

Diqqətə çatdırılıb ki, COP29-un Bakı-
da keçirilməsi, Azərbaycanın D-8 İqtisadi 
Əməkdaşlıq Təşkilatına üzv seçilməsi ötən 
ilin ən yaddaqalan hadisələrindən olub. 

2024-cü ilin iqtisadi inkişaf baxımın-
dan uğurlu il olduğunu deyən Əli Əsədov 
bildirib ki, hesabat ilində ölkədə 126,3 mil-
yard manatlıq və ya 2023-cü illə müqayisə-
də real ifadədə 4,1 faiz çox ümumi daxili 
məhsul (ÜDM) istehsal olunub. ÜDM is-
tehsalı neft-qaz sektorunda 0,3 faiz, qeyri-
neft-qaz sektorunda 6,2 faiz, qeyri-neft-qaz 
sənayesində isə 7,3 faiz artıb, əhalinin hər 
nəfərinə düşən ÜDM 3,6 faiz artaraq 12,4 
min manat təşkil edib. Ötən il ölkənin xa-
rici ticarət dövriyyəsi 47.4 milyard ABŞ 
dollarına çatıb, müsbət ticarət saldosu 5,3 
milyard dollar olub, qeyri-neft ixracı 3,3 
milyard dolları üstələyib, strateji valyuta 
ehtiyatları 2,5 milyard dollar artaraq 71 
milyard dollar təşkil edib. İlin sonuna xari-
ci dövlət borcunun məbləği 20,6 faiz azala-
raq 5,1 milyard dollar olub. İllik inflyasiya 
hədəf diapazonu daxilində olub – 12 aylıq 
inflyasiya 4,9 faiz, orta illik inflyasiya isə 
2,2 faiz olub.

Baş nazir 2024-cü ildə dövlət büdcəsi 
gəlirlərinin təxminən 37.2 milyard manat, 
xərclərinin isə 37,7 milyard manat təşkil 
etdiyini söyləyib.

O, ötən il əhalinin sosial müdafiəsinin 
gücləndirilməsi məqsədilə dövlət büdcəsi 
xərclərinin 39 faizinin və ya 14,6 milyard 
manatının sosialyönümlü xərclərin maliy-
yələşdirilməsinə istiqamətləndirildiyini 
bildirib. Orta pensiya məbləğinin 12 faiz, 
yaşa görə pensiyanın 11,3 faiz artdığını, ya-
şayış minimumunun ölkə üzrə 270 manat 
müəyyən edildiyini, bir ailəyə düşən sosial 
yardımın orta aylıq məbləğinin 475 manat 
olduğunu qeyd edib. Ümumiyyətlə, son bir 
neçə il ərzində 4 sosial paketin həyata ke-

çirildiyini və bu məqsədlər üçün 7 milyard 
manatdan çox vəsaitin xərcləndiyini deyib.

Baş nazir Prezident İlham Əliyevin və 
Birinci vitse-prezident Mehriban Əliyeva-
nın göstərdiyi diqqət və qayğının nəticəsi 
olaraq ötən il 800 mənzilin şəhid ailələri, 
müharibə əlilləri və həssas təbəqədən olan 
digər şəxslərə verildiyini, 93 avtomobilin 
müharibə əlillərinə təqdim edildiyini vur-
ğulayıb. Həmçinin, hərbi qulluqçuların 
mənzillə təmin olunması ilə bağlı xərclər 
üçün 35 milyon manat vəsait ayrıldığını, 
əhalinin mənzilə olan tələbatının ödənilmə-
si və vətəndaşların güzəştli şərtlərlə mənzil 
əldə etməsi ilə bağlı 100 milyon manat və-
sait ayrıldığını deyib.

Bildirilib ki, hesabat ilində səhiyyə xid-
mətlərinin keyfiyyətinin artırılması və əlça-
tanlığın təmin olunması məqsədilə əhalinin 
icbari tibbi sığortalanması və bu sahədə bir 
sıra dövlət proqramlarının icrası üzrə büd-
cədən 1 milyard 368 milyon manat vəsait 
ayrılıb. Hökumət tərəfindən qarşıdakı döv-
rdə tibbi xidmətlər zərfinin genişləndiril-
məsi nəzərdən keçirilir. 

Təhsilin inkişafı ilə bağlı qəbul olunan 
mühüm strategiya və proqramlar nəticəsin-
də dövlət büdcəsindən təhsil xərclərinə 4 
milyard 550 milyon manat vəsait ayrılıb. 
Ötən il investisiya xərcləri hesabına 57 
təhsil müəssisəsində tikinti işləri aparılıb. 
İşğaldan azad olunmuş ərazilərdə ilk ali 
təhsil müəssisəsi - Qarabağ Universiteti 
fəaliyyətə başlayıb.

Ölkədə ərzaq təhlükəsizliyinin təmin 
edilməsi, kənd təsərrüfatı məhsullarının 
istehsalının artırılması və qiymətlərin sta-
bil saxlanılması məqsədilə müvafiq dəstək 
tədbirləri həyata keçirilib. Belə ki, ərzaq 
təhlükəsizliyinin təmin edilməsi ilə bağlı 
tədbirlərin maliyyələşdirilməsi üçün 487,4 
milyon manat vəsait ayrılıb. Su ehtiyatla-
rından səmərəli istifadə edilməsi, fermer-
lərin suvarma suyu ilə təchizatı, suvarma 
sahələrinin genişləndirilməsi və torpaqların 
meliorativ vəziyyətinin yaxşılaşdırılması 
üzrə tədbirlərin maliyyə təminatına 540 
milyon manat vəsait yönəldilib.

Əli Əsədov diqqətə çatdırıb ki, işğaldan 
azad olunmuş ərazilərdə bərpa-quruculuq 
işləri uğurla davam edir. Hesabat ilinin 
sonunadək bu ərazilərdə 10,2 mindən çox 
keçmiş məcburi köçkün evlərlə təmin edi-
lib. Bununla yanaşı, keçmiş qaçqın və məc-
buri köçkünlərin sosial müdafiəsinin təmin 
edilməsi məqsədlərinə dövlət büdcəsindən 
329 milyon manat yönəldilib. Qeyd olu-
nub ki, ümumilikdə 2021-2024-cü illərdə 
işğaldan azad olunmuş ərazilərin yenidən 
qurulması və bərpası üçün dövlət büdcəsin-
dən cəmi 17,6 milyard manat, o cümlədən 
2024-cü ildə 5 milyard 347 milyon manat 
vəsait ayrılıb.

“Naxçıvan Muxtar Respublikasının so-
sial-iqtisadi inkişafına dair 2023-2027-ci 
illər üçün Dövlət Proqramı”nın icrası çər-
çivəsində Naxçıvan ərazisində kənd təsər-
rüfatı məhsulları istehsalı və emalının inki-
şafı, elektrik enerjisi istehsalının, ticarətin 
və sənayenin inkişafı, infrastruktur təmi-
natının yaxşılaşdırılması, nəqliyyat-tranzit 
potensialının artırılması istiqamətində la-
yihələr həyata keçirilib. 

Bildirilib ki, 2024-cü ilin dövlət bü-
dcəsindən müdafiə və milli təhlükəsizlik 
xərclərinə 6 milyard 562 milyon manat və-
sait ayrılıb. Ötən il işğaldan azad olunmuş 
ərazilərdə 62 min hektar, ümumilikdə isə 
180 min hektara yaxın ərazi minalardan və 
partlamamış hərbi sursatlardan təmizlənib.

Baş nazir vurğulayıb ki, Prezident  
İlham Əliyevin həyata keçirdiyi uğurlu 
enerji siyasəti nəticəsində son illərdə Azər-
baycanın beynəlxalq enerji təhlükəsizli-
yində rolu daha da güclənib. O, 2024-cü 
ildə enerji istehsalının 28,4 milyard kVts 
təşkil etdiyini, istehlak həcminin isə 24,2 
milyard. kVts-a yüksəldiyini söyləyib. 
Qeyd edilib ki, COP29 çərçivəsində Azər-
baycanda İqtisadi Əməkdaşlıq Təşkilatının 
Təmiz Enerji Mərkəzi yaradılıb və enerji 
sahəsində həyata keçirilən layihələr üzrə 
beynəlxalq sazişlər imzalanıb.

Bildirilib ki, Hökumət qarşısında mü-
hüm vəzifələrdən biri də Cənub Qaz Dəh-
lizi vasitəsilə qaz təchizatının ixrac coğra-
fiyasının genişləndirilməsidir və hazırda 
bu kəmər vasitəsilə qazımızı alan ölkələrin 
sayı 12-yə bərabərdir. Hesabat ili ərzində 
29,1 milyon ton neft,  50,6 milyard kub-
metr qaz hasil edilib. Neftin 24,4 milyon 
tonu, qazın isə 25,5 milyard kubmetri ixrac 
edilib.

2024-cü ildə, həmçinin Azərbaycan 
ərazisindən keçən beynəlxalq nəqliyyat 
dəhlizlərinin ötürmə qabiliyyətinin və tran-
zit potensialının artırılması üçün bir çox la-
yihələr reallaşdırılıb. Nəqliyyat dəhlizlərin-
də daşınmış yüklərin həcmi 33 milyon ton 
təşkil edib. Bakı-Tbilisi-Qars xətti 2024-cü 
ilin may ayında tamamlanaraq istismara 
verilib, xəttin illik yükaşırma həcmi 1 mil-
yon tondan 5 milyon tona çatdırılıb. Ötən il 
ölkədə avtomobil və dəmir yollarının, həm-
çinin yol infrastrukturunun tikintisi, yeni-
dən qurulması və bərpası davam etdirilib.

Əli Əsədov ötən il Hökumətin hesabatı 
təqdim edildikdən sonra ümumilikdə de-
putatlar tərəfindən müxtəlif məsələlər üzrə 
151 müraciətin daxil olduğunu, bunlardan 
34-nün humanitar, 31-nin iqtisadi, 23-nün 
sosial, 22-nin nəqliyyat və yol infrastruktu-
ru, 15-nin tikinti, 14-nün kommunal, 5-nin 
qanunvericilik, 4-nün təhlükəsizlik, 3-nün 
isə digər sahələri əhatə etdiyini söyləyib. 
O qeyd edib ki, 57 müraciət üzrə qaldırılan 
məsələlər tam, 48 müraciət üzrə isə qismən 
icra edilib və yaxın zamanlarda icranın 
başa çatdırılması nəzərdə tutulub, digər 46 
məsələnin icrası istiqamətində işlər hazırda 
davam etdirilir.

Sonra iclasda Nazirlər Kabinetinin 
2024-cü ildə fəaliyyəti haqqında hesabatı 
ətrafında müzakirələr aparılıb. 

Hökumətin 2024-cü ildəki fəaliyyətini 
qənaətbəxş hesab edən deputatlar bildirib-
lər ki, əhalinin sosial rifahı yaxşılaşdırılıb, 
keçmiş məcburi köçkünlərin doğma yurd-
larına qayıdışı təmin edilib, dövlət sosial 
proqramları, regionların inkişafı ilə bağlı 
tədbirlər uğurla icra olunub. 

Deputatlar, həmçinin seçicilərin üzləş-
dikləri bəzi problemləri hökumət üzvlərinin 
diqqətinə çatdırıb, bir sıra aktual məsələlərə 
toxunub, təkliflərini səsləndiriblər.

İclasda Nazirlər Kabinetinin 2024-cü 
ildə fəaliyyəti haqqında hesabatı nəzərə 
alınıb.

Sonra Baş nazir Əli Əsədov çıxış 
edərək, son dövrlərdə hökumətin Milli 
Məclislə konstruktiv əməkdaşlıq etdiyini, 
bir çox məsələlərin həllində ümumi məxrə-
cə gəlindiyini bildirib. Baş nazir qarşıda 
yeni hədəflərin, həllini gözləyən məsələlə-
rin olduğunu söyləyib. Səsləndirilən fikir-
lərə münasibət bildirən Baş nazir müza-
kirələrdə qaldırılan məsələlərin diqqətdə 
saxlanılacağını, onların həlli istiqamətində 
lazımi addımların atılacağını bildirib.

Bununla da Milli Məclisin bugünkü 
plenar iclası başa çatıb.

XQ

Leyla Əliyeva və Arzu Əliyeva 
İqtisad Universitetində
Çin dili tədrisi ilə tanışlıq

Martın 14-də Azərbaycan Dövlət İqtisad Universitetində (UNEC) dis-
tant Çin dili üzrə tədrisin növbəti mərhələsinin açılışı keçirilib.

Tədbirdə Heydər Əliyev Fondunun 
vitse-prezidenti Leyla Əliyeva və Arzu 
Əliyeva, Çin Xalq Respublikasının Azər-
baycandakı müvəqqəti işlər vəkili Din Tao, 
universitetin müəllim və tələbələri iştirak 
ediblər. 

Azərbaycan Dövlət İqtisad Universi-
tetinin rektoru, professor Ədalət Muradov 
qonaqları salamlayaraq, tələbələr adından 
Leyla Əliyeva və Arzu Əliyevaya təşəkkü-
rünü bildirib.

Çinin Azərbaycandakı müvəqqəti işlər 
vəkili Din Tao çıxışında Azərbaycanla Çin 
arasında münasibətlərin hər sahədə uğurla 
inkişaf etdiyini vurğulayıb.

“Bu gün Azərbaycan Dövlət İqtisad 
Universitetində Çin dili distant tədris 
mərkəzinin açılışında iştirak etməkdən bö-

yük məmnunluq duyuram. Çin Xalq Res-
publikasının Sədri Si Cinpin və Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin 
rəhbərliyi ilə Çin-Azərbaycan əlaqələri 
sürətlə inkişaf etməkdədir. Heydər Əli-
yev Fondunun və Fondun vitse-prezidenti 
Leyla Əliyevanın dəstəyi ilə Azərbaycan 
Dillər Universiteti nəzdində Konfutsi İns-
titutu çərçivəsində distant Çin dili kursları 
2019-cu ildən etibarən fəaliyyətə başlayıb. 
Bu günə qədər 500-dən çox tələbə bu kurs-
larda iştirak edib. Heydər Əliyev Fondu bu 
7 il ərzində milli ruhun qorunmasında və 
iqtisadi-sosial inkişafda əvəzsiz rol oyna-
yıb, Azərbaycanın qürurverici vizit kartına 
çevrilib. Fond Çinin Azərbaycandakı səfir-
liyi ilə sıx əməkdaşlıq edir və hər iki xalqın 
rifahının yaxşılaşdırılmasına yönəlmiş la-
yihələr həyata keçirir. Eyni zamanda, iki 
ölkə arasında strateji əməkdaşlığa mühüm 
töhfələr verib”, – deyə Din Tao əlavə edib.

Sonra o, iştirakçıları Novruz bayramı 
münasibətilə təbrik edib.

Daha sonra tədbirə virtual formatda 
qoşulan Pekin Xarici Dillər Universiteti-
nin (PXDU) Asiya fakültəsi Azərbaycan 
dili kafedrasının müdiri, konfransın təşəb-
büskarı və sədri, filologiya üzrə fəlsəfə 
doktoru Aqşin Əliyev bildirib ki, Çin dili 

distant tədris mərkəzi illər əvvəl fəaliyyətə 
başlayıb. “Leyla Əliyevanın bu gün Çin 
dili distant kurslarının açılışında şəxsən 
iştirak etməsi hamı üçün böyük motivasi-
yadır. Özüm və tələbələrim adından sizə 
böyük minnətdarlığımı bildirirəm. Əgər 5 
il əvvəl kurslara qoşulan tələbələr bu kurs-
lara bir hobbi kimi baxırdısa, bu gün artıq 
akademik biliklər və karyeralarında inkişaf 
üçün bu dərsləri hədəf kimi görən tələbələ-
rin sayı artmaqdadır. Azərbaycanda Çin 
dili, Çində isə Azərbaycan dilinə maraq il-
dən-ilə artır”, - deyə o əlavə edib.

Çıxışlardan sonra Leyla Əliyeva və 
Arzu Əliyeva UNEC-in kitabxanasında 
təqdim edilən sərgi ilə tanış olublar. Həm-
çinin burada təqdim olunan Çin mədəniy-
yətinin nümunələrinə baxıblar. 

Sonda tələbələr Leyla Əliyeva və Arzu 
Əliyevaya xoş arzularını ifadə edib və 
təşəkkürlərini çatdırıblar.

Qeyd edək ki, UNEC-də Çin dili üzrə 
distant tədris Heydər Əliyev Fondunun vit-
se-prezidenti Leyla Əliyevanın təşəbbüsü 
ilə 2019-cu ildən təşkil edilir. 

Heydər Əliyev Fondu, UNEC, Azərbay-
can Dillər Universitetinin (ADU) nəzdində-
ki Konfutsi İnstitutu və Pekin Xarici Dillər 
Universitetinin birgə tərəfdaşlığı ilə keçi-
rilən tədris dil səviyyəsi başlanğıc və orta 
olmaqla hər mərhələ üzrə 3 ay davam edir. 

Tədris zamanı Çində nəşr olunmuş 
dərsliklərdən istifadə edilir. Hər bir dərsin 
tərkib hissəsinə tələffüz qaydaları, yeni 
sözlər, mətn, qrammatika, dialoqlar, oxu 
təlimləri, tərcümə, heroqliflər üzrə çalışma-
lar daxildir. Bundan əlavə, mövzuya uyğun 
olaraq, tələbələrə Çin mədəniyyəti haqqın-
da da geniş məlumatlar verilir.

Hazırda dərs proqramı digər illərlə 
müqayisədə daha da optimallaşdırılıb. Yeni 
dərs proqramı tamamilə HSK (Çin dili sə-
viyyə imtahanı) yönümlüdür. Distant dərs-
ləri uğurla bitirən tələbələr beynəlxalq Çin 
dili səviyyə imtahanında iştirak edə bilər-
lər.

XQ
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Sülh  mayakı  və  ya  İrəvan  üçün  şans
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Mövcud durum isə Cənubi Qafqaz re-
gionunun gərginlik parametrini şərtləndirir. 
Halbuki, Ermənistanın olanlardan nəticə 
çıxarması lazımdır. Baş nazir Nikol Paşin-
yan administrasiyası nəzərə almalıdır ki, 44 
günlük müharibə qalibi olan Azərbaycan 
Ermənistana barış əlini uzatmaqla ölkəyə 
böyük lütf göstərib.

Əlbəttə, rəsmi İrəvan üçün bu anlayış 
fərqlidir. Onun keçmişdən nəticə çıxarma-
ması da bundan qaynaqlanır. Ermənistan 
rəhbərliyi müharibədən əvvəlki bəyanatla-
rının ölkə üçün hansı acınacaqlı nəticələr 
doğurduğunu düşünmür. Çünki onu dü-
şünməyə qoymayanlar var və onlar yenə 
“fəallıq” göstərir, İrəvanı illüziya bataqlı-
ğında boğmaqda davam edirlər. Nəticədə 
N.Paşinyan elə bəyanatlar verir ki, sanki 
işğalçı ölkənin rəhbəri deyil. O, öz aləmin-
də, şərtlər hazırlayır, prinsiplər və meyarlar 
müəyyənləşdirir. 

Görəsən, torpaqlarımıza qəsb hansı 
prinsip və meyar əsasında reallaşmışdı" 
İndi Qərbin bəzi dairələrinin hazırda “sülh 
göyərçini” qiyafəsində təbliğ etdikləri Er-
mənistan nə səbəbə quzğuna dönmüşdü" 
Ona görə Prezident İlham Əliyev xalqı-
mızın da keçmişdə olanları unutmadığını 
vurğulayır. Bu yanaşma gələcəyə rasional 
baxışın müəyyənləşdirilməsini tələb edir. 
Rasionallıq isə həm də təminatdır. Azər-
baycana Ermənistanın işğalçılıq niyyətinə 
düşməyəcəyinə dair yazılı təminat, öhdəlik 
lazımdır. 

Təminatın möhkəmliyinə və dönməz-
liyinə duyulan ehtiyac ölkəmizin irəli sür-
düyü şərtlərin yerinə yetirilməsini günün 
regional əhəmiyyət daşıyan tələbinə çevi-
rir. Nəzərə alaq ki, Ermənistanın işğalçılıq 
siyasəti bütövlükdə Cənubi Qafqazın inki-
şafını ləngidən faktor rolunda çıxış edib. 
İrəvan bu yaramaz ampluadan uzaqlaşmalı, 
region xalqlarının qarşısında bəraət almaq 
üçün, necə deyərlər, reabilitasiyadan keç-
məlidir. 

Məsələn, paytaxtımızda Azərbaycan 
ərazilərində çoxsaylı cinayətlərdə ittiham 
olunan erməni əsilli şəxslərin məhkəmə-
si gedir. Rəsmi İrəvan özündə Bakı məh-
kəməsi ilə əməkdaşlıq etmək cəsarəti tap-
malı, Ermənistanda veyil-veyil gəzib arabir 
ağzıköpüklü bəyanatlar səsləndirən sarkis-
yanları, koçaryanları, habelə digər müha-
ribə canilərini, əli minlərlə dinc azərbay-
canlının qanına batmış insanlıqdan bixəbər 
məxluqları, revanşist və şovinist xislətliləri 
Azərbaycana təhvil verməlidir. Bunu ilahi 
ədalət naminə etməlidir. Təəssüf ki, hazırkı 
görüntü Paşinyan iqtidarında ədalətin yox-
luğunun sübutudur. 

Bəli, bütün bunlara görə Azərbaycan 
sülh müqaviləsinin imzalanması baxımın-
dan iki konseptual şərtlə çıxış edir. Birinci 
şərt Ermənistan konstitusiyasının işğalçı 
mahiyyətin, psixi xəstəliyin girovluğundan 
qurtulmasıdır. Bunun üçün ölkənin əsas qa-
nunu dəyişdirilməli, onun mənfur niyyətli 
İstiqlal bəyannaməsinə istinad yükü aradan 
qaldırılmalı, ümumən, erməni qanunverici-
liyi ərazi iddiasına kökləniş seqmentindən 
xilas olmalıdır. 

İkinci şərtimiz də məlumdur. Söhbət 
ATƏT-in Minsk qrupunun rəsmən buraxıl-
ması ilə bağlı Bakının və İrəvanın müştərək 
müraciət ünvanlamasından gedir. 

Dövlətimizin başçısının yanaşması 
bu iki məsələni eyni müstəviyə gətirməyi 
əsas tutur. Çünki onları birləşdirən cəhət 
təcavüz amilidir� “Bizə lazımdır ki, onların 
Konstitusiyasında Azərbaycana qarşı ərazi 
iddiaları olmasın. Orada Azərbaycana qarşı 
ərazi iddiaları hələ də qalır. Bizə lazımdır 
ki, ATƏT-in Minsk qrupu buraxılsın. Biz 
bu mesajı Ermənistana çatdırırıq və deyirik 
ki, Minsk qrupunun saxlanılmasında mən-
tiq yoxdur. O, Qarabağ məsələsinin həlli 
üçün yaradılmışdı. İndi Qarabağ məsələsi 
həll olunub. Ermənistan Qarabağı Azərbay-
canın ərazisi kimi tanıyır. ATƏT-in həmin 
qrupunun buraxılması üçün ümumi müra-
ciətdə siz bizə niyə qoşulmursunuz" Onlar 
istəmirlər. Belə çıxır ki, onlar bir ayağını 
ərazimizdə yer saxlamaq üçün edir. Əlbəttə 
ki, virtual olaraq. Onların silahlanması – 
bu, nəyi göstərir"”

Prezident İlham Əliyevin də bildirdiyi 

kimi, hazırda rəsmi İrəvanın yeritdiyi kurs 
gələcəkdə işğal üçün hansısa hüquqi mexa-
nizmlər müəyyənləşdirməkdir. Paşinyan 
iki gün əvvəl yenə “Laçın dəhlizi” ifadə-
sini dilə gətirmişdi. Bir vaxtlar rəsmi İrə-
van “dəhliz məsələsini” beynəlxalq məh-
kəmələrə daşımışdı. Sonra çalışmışdı ki, 
Qarabağ ermənilərinə beynəlxalq təminat 
alsın. Daha sonra onların bölgəyə qayıdışı 
ilə bağlı xaricin qarantiyalarını əldə etməyə 
baş vurdu. 

Bir sözlə, Ermənistan rəhbərliyi səmi-
miyyətdən uzaq davrandı. Bu gün də ma-
nipulyativ xəttinə “sadiqdir”. Nikol və ko-
mandasının üzvləri kal diplomatik gedişləri 
ilə müəyyən məsələləri kontekstdən çıxa-
rıb, öz aləmlərində, hüquqi cəhətdən üs-
tünlük qazanmağa ümid bəsləyirlər. Əslin-
də, hərəkətləri acizlikdən və miskinlikdən 
başqa bir şey deyil. Kənardan son dərəcə 
gülməli görünürlər. 

Gülməlidir ona görə ki, beynəlxalq alə-
min ritmini tuta bilmirlər. Güc amilinin həl-
lediciliyini yarımçıq təfəkkürlərinə əsasən 
canlandırır, reallıqlara meydan oxumağa 
çalışırlar. İrəvanın hazırkı sülh gündəliyi 
sadaladıqlarımıza əsaslanır. Azərbaycana 
isə, Prezident İlham Əliyevin vurğuladığı 
kimi, konkret təminat sənədləri, yazılı ka-
ğızlar lazımdır. Bunu dərk etmək, əslində, 
heç bir çətinlik yaratmamalıdır. Amma 
çətinlik yaradır. Üstəlik, Ermənistan yeni 
müharibəyə hazırlaşır. “Kim onları yenidən 
müharibəyə sürükləyir" Fransa və onun 
Prezidenti. Onların Ermənistanı təchiz et-
diyi məhvedici silahlar bizə qarşı yönəlir. 

Bu gün başqa yerdə lazım ola biləcək “Se-
zar” haubitsaları Ermənistana göndərilir. 
Əslində, Avropa İttifaqının kəşfiyyat mis-
siyası olan dırnaqarası Avropa monitorinq 
missiyası gecə-gündüz casus kimi sərhəd -
lərimizdə dayanır və baxırlar ki, bəlkə ha-
radan, bir yerdən girə bilsinlər. Bizim də 
həmin dırnaqarası monitorinq missiyası 
barədə kifayət qədər kəşfiyyat məlumatı-
mız var. Avropanın Sülh Fondu milyon -
larla dolları Ermənistanı silahlandırmaq 
üçün ona verir. Bəli, onlar deyir ki, bu pul 
qeyri-məhvedici hərbi qurğular üçündür”, 
– deyən dövlətimizin başçısı sürətli silah-
lanma ilə bağlı məsələlərin dəfələrlə rəsmi 
İrəvan təmsilçilərinin, onların havadarları-
nın diqqətinə çatdırıldığını açıqlayıb. Lakin 
nəticə yoxdur. 

Ermənistan həm diplomatik platforma-
larda, həm də hərbi planda anti-Azərbaycan 
xarakterli yanaşmasını kəskinləşdirməyə 
cəhd göstərir. Mövcud durumda Paşinyan 
iqtidarının sülh barəsindəki iddiaları savaş 
hazırlığını pərdələmək mahiyyəti daşıyır. 
Hər halda, başqa cür düşünmək üçün əsas 
qalmır. Çünki Nikol və tərəfdarları səmi-
mi deyillər və bunun müxtəlif parametrləri 
barədə söz açdıq. 

Ümumən, Azərbaycan Prezidentinin 
X,, Qlobal Bakı Forumununun açılışındakı 
çıxışı zamanı bildirdiklərinə kompleks ya-
naşılmalıdır. Dövlətimizin başçısının fikir-
ləri qan yaddaşımıza işıq salır, üzləşdiyimiz 
tarixi ədalətsizlikləri kino lenti kimi gözlər 
önündə canlandırır. Bu canlandırmada acı-
lar, çətinlik və məhrumiyyətlər, məyusluq-

lar və üzüntülər var. Bu canlandırmada bü-
töv bir itirilmiş nəslin fəryadını da görürük. 
Prezident İlham Əliyev xalqımızın keçmiş-
də olanları unutmadığını məhz buna görə 
vurğulayır. Unutqan olmadığımızın göstə-
ricilərini əməli iş müstəvisinə gətirməliyik. 

Bu səbəbdən Ermənistanla sülh pro-
sesinə kompleks yanaşır və yanaşacağıq. 
İki fundamental şərtimiz barədə söz aç-
dıq. Amma başqa vacib məqamlar da var. 
Onlardan biri də Naxçıvana maneəsiz yol-
dur. Həmin yol iki yüz illik istibdadımızın 
mükafatı, ilahi ədalət payımız olmalıdır. 
Ermənistan bunu və mövcud kontekstdə 
=əngəzur dəhlizinin ölkəmiz üçün həyati 
əhəmiyyət daşıdığını anlamalı, əməli fəa-
liyyətə üstünlük verməlidir. 

Rəsmi İrəvan erməni cəmiyyətini sülhə 
məhz qeyd etdiyimiz zəmində hazırlamalı-
dır. Barışa alternativ olaraq müharibənin, 
savaş ritorikasının seçilməsi tam yolveril-
məzdir. Beş il əvvəlki “seçimin” Ermənis-
tan üçün hansı rüsvayçı durum formalaşdır-
dığının və həmin durumun ağrılarının hələ 
də sıravi ermənilərin çiyinlərindən asılı 
qaldığının, qurama erməni dövləti üçün 
başqaxıncıya çevrildiyinin fərqinə tam cid-
diyyəti ilə varılmalıdır. İndi Paşinyan iqti-
darının düşünmək üçün şansı var. Sabah bu 
şans heç olmaya da bilər. Hər ötən gün Er-
mənistan və onun hakimiyyəti üçün ziyan 
hesabındadır. 
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İsrailin sabiq Baş naziri Ehud Olmert 
hazırda dünyanın bir çox yerində insan 
hüquqlarının pozulduğuna diqqət çəkərək 
deyib� “Bəzi təkliflər və açıqlamaların 
nəticələrinə baxaraq tərəddüdsüz şəkildə 
deyə bilərəm ki, mən fələstinlilərin Qəzza-
dan deportasiyasına qarşıyam. Bu, praktiki 
baxımdan, eyni zamanda, mənəvi cəhətdən 
doğru deyil. Hesab edirəm ki, İsrail adından 
danışan bəzi şəxslərin mövqeyi İsrailin əsas 
mənəvi dəyərlərini əks etdirmir. Biz Qəz-
zadan insanların deportasiya edilməsinə və 
Qəzzanın zorla dəyişdirilməsinə qarşıyıq”. 

İsrailin sabiq xarici işlər naziri, Baş na-
zirin müavini Tzipi Livni fələstinlilər və is-
raillilər üçün daha yaxşı gələcək yaratmaq 
yolları axtarmağın vacibliyini vurğulayaraq 
bildirib� “Hazırkı vəziyyət ürəkaçan olma-
sa da, müəyyən qədər diplomatik uzlaşma 
yaratmaz lazımdır. Müzakirələr daha da də-
rinləşməlidir”.

Monteneqronun sabiq Prezidenti Milo 
Cukanoviç çıxışında qeyd edib ki, Bakı Fo-
rumu və burada müzakirə olunan mövzular 
dünya böhranlarının, geosiyasi dəyişiklik-
lərin mənfi təsirlərinin aradan qaldırılması 
üçün çıxış yolları tapmaq baxımından əla 
fürsətdir. “Çünki hazırda geosiyasi vəziy-
yət həqiqətən də şokedicidir. Geosiyasi 
dəyişikliklər beynəlxalq hüquqları heçə 

endirir. Bütün müharibələr, ən kiçik qarşı-
durmalar belə dünyanın inkişafına təhdid-
dir. Xaosun davamlı olaraq artması xüsusilə 
Qərb ölkələrini daha çox narahat edir. Biz 
dəyərlərin sarsılmasının, siyasətin keyfiy-
yətinin azalmasının şahidi oluruq. Əgər 

insan hüquqlarının qorunmasına daha çox 
diqqət yetirməsək, ciddi fəsadlarla üzləşə 
bilərik”, - deyə o qeyd edib. 

Türkiyə Böyük Millət Məclisinin sabiq 
sədri, Baş nazirin müavini Bülənt Arınç 
dünyanın bir çox yerində yaranan böhran 
və müharibələrdən danışıb. Deyib ki, lakin 
beynəlxalq təşkilatlar bu halların qarşısını 
almaq istəmirlər. Azərbaycan və Ermənis-
tan arasında yaşanan hadisələr bu məsələyə 
açıq nümunədir. Fransanın Ermənistana 
göstərdiyi dəstək davam etdikcə münaqişə 
də davam edəcək. Çünki Fransa kimi bəzi 
dünya dövlətləri müharibələrin qarşısını al-
maq istəmir, əksinə, öz çıxarlarına uyğun 
addım atmağa çalışırlar. Bu isə dünyanı 
fəlakətə sürükləyə bilər. BMT Ermənista-

nın 1990-cı illərdə Azərbaycan torpaqlarını 
işğal etməsinə, Qarabağda yaşayan mül-
ki insanları öldürməsinə 30 il susdu. Bəzi 
ölkələr hələ də Xocalı soyqırımını tanımaq 
istəmir. İşğal dövründə münaqişə ilə bağlı 
yalnız Minsk qrupu yaradıldı. Ancaq bu iş-

ğala səbəb olanlar münaqişəni həll etmək-
dən qaçdılar. Yalnız 30 ildən sonra Azər-
baycan işğal altındakı torpaqlarını öz gücü 
ilə azad etdi. Hazırda isə Azərbaycan sülh 
müqaviləsi üçün beynəlxalq təşkilatlara, 
dünya dövlətlərinə səslənir.

B.Arınç diqqətə çatdırıb ki, bir çox 

dünya dövləti öz maraqlarına uyğun olma-
yan halları rədd edir və nəticədə BMT mü-
naqişələrin qarşısını ala bilmir.

BMT Baş Assambleyasının 72-ci Ses-
siyasının sədri, Slovakiyanın sabiq xa-
rici işlər naziri, Aİ-nin Belqrad-Priştina 
Dialoqu və digər Qərbi Balkan regional 
problemləri üzrə keçmiş xüsusi nümayən-
dəsi Miroslav Layçak yeni dünyada sosial 
medianın rolundan danışaraq qeyd edib� 
“Kiberhücumlardan qorunmaq üçün ən son 
texnologiyalardan istifadə etməliyik. Eyni 
zamanda, informasiyanı daha yaxşı ayırd 
edə bilmək bacarığımız olmalıdır, çünki 
sosial media artıq real bir aktora çevrilib. 
Əgər siz müharibədə gəlmək istəyirsinizsə, 
sosial mediada məğlub olmamaq barədə 
düşünməlisiniz”. 

O bildirib ki, əgər davamlı və ədalətli 
sülh istəyiriksə, hər şeydən əvvəl bu, bey-
nəlxalq hüquqa əsaslanmalıdır.

ABŞ-ın Birləşmiş Krallıqdakı sabiq 
səfiri, :PP Plc-nin sabiq sədri Filip Lader 
geosiyasi vəziyyəti təhlil etməyin, dünya-
da baş verənləri aydın şəkildə görməyin 
vacibliyinə diqqət çəkib. O qeyd edib ki, 
Qlobal Bakı Forumunda müzakirə olunan 
məsələlər hər kəs üçün birmənalı mühüm-
dür.

Panel mövzu ətrafında müzakirələrlə 
davam edib.

(ardı 5-ci səhifədə)
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EkvadorXn [arici işlər naziri Mariya 
)ernando Espinazonın moderatorlX÷X ilə 
keçirilən sessiya ³<eni dünya düzənində 
orta Jüclər� mövzXsXna həsr edilib.

Bolqarıstanın xarici işlər naziri Georq 
Georqiev bu gün dünyanın geosiyasi tə-
latümlərlə üzləşdiyini qeyd edərək, İkinci 
Dünya müharibəsindən sonra dünyada hərbi 
münaqişələrin indiki qədər çox olmadığını 
diqqətə çatdırıb. “Bu gün sürətli dəyişik-
liklər gedir. Sosial bərabərsizlik dərinləşir, 
siyasi müstəvidə ayrı-seçkilik baş verir”, – 
deyə o əlavə edib. 

Xarici işlər naziri baş verən bu hadisələ-
rin qlobal düzənə, sülhə və rifaha təhdid ol-
duğunu bildirərək deyib� “Dünyada qlobal 
təhlükəsizlik və sabitlik bərqərar olmalıdır. 
Bolqarıstan həmişə çoxtərəfliliyi dəstəkləyir. 
Biz addımlarımızı BMT-nin Nizamnamə-
si əsasında atırıq. Hazırda bütün dünyada 
dəyişikliklər gedir. Bolqarıstan hər zaman 
ümumi dəyərlərə və prinsiplərə dəstək olub. 
Biz, həmçinin Ukraynada dayanıqlı sülhü 
bərqərar etməliyik”.

Onun sözlərinə görə, Avropa İttifaqı 
enerji şaxələndirilməsində mühüm rol oy-
nayır. “Bolqarıstan öz dayanıqlı səylərini 
bundan sonra da göstərəcək. Elə etməliyik 
ki, enerji təchizatımız dayanıqlı olsun, həm-
çinin iqlimə də zərər vurmasın”, - deyə nazir 
vurğulayıb.

Avstriyanın sabiq xarici işlər naziri Be-
nita Ferrero-Valdner ortamiqyaslı ölkələrin 
koalisiyasının tez bir zamanda qurulmasının 
vacibliyini qeyd edib. Onun sözlərinə görə, 
əgər koalisiya qurulsa, bu, konkret bir döv-
lətə təsir göstərmə gücünə malik ola bilər. 
Həmçinin bunun vasitəsilə regional tərəf-
daşlıq da yarana bilər. 

�Mən xarici işlər naziri olan dövrdə də 
bunu demişdim� ortaq sülh, sabitlik kimi 
əsas təməli təşviq edən siyasəti dəstəkləmə-
liyik və ortamiqyaslı ölkələr bu sahədə bö-
yük dəstək vasitəçisi ola bilər�, - deyə Beni-
ta Ferrero-Valdner diqqətə çatdırıb. 

Azərbaycanın xarici işlər nazirinin 
müavini Elnur Məmmədov dəyişən dünya-
da ənənəvi dəyərlərin elə biz danışdığımız 
zamanda da pozulduğunu, məhv edildiyini 
bildirərək, BMT-nin Nizamnaməsinə uyğun 
gəlməyən halların göründüyünü billdirib. 
�Azərbaycan uzun illər Ermənistanın hərbi 
təcavüzündən əziyyət çəkib. Biz Türk Döv-
lətləri Təşkilatını qurmuşuq və bu təşkilat 
hər il daha da güclənir. Qoşulmama Hərəkatı 
aparıcı platforma kimi çıxış edir. Bu hərəkat 
BMT-dən sonra ikinci böyük təşkilat hesab 
olunur. Dünyada isə münaqişələr səngimir. 
Belə bir vaxtda Azərbaycan fəal diploma-
tik təşəbbüslər nümayiş etdirir�, - deyə o 
diqqətə çatdırıb.

Nazir müavini ölkələrin müstəqil qə-
rar qəbul etmək iqtidarında olmasını vacib 
amil hesab edib. Bildirib ki, ölkələr milli 
maraqlarını üstün tutmalıdır. �Həmçinin iq-
tisadi müstəqillik olmadan özünüzü müdafiə 
edə bilməzsiniz. Əgər dünyada öz yerinizi 
müəyyənləşdirmək istəyirsinizsə, birmənalı 
olaraq güclü iqtisadiyyatınız olmalıdır�, - 
deyə E.Məmmədov qeyd edib.

İslandiyanın sabiq Prezidenti Olafur 
Raqner Qrimsson dünyanın yüksək templə 
dəyişdiyini vurğulayaraq,  prezidentliyinin 
sonuncu dövründə Asiyanın böyük bir gücə 
çevrildiyinin şahidi olduğunu bildirərək de-
yib� �Biz görürük ki, Çin orta və kiçikmiq-
yaslı ölkələrlə münasibət qurur. Bu isə düz-
gün taktikadır�. 

Bosniya və Herseqovinanın sabiq Pre-
zidenti Mladen İvaniç regional güc haqqın-
da danışaraq bir çox məsələdə əsas rol oy-
namaq üçün böyük güclərin orta güclərlə 
ümumi baxışlarının olmasının vacibliyini 
vurğulayıb. O qeyd edib� “Burada, həmçinin 
etimad da böyük rol oynayır. Biz bir yenilik 
gətirmək istəyirik və şansımız da var. Lakin 
bu, istədiyimiz məcrada getməyə də bilər. 
Təkliflərimiz orta güclər, məsələn, Avropa 
İttifaqı və Çin tərəfindən dəstəklənə bilər”.

Bolqarıstanın sabiq prezidenti Petar Sto-
yanov İkinci Dünya müharibəsindən sonra 
Amerikanın yeganə supergüc kimi özünü 
göstərdiyini qeyd edib. Sabiq Prezident, 
həmçinin Trampın tariflərlə bağlı qərarına 
orta gücdə olan ölkələrin necə münasibət 
göstərəcəyinin vacibliyinə də toxunub.

Türkiyənin sabiq xarici işlər naziri Hik-
mət Çətin iqlim dəyişmələrinin, miqrasiya 
məsələlərinin, kibertəhlükəsizliyin, süni zə-
kanın bu gün dünyada qarşılaşdığımız əsas 
problemlərdən biri olduğunu qeyd edib. O 
diqqətə çatdırıb� “Bizə yenə də sülh lazım-
dır. Azərbaycanla Ermənistan arasında daya-
nıqlı sülh hələ də əldə olunmayıb. Kosovo 
yenə də Serbiya ilə problemli vəziyyətdə-
dir. Orta Şərq problemli vəziyyətdədir. Orta 
Şərq gələcəyimizi formalaşdıracaq. Bunun 
üçün kollektiv səy və əməkdaşlıq lazımdır. 
Hazırda isə bunun əksi baş verir. Trampın si-
yasəti çoxtərəfliliyə xidmət etmir. Cari prob-
lemlərin həllinə gəldikdə onların əllərində 
böyük imkanlar var. Türkiyə ortaölçülü və 
regional bir gücdür. Türkiyə qlobal rifahın 
əldə olunmasında mühüm rol oynayır.

Müasir tarixdə dəyişikliklərin baş verdi-
yini deyən Maltanın sabiq Baş naziri Cozef 
Muskat kiçik güclərin azadlığı təşviq etdi-
yini vurğulayaraq bildirib� �Bu, seysmik 
bir dəyişiklikdir və ən çox qloballaşma ilə 
bağlıdır�.

Latviyanın sabiq müdafiə naziri Artis 
Pabriks isə diqqətə çatdırıb ki, kiçik və orta 

ölkələrin arzusu həmişə ədalətlə bağlı olur. 
Onlar ədaləti ya beynəlxalq təşkilatlarda, ya 
da müdaxilə edəcək tərəfdaşlarda axtarırlar 
və konsepsiya, nəzəriyyədən asılı olmaya-
raq, istədiklərini edirlər.

Monqolustanın sabiq Prezidenti Nam-
baryn Enkhbayar öz ölkəsi barədə danışaraq, 
kiçik dövlətləri açıq və fəal olmağa çağırıb. 
�Bizə müttəfiqlər lazımdır. Güclü ölkələr tək 
də bir hər şeyin öhdəsindən gələ bilərlər. La-
kin kiçik ölkələr ləng davrana bilməzlər. Bu, 
onları ölümə sürükləyə bilər. Kiçik ölkələrin 
qərar vermək vaxtı gəlib çatıb. Biz islahat-
ların önündə olmalıyıq�, - deyə sabiq prezi-
dent əlavə edib. 

Panel iclası müzakirələrlə davam edib.

***
/atviyanın sabiq prezidenti 9aldis 

=atlersin moderatorlX÷X ilə keçirilən ses-
siya �Sülh-münaqişə sonrası yenidənqXr-
ma və reJional sabitliyin bərpası� mövzX-
sXna həsr edilib. 

Panel sessiyada Bosniya və Herseqovina 
prezidentliyinin serb üzvü =eljka Cvijano-
vic, Nigeriyanın sabiq prezidenti Olusequn 
Obasanjo, Moldovanın sabiq baş naziri 

Nataliya Qavrilita, Qırğızıstanın sabiq baş 
naziri Comart Otorbayev, Rumıniyanın sa-
biq xarici işlər naziri Lazar Komanesku, 
Türkiyənin Avropa İttifaqı işləri üzrə sabiq 
naziri Volkan Bozkır, Azərbaycan Dövlət 
Şəhərsalma və Arxitektura Komitəsinin səd-
ri Anar Quliyev və Sinqapur Parlamentinin 
sabiq üzvü Penni Lovun çıxışları dinlənilib.

Bosniya və Herseqovina prezidentliyi-
nin serb üzvü =eljka Cvijanovic ölkəsindəki 
vəziyyətdən söz açaraq, Bosniya və Her-
seqovinanın inkişafı, sabit və firavan ölkə 
olması üçün atılmalı olan addımlardan bəhs 
edib.

Nigeriyanın sabiq prezidenti Olusequn 
Obasanjo çıxışında ölkəsində vətəndaş mü-
haribəsinin getdiyi vaxtları xatırladıb. Bil-
dirib ki, onun töhfəsi ölkəsinin vahidliyini 
qoruyub saxlamaqdan ibarət olub.

Moldovanın sabiq baş naziri Nataliya 
Qavrilita Rusiya-Ukrayna müharibəsindən 
sonra ticarətə dəyən zərərin göz önündə 
olduğunu vurğulayıb� �Düşünürəm ki, bu 
münaqişə tezliklə həll olunmalıdır. Əgər 
müharibənin dayandırılmasını istəyiriksə, 
prosesdə təhlükəsizlik zəmanəti və bey-
nəlxalq səviyyədə əməl edilən qaydalar əsas 
şərt olmalıdır. Sözsüz ki, münaqişədən sonra 
yenidənqurma işləri də böyük rol oynayır. 
Çünki müharibədən sonra yenidənqurma 
işlərinə ehtiyac yaranacaq. Bu, özəl sektor-
ların münaqişədən sonra sərmayə yatırması 
üçün fürsət kimi dəyərləndirilə bilər. Bü-
tün bunların yeganə yolu isə təhlükəsizlik 
zəmanətidir. Böyük və güclü ölkələr birgə 
həllərin tapılmasına dəstək olmalıdırlar. Mü-
naqişələr adətən böyük güclərin müdaxiləsi 
səbəbindən yaranır�.

Qırğızıstanın sabiq baş naziri Comart 
Otorbayev Azərbaycanın işğaldan azad 
etdiyi Qarabağda həyata keçirdiyi yeni-
dənqurma işlərinin çox müfəssəl olduğunu 
bildirib. Qeyd edib ki, Qarabağda münaqişə-
dən sonrakı inkişafın təmin olunması üçün 
hazırlanan hərtərəfli plan onu valeh edib�  
�Mən dünyanın başqa yerlərində belə əhatəli 
proqram görməmişəm. Azərbaycan məqsəd-
yönlü yanaşma sayəsində öz hədəflərinə 
çatacaq və bütün dünya üçün həqiqətən də 
münaqişədən sonrakı bərpa işləri üçün nü-
munə olacaq�.

Rumıniyanın sabiq xarici işlər naziri La-
zar Komanesku qeyd edib ki, sülh və bərpa 

prosesində kifayət qədər zəmanət və əmin-
lik olmalıdır, yoxsa uğur qazana bilməzsən. 
Onun sözlərinə görə, münaqişənin səbəbləri 
araşdırmalıdır. Səbəb aydınlaşmadan onun 
həll yolları tapıla bilməz� �Burada əsas 
məsələ planları nəzərdən keçirmək deyil, 
müzakirələr aparmaq, münaqişənin yaratdı-
ğı fəsadları başa düşməkdir. Digər tərəfdən 
də bərpa prosesi olmalıdır. Bu öhdəlik isə 
beynəlxalq və regional təşkilatlara düşür�, - 
deyə Lazar Komanesku bildirib.

Dövlət Şəhərsalma və Arxitektura Ko-
mitəsinin sədri Anar Quliyev Qlobal Bakı 
Forumunun siyasəti formalaşdıranlar üçün 
mühüm platformaya çevrildiyini bildirib� 
�Biz hazırda panel sessiyada sülh üçün ye-
nidənqurma proseslərindən danışırıq. Azər-
baycan da bir çoxları kimi münaqişənin ağrı-
larını yaşayır. Qarabağ və Şərqi =əngəzurda 
aparılan bərpa prosesi xalqımızın iradəsini 
göstərir. Daha dayanıqlı şəhərlər yaratmaq 
istəyirik ki, sakinlər üçün rahat olsun. Ha-
zırda azad edilmiş ərazilərdə tikinti prosesi 
gedir. Biz ora həyatları və inamı qaytarırıq. 
Azərbaycan hökuməti azad edilmiş əra-
zilərdə dövlət büdcəsindən yenidənqurma 
işlərinə böyük vəsait ayırıb. Çox geniş yol 
şəbəkəsi çəkilib, səhiyyə, təhsil müəssisələri 

yaradılıb. Ötən il Qarabağ Universitetinin 
açılışı oldu. Növbəti beş il ərzində 7000 tələ-
bənin Qarabağ Universitetində təhsil alması 
planlaşdırılır. Hazırda 150 kilometrlik dəmir 
yolu inşa olunur. Biz tikinti prosesində ağıllı 
texnologiyalardan istifadə edirik. Münaqişə-
dən sonra yenidənqurma yolu çox uzundur. 
Sülhün qurulması isə regional prosesdir. 
Çağırışlar imkanlara çevrilməlidir�, - deyə 
komitə sədri diqqətə çatdırıb.

Türkiyənin Avropa İttifaqı işləri üzrə 
sabiq naziri Volkan Bozkır çıxışında ölkəsi-
nin şəhərlərin yenidən qurulması və bərpası 
ilə bağlı təcrübəsinin müharibə səbəbindən 
baş vermədiyini bildirib� �Bizim müxtəlif 
şəhərlərimizdə 3 zəlzələ baş verib, zəlzələ 
səbəbindən minlərlə insan həyatını itirib. 
Ancaq bir çox qonşu ölkələrdə bu problem 
müharibə səbəbindən yaranır. Yenidənqur-
ma proseslərində ilk olaraq maliyyə nəzərə 
alınmalıdır. Təəssüf ki, yenidənqurmada 
ehtiyacı olan dövlətlərə verilən maddi yar-
dımın dörddəbiri vasitəçi təşkilatlara gedir”. 

O bildirib ki, Türkiyənin yenidənqurma 
və bərpa təcrübəsi Suriya üçün nümunə ol-
malıdır. Suriyada qarşıdurmalar səbəbindən 
infrastruktur olduqca ağır vəziyyətdədir. An-
caq tarix boyu Suriya Yaxın Şərqin əsas döv-
lətlərindən biri olub. Hazırda Suriya üçün 
humanitar yardıma ehtiyac var.

“Digər bir nümunə Azərbaycanın Qa-
rabağda apardığı tikinti-quruculuq işləridir. 
Təəssüf ki, 30 illik işğal dövründə Qarabağ 
kimi tarixi məkanın mədəni irsinin böyük 
qismi məhv edilib. Hazırda bərpa prosesi 
gedir, bunun bağlı Azərbaycanı təbrik et-
mək istəyirəm. Şəhərlər bərpa olunarkən 
tarixi abidələr qorunur. Əhalinin Qarabağa 
qayıtması üçün məktəblər, xəstəxanalar, iş 
yerləri yaradılır. Azərbaycanın bunun da öh-
dəsindən gələcəyinə inamım tamdır”, - deyə 
Volkan Bozkır əlavə edib.

Sinqapur Parlamentinin sabiq üzvü  Pen-
ni Lov isə çıxışında ölkəsinin uğurlu dövlət 
kimi tanındığını xatırladıb� “Amma biz bu 
günlərə elə asan gəlməmişik. İkinci Dünya 
müharibəsindən sonra Sinqapur dağıntılar 
altında idi. Çətin yollardan keçərək uğurları 
qazandıq�.

Onun sözlərinə görə, sülh olmadığı təq-
dirdə təkamül mümkün deyil. İnsanlar məm-
nun olmalıdır, etibar bərpa edilməlidir.

Penni Lov Qarabağda aparılan bərpa iş-
lərindən də danışaraq, bu istiqamətdə atılan 
addımları çox cəsarətli baxış adlandırıb.

O, həmçinin qeyd edib ki, çox xaotik 
dünyada insanlara şüurlu rəhbərlik lazımdır� 
“Biz liderlər insanların həyatlarına töhfələr 
veririk. Hər bir vətəndaşın həyatı bizim ver-
diyimiz qərarlardan asılıdır�, - deyə parla-
mentin sabiq üzvü diqqətə çatdırıb.

Müzakirələrdən sonra panel sessiya öz 
işini başa çatdırıb.

***
Direktorlar ùXrasının üzvü, )ortes-

cXe /td, EksonMobil ùirkətinin sabiq 
vitse-prezidenti, İnsan Alverinə Qarşı 
Qlobal .ampaniyanın rəhbəri Cin %a-
derşnayderin moderatorlX÷X ilə ³C232�� 
%elem üçün Sıçrayış ± 7ransformasiyanın 
sürətləndirilməsi´ adlı panel iclası keçi-
rildi. 

Əvvəlcə Böyük Britaniya və Şimali İr-
landiyanın Birləşmiş Krallığının sabiq Baş 
naziri Boris Conson video formatında qoşu-
laraq çıxış edib. O qeyd edib ki, Qlobal Bakı 
Forumunda bütün dünyanı narahat edən 
məsələlər müzakirə olunur. “Hər birimizin 

öhdəliyi gələcək barədə düşünmək və töhfə 
verməkdir. Biz daha yaxşı Yer kürəsində ya-
şamaq istəyiriksə, bunun üçün lazımı işləri 
də görməliyik”,- deyə Boris Conson bildirib.

Kuala-Lumpur şəhərinin meri Maimuna 
Mohd Şərif sosial həll yollarının gələcə-
yi dəyişdirə biləcəyinə diqqət çəkib. Onun 
sözlərinə görə, yanacaq istifadəsinin böyük 
hissəsi şəhərlərdə müşahidə olunur� “Bu, 

şəhərləri sosial müzakirələrə daxil etməyin 
vacibliyini göstərir. Sosial həlləri müzakirə 
edərkən bunları nəzərə almalıyıq”.

BMT Baş Assambleyasının 73-cü Ses-
siyasının sədri, Ekvadorun sabiq xarici işlər 
naziri Mariya Fernando Espinoza qeyd edib 
ki, əsas məqsəd hər bir ölkə üçün detallı 
yol xəritələri hazırlamaqdır. Onun sözlərinə 
görə, bu xəritənin düzgün formalaşdırılması 
2050-ci ilə qədər həmin ölkəni və onun iqti-
sadi sektorlarını mövcud vəziyyətdən iqlim 
neytrallığı və iqlim davamlılığına aparacaq.

Milli Məclisin deputatı, COP29-un İq-
lim üzrə yüksəksəviyyəli çempionu Nigar 
Arpadarai COP29-un uğurlu nəticələri barə-
sində danışmaqdan qürur duyduğunu vurğu-
layıb� “Biz COP29-da müxtəlif tərəfləri bir 
araya gətirdik və razılığa gəlməyin vacibli-
yini göstərdik. 

Azərbaycanın bu sahədə olduqca geniş 
potensialı var. Külək və günəş enerjilərindən 
başqa geotermal enerji kimi digər mənbələri 

də araşdırırıq”.
Tonqanın Qanunvericilik Assambleya-

sının sədri Lord Fakafanua iqlim dəyişik-
liyinin qarşısının alınması istiqamətində 
davamlı həll yollarının vacib olduğunu bil-
dirib. İqlim probleminin bütün dünya üçün 
qlobal olduğuna diqqət çəkən Lord Fakafa-
nua əlavə edib ki, iqlim dəyişikliyinə qarşı 
mübarizəni gecikdirmək bir növ intihara 
bənzəyir. 

Dünya Ətraf Mühit və Resurs İqtisadçı-
ları Assosiasiyasının prezidenti, BMT SDSN 
Qlobal İqlim Mərkəzinin sədri, AE4R,A-nın 
direktoru Foebe Koundouri iqlim dəyişikli-
yi ilə mübarizənin bütün dünya üçün qlobal 
məsələ olduğuna diqqət çəkib� “Burada mü-
zakirə edilən mövzular hər kəs üçün çağırış-
dır. İqlim dəyişikliyi bütün sahələri məhvə 
doğru aparır. Xüsusilə iqtisadi baxımdan iq-
limlə mübarizə üçün ayrılan maliyyə kifayət 
qədər olmalıdır”. 

Şanxay Əməkdaşlıq Təşkilatının sabiq 
Baş katibi, Tacikistanın sabiq xarici işlər na-
ziri Rəşid Əlimov COP29-un uğurlu yekun-
ları ilə bağlı Azərbaycanı təbrik edib. Əlavə 
edib ki, COP29 bütün dünya üçün iqlimlə 
mübarizə istiqamətində böyük yeniliklər ya-
radıb. “İqlim dəyişikliyi ilə mübarizə sahə-

sində bir çox ölkə öz üzərinə öhdəlik gö-
türsə də, reallıqların çox sürətlə dəyişdiyini 
bilmək lazımdır. Çünki iqlim dəyişmələrinin 
tezliyi artıb və bu, fövqəladə hallar yaradır. 
Hər il Mərkəzi Asiya ölkələri fərqli forma-
da təbii fəlakətlə üzləşirlər. Təəssüf ki, təbii 
fəlakətlərin sayının artması maliyyələşmədə 
də boşluqlar yaradır”.

“Liberal ,nternational” təşkilatının pre-
zidenti, COP21-in vitse-prezidenti, Mərakeş 
Krallığının iqlim dəyişikliyi üzrə xüsusi nü-
mayəndəsi, COP29-un İqlim üzrə yüksək-
səviyyəli çempionu Hakima El Haite yeni 
dünyada iqlim dəyişikliyi məsələsinin prio-
ritet olduğunu deyib. Onun sözlərinə görə, 
dünyanın bir çox yerində hər il 100 minlərlə 
insan iqlim böhranının qurbanı olur. Əgər 
qarşısı alınmasa, bu səbəbdən həyatını itirən 
insanların sayı getdikcə artacaq”. 

::F-nin İqlim və Enerji Təcrübəsinin 
rəhbəri, COP20-nin prezidenti, Perunun sa-
biq ekologiya naziri Manuel Pulqar Vidal 
COP tədbirləri çərçivəsində yeni addımlar 
atmağın vacibliyinə diqqət çəkib. O qeyd 
edib ki, yeni həll yolları ancaq birgə fəaliy-
yətlə əldə oluna bilər. 

Panel mövzu ətrafında müzakirələrlə da-
vam edib. 
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%akıda, ³*ülüstan´ sarayında 3rezident İlham Əliyevin hi-
mayəsi altında və Nizami *əncəvi %eynəl[alq Mərkəzinin təşki-
latçılı÷ı ilə ³Dünya düzəninin yenidən düşünülməsi� Ça÷ırışların 
fürsətə çevrilməsi´ mövzXsXnda keçirilən X,, Qlobal %akı )orX-
mXnda dövlətimizin başçısı bir sıra məsələlər barədə ətraÀı danışıb. 
glkə rəhbəri açılış mərasimindəki çı[ışında X,, Qlobal %akı )o-
rXmXnX qlobal Jündəlikdəki mühüm məsələlərin həllində aparıcı 
beynəl[alq platformalardan birinə çevrildiyini vXr÷Xlayıb. 

Dövlətimizn başçısı Nizami Gəncəvi 
Beynəlxalq Mərkəzinin üzvlərinin ötən 
ilin noyabrında Azərbaycanda keçirilmiş 
COP29-da fəal iştirakından məmnunlu-
ğunu vurğulayaraq qurumun Bakı iqlim 
konfransında 16 panel müzakirəsi təşkil 
etdiyini yada salıb və bunu ölkəmizin yük-
sək səviyyədə ev sahibliyi etdiyi tədbirə 
böyük töhfə kimi dəyərləndirib. Prezident 
İlham Əliyev bildirib ki, BMT-nin İqlim 
Dəyişiklikləri üzrə Çərçivə Konvensiyası 
Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasının 
keçirilməsinin Azərbaycana həvalə edil-
məsi ölkəmizə olan hörmətin, etimadın 
təzahürü, eləcə də dünyanın prioritet elan 
etdiyi “yaşıl keçid” platforması sahəsində 
uğurlu fəaliyyətimizə verilən qiymət idi. 
Məhz bunun nəticəsi idi ki, təqribən, 200 
ölkənin yekdil qərarı ilə Azərbaycan pay-
taxtı mötəbər iqlim tədbirinin keçirilməsi 
üçün əlverişli məkan kimi seçildi. Bu isə 
olduqca qürurverici idi. 

Dövlət başçısı bu tarixi tədbirin bir 
ildən az olan müddətdə yüksək səviyyə-
də təşkil edildiyini xatırladaraq, adətən, 
ölkələrə belə layihələrə hazırlaşmağa iki 
il vaxt verildiyini bildirib. Ancaq buna 
baxmayaraq, Azərbaycan COP29-u bey-
nəlxalq aləmi heyrətləndirən bir şəkildə 
başa çatdırdı. 

Respublikamız adıçəkilən beynəlxalq 
konfransa uğurla rəhbərlik etməsi ilə bir 
daha bütün dünyaya sübut etdi ki, bey-
nəlxalq aləmdə ciddi narahatlıq doğuran 
məsələlərin müzakirəsi üçün əlverişli mə-
kan, ən mürəkkəb, genişmiqyaslı tədbirləri 
yüksək səviyyədə təşkil edə və zəruri nə-
ticələrin reallaşdırılmasına dəyərli töhfələr 
verə bilən bir ölkə, ideal bir platformadır. 
Ölkəmizdə yaradılan və ən müasir tələblərə 
cavab verən infrastruktur, dövlətin zəngin 
təşkilatçılıq təcrübəsi və yüksək təhlükə-
sizlik təminatı bu nüfuzlu beynəlxalq ses-
siyanın yüksək səviyyədə yekunlaşmasını, 
uğurla başa çatmasını şərtləndirən əsas 
amillər sırasında xüsusi diqqət çəkir. 

COP29 bir sıra məqamları ilə yadda 
qaldı. Əvvəla, bu iqlim konfransında ta-
leyüklü məsələnin – iqlim dəyişikliyi ilə 
bağlı mübarizənin müzakirəsi aydın və 
hərtərəfli şəkildə gerçəkləşdirildi, ölkələ-
rin daha səmərəli əməkdaşlığı istiqamə-
tində gələcəkdə dəyərli layihələrin həyata 
keçirilməsinə imza atıldı, yeni dostluq, 
əməkdaşlıq, sülh körpülərinin qurulmasına 
əlverişli zəmin yaradıldı. Bütün bunlarla 
bərabər, xalqımızın qonaqpərvərliyi iqlim 
sessiyasının iştirakçılarında xoş təəssürat 
doğurdu. 

Eyni zamanda, Azərbaycanın belə bir 
nüfuzlu sessiyanı yüksək səviyyədə ke-
çirməsi, 76 min nəfərin heç bir problemlə 
üzləşmədən konfransda fəal, səmərəli işti-
rakına əlverişli şərait yaradılması, onların 
məişət məsələlərinin diqqət mərkəzində 
saxlanılması ölkəmizin dünya siyasətinin 
ön cərgəsindəki mövqeyini daha da möh-
kəmləndirdi, beynəlxalq ictimaiyyətin 
respublikamıza olan hörmət və etimadını 
daha da gücləndirdi. Bütün bunlarla yana-
şı, beynəlxalq ictimaiyyət iqlim konfransı 
ilə Azərbaycanın regionda sülh, inkişaf və 
əməkdaşlıq naminə yorulmaz fəaliyyəti-
nin və bu istiqamətdə irəli sürdüyü dəyərli 
təşəbbüslərin şahidi oldu. 

Beynəlxalq aləm COP29-da ölkəmi-
zin iqlim dəyişikliyinə qarşı mübarizədə 
həyata keçirdiyi layihələrlə ətraflı tanış 
oldu. Neft–qaz ölkəsi kimi tanınan respub-
likamızda ətraf mühitin yaxşılaşdırılma-
sı ilə bağlı çağırışlara yüksək səviyyədə 
reaksiya verildiyi də dünyanın diqqətinə 
çatdırıldı. Belə ki, 2030-cu ilə qədər istilik 
effekti yaradan qazların həcminin ölkəmiz-
də 35 faizə qədər azaldılmasının qarşıya 
mühüm vəzifə olaraq qoyulduğu xatırladıl-
dı. Konfransda sürətlə bərpa olunan enerji 
sahələrinin yaradıldığı və 2030-cu ilə qə-
dər istehsal edilən elektrik enerjisinin 30 
faizinin “yaşıl” enerji üzərinə keçirilməsi 
ilə bağlı könüllü öhdəliyin diqqətdə sax-
lanıldığı vurğulandı. Bu məqsədlə günəş 
və külək elektrik stansiyalarının yaradıl-
ması ilə bağlı layihələrin davamlı olaraq 
reallaşdırıldığı da bildirildi. Ölkəmizdə 
“yaşıl” enerji sahələrinin genişləndirilməsi 
ilə əlaqədar təcrübəsi olan beynəlxalq apa-
rıcı şirkətlərlə sazişlərin imzalanması da 
Azərbaycanın bu sahəyə necə həssaslıqla 
yanaşdığını sübuta yetirdi. 

Prezident İlham Əliyev X,, Qlobal 
Bakı Forumundakı çıxışında COP29 za-
manı bir sıra mühüm məsələlərlə bağlı 
razılığa gəlməyin o qədər də asan olmadı-
ğını, lakin buna baxmayaraq birgə səy və 
ölkəmizin nüfuzu sayəsində tarixi uğur-
lar əldə edildiyini bildirərək deyib� “Əsas 
mərhələlərdən, nailiyyətlərdən biri 10 il-
dən artıq keçilməz nöqtə olan Paris Sazi-
şinin 6-cı maddəsi üzərində konsensus idi. 
On ildən artıq idi ki, tərəflər razılığa gələ 
bilmirdi. Lakin biz burada konsensus əldə 
edə bildik və karbon bazarını işlək etdik”. 

Dövlətimizin başçısı fikrinin dava-
mında bu prosesin gələcək inkişaf üçün 
mühüm önəm daşıdığını və COP29-da 
bərpa olunan enerji layihələri üçün maliy-

yələşmənin əvvəlki 100 milyarddan 300 
milyard dollara qədər artırılmasına nail 
olunduğunu bildirib. “Bəli, bilirik ki, bəzi 
ölkələr bundan tam razı qalmadı. Onlar 
daha böyük artım istəyirdilər. Lakin, düşü-
nürəm ki, bizdə maliyyələşmənin üç dəfə 
artırılması lazımınca qiymətləndirilməli-
dir. Buna görə, Bakıdakı COP29 “Bakı sıç-
rayışı” adlandırıldı və bu, mühüm irsdir”,– 
deyə ölkə rəhbəri qeyd edib. 

Xatırladaq ki, neft-qaz ölkəsi olan 
Azərbaycan bu gün “yaşıl” enerji növləri-
nin yaradılmasına və onun dünya bazarla-
rına nəqlinə hazırda enerji siyasətinin yeni 
prioritet istiqaməti kimi yanaşır. COP29-
un Bakıda keçirilməsi qərarının verilməsi, 
habelə beynəlxalq aləmdə razılıqla qar-
şılanması, eləcə də bu iqlim konfransının 
uğurla reallaşdırılması da məhz Prezident 
İlham Əliyevin uğurla həyata keçirdiyi 
müdrik iqlim siyasətindən qaynaqlanır. 
Şübhəsiz ki, bu məsələdə dövlətimizin 
başçısının bərpaolunan enerji potensialının 
gerçəkləşdirilməsi ilə bağlı məqsədyönlü 
fəaliyyəti də əsaslı rol oynayır. 

Onu da qeyd edək ki, hazırda ölkəmi-
zin əsas fəlsəfəsi həm neft, həm də qaz 
sahəsində qlobal enerji inqilablarının ön 
sırasında olmaqdır. Azərbaycanın yaxın 
gələcəkdə “yaşıl” enerji inqilabında, elə-
cə də CO2 emissiyası ilə mübarizədə ön 
sıralarda yer alacağı da şübhəsizdir. Ona 
görə də tam əminliklə qeyd edə bilərik 
ki, COP29-a ev sahibliyinin Azərbaycana 
verilməsi, respublikamızın isə bu etimadı 
yüksək səviyyədə gerçəkləşdirməsi ölkə-
mizin “yaşıl” enerji sahəsində atdığı ad-
dımlara verilən dəyər – mükafatdır. Bu, 
eyni zamanda, Azərbaycanın fəaliyyətini 
bütün dünyaya göstərmək üçün bir fürsət-
dir.

Prezident İlham Əliyev X,, Qlobal 
Bakı Forumundakı çıxışında təəssüf doğu-
ran bir məqamı da xatırladıb� “Deməliyəm, 
əfsuslar olsun ki, bu qlobal beynəlxalq təd-
bir bəzi Qərb medialarında kampaniya ilə 
müşayiət olundu. Prezident Tramp onları 
yalan, saxta xəbər adlandırır və onunla 
tam razıyam. Bu, Azərbaycanı gözdən sal-
maq, bizi qaralamaq, şayiələr və müxtəlif 
dezinformasiya yaymaq kampaniyası idi. 
Bizi ittiham edirdilər ki, neft və qaz hasil 
edən ölkəyik. Lakin bizdən əvvəl bir sıra 
ölkələr, o cümlədən Avropada nefti və qazı 
olan ölkələr var idi. Lakin dırnaqarası me-
dia tərəfindən buna məhəl qoyulmaması 
normal bir hal kimi qəbul olunmuşdur”. 

Dövlətimizin başçısı çıxışında fikri-
nin təsdiqi olaraq bəzi məqamları diqqətə 
çatdıraraq Azərbaycanın neft hasilatının, 
məsələn, Kanadanın hasilatından 10 dəfə 
az olduğunu, ölkəmizin qlobal qaz emis-
siyalarında payının cəmi 0,1 faiz təşkil 
etdiyini vurğulayıb. Eyni zamanda, bir 
ölkə kimi bizim qlobal, beynəlxalq tədbi-
rin keçirilməsinə layiq olmadığımızı iddia 
edənlərin bir neçə mərkəzdən, əslində, 
ikisindən qaynaqlandığını bildirib� “On-
lardan biri – ABŞ-ın Dövlət Departamenti 
idi. “Vaşinqton Post”, “Nyu-York Tayms”, 
“Politico”, “NeZsZeek” və “Assoşieyted 

Press” kimi yalan xəbər mənbələri, sadəcə, 
ABŞ Dövlət Departamentinin təlimatları-
nı icra edirdilər. İkinci mənbə isə Fransa 
prezidentinin ofisi, cənab Makron, onların 
“Le Monde”, “Fiqaro” və digər bu kimi 
saxta xəbər mətbuatı idi. Bir sözlə, bu, 
COP29-un boykot edilməsinə yönəlmiş 
qarayaxma və böhtanın əlaqələndirilmiş 
kampaniyası idi”.

Azərbaycan lideri nitqində bu təəssüf 
doğuran vəziyyətin müxtəlif səbəblərinin 
ola biləcəyini vurğulayıb. Qeyd edib ki, 
onlardan biri ondan ibarətdir ki, onlar bizə 
öz iradəsini yeridə bilmədilər. Onlar suve-
renliyimizin, ərazi bütövlüyümüzün tam 
bərpasına yönəlmiş siyasətimizi dəyişə bil-
mədilər. Onlar o faktla razılaşa bilmirdilər 
ki, burada, Qafqazda öz milli maraqlarını 
güdən ölkə, yəni böyük bosslar qarşısın-
da hər zaman “bəli, cənab” deməyən ölkə 
var. Əfsuslar olsun ki, Fransa hökuməti, 
hətta COP29-u boykot etmək üçün bir çox 
ölkələri təhrik edərək, daha uzağa getdi. 
COP29-da iştirak etmiş dünya liderlərin-
dən etibarlı informasiyamız var və onlar 
bizə bu haqda məlumat verdilər. Hətta 
gəlməyən rəhbərlər mesaj göndərdilər ki, 
şəxsən Fransa prezidenti COP29-a qarşı 
kampaniya aparırdı.

Bəli, həqiqətən də COP29 ərəfəsində 
və bu konfransın keçirildiyi günlərdə Azər-
baycanın uğurlarına qısqanclıqla yanaşan, 
respublikamıza şər-böhtan atmaqdan belə 
çəkinməyən bir sıra ölkələrin diqtəsi ilə 
sözügedən iqlim konfransının reallaşması 
ilə bağlı aparılan qarayaxma kampaniya-
ları uğursuzluqla nəticələndi. Konfrans 
iştirakçılarında Azərbaycanda mövcud 
xalq-iqtidar birliyi haqqında aydın təsəv-
vür yarandı. Dövlətimizin başçısının iqlim 
konfransında dərin məzmunlu çıxışları, 
müxtəlif ölkə rəhbərləri və digər ali qonaq-
larla səmimi görüşlərindəki söhbətləri Pre-
zident İlham Əliyevin sülhpərvər siyasət 
yürütdüyünü, yerləşdiyimiz coğrafiyada 
əmin-amanlığın tərəfdarı olduğunu bir 
daha dünyaya nümayiş etdirdi. 

Yeri gəlmişkən, Azərbaycan lide-
ri COP29-da etdiyi çıxışında ölkəmizin 
həqiqətlərinin dünyaya çatdırılması, Er-
mənistanın işğalçılıq siyasəti və onun ağır 
fəsadları barədə iştirakçıları məlumatlan-
dırması beynəlxalq ictimaiyyətdə respub-
likamız barədə olan real düşüncəni daha 
da dərinləşdirdi. Başqa sözlə, dövlət başçı-
mızın belə bir fəaliyyəti ölkəmizin ədalətli 

mövqeyinin dünya səviyyəsində daha ge-
niş anlaşılmasını və dəstək qazanmasını 
şərtləndirdi.

Dünya ölkələrinin qlobal iqlim dəyi-
şikliklərinin mənfi təzahürlərinin aradan 
qaldırılması yollarının müzakirə edilməsi 
üçün məhz Bakı şəhərini seçməsi isə heç 
də təsadüfi deyildi. Çünki ölkəmizin pay-
taxtı son illər bir sıra mötəbər beynəlxalq 

tədbirlərin keçirilməsi sahəsində kifayət 
qədər zəngin təcrübə əldə etmişdi. Eyni 
zamanda, Azərbaycan ötən müddətdə bir 
çox qlobal enerji və nəqliyyat layihələrinin 
təşəbbüskarı və fəal iştirakçısı kimi tanın-
mışdı. Ulu öndər Heydər Əliyevin əsasını 
qoyduğu müstəqil enerji siyasəti Azərbay-
canı bütün dünyada etibarlı tərəfdaşa, stra-
teji müttəfiqə çevirmişdi. 

Ümummilli liderin siyasi kursunu 
uğurla davam etdirən Prezident İlham Əli-
yev isə dünya arenasında ölkəmizin dost-
larının sayının xeyli artmasına müvəffəq 
oldu. Ötən müddətdə Azərbaycan zəngin 
karbohidrogen ehtiyatları ilə Avropanın 
enerji xəritəsinin zənginləşdirilməsinə 
mühüm töhfə verdi. Prezident forumdakı 
çıxışı zamanı hazırda Azərbaycandan təbii 
qaz alan 12 ölkənin 10-nun Avropa ölkəsi 
olduğunu xatırladaraq bildirib� “Təsadüfi 

deyil ki, Avropa Komissiyası Azərbayca-
nı etibarlı tərəfdaş və Pan-Avropa enerji 
təchizatçısı kimi tanıyır. Bir sözlə, bu gün 
Azərbaycandan nəql olunan neft və qaz 
bir çox ölkələrin enerji təhlükəsizliyində 
və əslində, onun möhkəmləndirilməsində, 
həqiqətən, böyük dəyişiklik yaradır. Buna 
“yaşıl” enerji mənbələrimizi, o cümlədən 
Azərbaycandan Avropaya gedən, qismən 
Qara dənizin dibi ilə çəkilən yeni enerji 
kabelini əlavə etsək, bu, məsuliyyətimi-
zin digər təzahürü və bir çox ölkələrlə sıx 
tərəfdaşlıq münasibətlərimizin nümayişi-
dir”. Dövlətimizin başçısı forumdakı çıxışı 
zamanı təkcə enerji sərvətlərinin olmasını 
kifayət hesab etməyərək bu sahədə uğur 
qazanmağın formulunu da aydın şəkildə 
izah edərək deyib ki, əgər qonşularınızla, 
onların qonşuları ilə yaxşı münasibətdə ol-
masanız, enerji, təhlükəsizlik və bağlantı 
layihələrini icra edə bilməzsiniz. 

Göründüyü kimi, Cənubi Qafqazın 
faydalı qazıntılarla zəngin ölkəsi olan 
Azərbaycan artıq “yaşıl keçid”in də ön 
sıralarında gedir. Ölkəmiz bu mövqeyə 
məhz zəngin bərpaolunan enerji mənbələ-
ri sayəsində yüksələ bilib. Yeri gəlmişkən, 

ölkəmizin alternativ və bərpaolunan enerji 
potensialı ilə zəngin olması öz təsdiqini 
tapıb. Belə ki, son tədqiqatlar Azərbay-
canın quru ərazisində 27,5 min meqavat 
həcmində bərpaolunan enerji potensialı-
nın mövcudluğunu təsdiqləyib. Bunun isə 
3 min meqavatı külək enerjisinin, 23 min 
meqavatı günəş enerjisinin, 380 meqavatı 
bioenerjinin, 520 meqavatı dağ çaylarının 
payına düşür. Xəzər dənizinin Azərbaycan 
sektorunda isə 157 qiqavatlıq külək ener-
jisi imkanları mövcuddur. Bütövlükdə isə, 
ölkəmizin bərpaolunan enerji sahəsində 
potensialı 200 qiqavata yaxın qiymətlən-
dirilir. Dövlətimizin başçısının da qeyd 
etdiyi kimi, bu rəqəmlər tamamilə realdır 
və onlar artıq imzalanmış müqavilələrə, 
anlaşma memorandumlarına əsaslanır.

Hazırda bərpaolunan enerli mənbələ-
ri üzrə mövcud potensialın hərəkətə gə-
tirilməsi istiqamətində mühüm layihələr 
həyata keçirilir, “yaşıl” enerji istehsalı ilə 
əlaqədar cəlb olunan sərmayələr nəticəsin-
də ölkəmizin ayrı-ayrı yerlərində günəş, 
külək və su elektrik stansiyaları tikilir. 
Ümumilikdə isə, Azərbaycanda enerji ke-
çidi üzrə reallaşdırılan layihələr çərçivə-
sində, ümumilikdə, 2 milyard ABŞ dolları 
məbləğində investisiya yatırılıb. 20-25 il 
müddətinə hesablanan həmin iri miqyaslı 
layihələr, Azərbaycanda yaradılmış əlveri-
şi biznes mühitinin, ölkəmizə olan inamın 
göstəricisidir. 

Artıq ölkəmiz bərpaolunan enerji mən-
bələrinin hərəkətə gətirilməsi istiqamətin-
də bir sıra uğurlara imza atıb. Təkcə onu 
qeyd etmək kifayətdir ki, 2024-cü ildə 
Azərbaycanın “yaşıl” enerji mənbələri 
üzrə elektrik enerjisi istehsalı əvvəlki ilə 
nisbətən 1 milyard 728,7 milyon kilo-
vat-saat artaraq 3 milyard 850,9 milyon 
kilovat-saata çatıb. Təmiz enerjinin 3 mil-
yard 11 milyon kilovat-saatı su elektrik 
stansiyalarının, 839,9 milyon kilovat-saatı 
isə bərpaolunan enerji mənbələrinin payı-
na düşüb. İl ərzində ölkənin günəş elektrik 
stansiyalarında 556,3 milyon kilovat-saat, 
külək elektrik stansiyalarında 51,1 milyon 
kilovat-saat, Bərk Məişət Tullantılarının 
Yandırılması =avodunda isə 232,5 milyon 
kilovat-saat elektrik enerjisi istehsal edilib.

Prezident İlham Əliyevin X,, Qlobal 
Bakı Forumunda qeyd etdiyi kimi, Azər-
baycan faydalı qazıntılarla zəngin olma-
sına baxmayaraq, bərpaolunan enerjiyə də 
xüsusi diqqət yetirir� “Bu gün artıq qərara 
alınıb ki, gələn illərdə Azərbaycanın bər-
paolunan enerji imkanları faydalı qazıntı-
dan olan enerji istehsalına, demək olar ki, 
bərabər olacaq. Bu gün Azərbaycanda ya-
radılmış enerji istehsalı imkanları 8 giqa-
vatdır. 2030-cu ilə qədər bizim bərpaolu-
nan enerjidən, əsasən günəş və küləkdən, o 
cümlədən Azərbaycanın azad edilmiş əra-
zilərdəki hidroresurslardan əlavə 6,5 giqa-
vatlıq enerji güclərimiz olacaq. Beləliklə, 
biz bu günə olan potensialımızı demək olar 
ki, iki dəfə artıracağıq”.

Bunun sayəsində ölkəmiz özünün 
neft və qaz ehtiyatlarını Xəzərin sahilin-
dən Avropanın dərinliklərinədək uzanan 
şaxələndirilmiş boru kəmərləri sistemi ilə 
nəql etməyə müvəffəq olduğu kimi, bərpa-
olunan enerji mənbələrindən aldığı “yaşıl” 
sərvəti də dünya bazarına çıxara biləcək. 
Diqqətçəkən daha bir mühüm məqam 

ondan ibarətdir ki, Azərbaycan “yaşıl” 
enerjinin ixracı üçün tələb olunan infrast-
rukturun yaradılması ilə bağlı təşəbbüsün 
də ilk iştirakçılarındandır. Məlum olduğu 
kimi, 2022-ci il dekabrın 17-də Buxarest-
də “Azərbaycan Respublikası, Gürcüstan, 
Rumıniya və Macarıstan hökumətləri ara-
sında yaşıl enerjinin inkişafı və ötürülmə-
si sahəsində strateji tərəfdaşlıq haqqında 
Saziş” imzalanıb. Azərbaycanın “yaşıl” 
enerjisinin Avropaya çatdırılmasını nəzər-
də tutan həmin sazişə əsasən, Qara dənizin 
dibi ilə 4 qiqavat gücündə və 1195 kilo-
metr uzunluğunda elektrik enerjisi kabeli-
nin tikintisi nəzərdə tutulur. Həmin kabel 
Azərbaycanda hasil edilən “yaşıl” enerjini 
Gürcüstan və Qara dəniz vasitəsilə Maca-
rıstana və Avropanın qalan hissəsinə çat-
dırmaq üçün Rumıniyaya tədarük edəcək. 
Bu da ölkəmizdə istehsal olunan “yaşıl” 
enerjinin Avropaya ixracına imkan yara-
dacaq. Beləliklə də, Azərbaycan “köhnə 
qitə”nin enerji təhlükəsizliyini daha dol-
ğun və əhatəli şəkildə təmin edilməsində 
yaxından iştirak edəcək.
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Azərbaycan RespXblikasının Cinayət Məcəlləsinin bir sıra maddələ-

ri ilə təqsirləndirilən, Ermənistan vətəndaşı RXben 9ardanyanın cinayət 
işi üzrə məhkəmə prosesi davam edir. 2nXn hüqXqlarının pozXlması ilə 
ba÷lı %irləşmiş Millətlər 7əşkilatının İnsan +üqXqları Ali .omissarlı÷ının 
Əsassız +əbslər üzrə İşçi qrXpXna müraciət olXnXb. İşçi qrXpX XzXnmüd-
dətli araşdırmadan sonra yekXn rəyini rəsmən dərc edib. 

Yada salaq ki, BMT-yə göndərilən mü-
raciətdə Azərbaycan Respublikası Dövlət 
Təhlükəsizliyi Xidmətinin İstintaq Baş 
İdarəsi tərəfindən məsuliyyətə cəlb olun-
muş R.Vardanyanın, guya, ifadə etdiyi fi-
kirlərə görə saxlandığı iddia edilib. Bu da 
söz azadlığı hüququnun pozulması demək-
dir. Həmçinin məhkəməyədək icraat döv-
ründə təqsirsizlik prezumpsiyasının, girov 
hüququnun, həbs üçün alternativ tədbirlər-
dən istifadənin, müdafiə hazırlamaq üçün 
adekvat vaxt və imkan hüququnun pozul-
duğu bildirilib. Lakin müraciətə baxıldıq-
dan sonra bu ifadələrin heç biri öz təsdiqini 
tapmayıb və bu, yekun qərarda açıqlanıb.

İşçi qrup qeyd edib ki, Azərbaycan 
Cinayət Məcəlləsinin 214-1 (terrorçuluğu 
maliyyələşdirmə), 279.3 (qanunsuz silah-
lı birləşmələrin yaradılmasında iştirak) 
və 318.1-ci (dövlət sərhədini qanunsuz 

keçmə) maddələri ilə məhkəmə qarşısına 
çıxarılan R. Vardanyana qarşı irəli sürülən 
ittihamlar konkret sübutlara əsaslanır. Sö-
zügedən rəydə xüsusilə vurğulanır ki, R. 
Vardanyan bir sıra şəxslərin ölümündə və 
genişmiqyaslı dağıntılar törədilməsində, 
terrorçuluğun maliyyələşdirilməsində, 
qeyri-qanuni silahlı birləşmələr yaradılma-
sında və s. cinayətlərdə ittiham olunur və 
məhz bu ittihamlar əsasında saxlanılıb.

R.Vardanyan barəsində həbs qətimkan 
tədbiri məhkəmə qərarı ilə seçilib və bu 
zaman onun hüquqları qorunub. O, istintaq 
zamanı tərcüməçi ilə təmin edilib, öz vəkili 
tərəfindən müdafiə olunmaq və digər pro-
sessual hüquqlarını həyata keçirmək üçün 
ona imkan yaradılıb.

Məhkəmə R.Vardanyanın saxlanılma-
sını fərdi yanaşma ilə qiymətləndirib, it-
tihamların ağırlıq dərəcəsi və işin faktiki 
halları nəzərə alınıb. Buna görə də onun 
barəsində alternativ qətimkan tədbirlərinin 
seçilməməsi hüquqi baxımdan əsaslandırı-
lıb.

Bununla yanaşı, onun öz haqlarını mü-
dafiə etməsi və bu çərçivədə bəyanatlar 
verməsi səbəbindən həbs olunduğu barədə 
Ermənistan tərəfinin iddiaları da əsassız 
sayılıb. İşçi qrupun rəyində qeyd olunub 
ki, ifadə və birləşmək azadlıqları müt-
ləq hüquqlar deyil və onlar xüsusilə milli 
təhlükəsizlik və ictimai asayişlə bağlı sə-
bəblərə görə məhdudiyyətlərə məruz qala 

bilər. Rəyə əsasən, R.Vardanyana qarşı 
ittihamların onun hərəkətlərinin milli təh-
lükəsizliyə təhdid törətdiyi qənaətinə gəl-
məyə imkan verir.   

Ümumilikdə, İşçi qrupun iddialara qar-
şı rəyi həmin şəxsin saxlanılması ilə bağlı 
və məhkəmə prosesinə qarşı Azərbaycan 
əleyhinə qarayaxma kampaniyasının ta-
mamilə əsassız olduğunu bir daha sübut 
edib. Bununla da Ermənistan tərəfinin 
beynəlxalq hüquq normalarını manipulya-
siya etmək cəhdi növbəti dəfə uğursuzluğa 
düçar olub.

3olitoloq Aydın QXliyev XQ-yə bil-
dirdi ki, BMT-nin İnsan Hüquqları Ali 
Komissarlığının Əsassız Həbslər üzrə İşçi 
qrupu Vardanyanın cinayət işi ilə bağlı ob-

yektiv mövqe tutub� “Əslində, bu məsələ 
ilə bağlı fəqli mövqeyin nümayiş etdirmə-
si gözlənilməz olardı. Xüsusilə, BMT-nin 
indiki böhranlı vəziyyətində açıq-aşkar və 
sübut olunan cinayətlərlə bağlı bəraətedici 
mövqe göstərilməsi təəccüblü qarşılanar 
və qurumun imicinə ziyan vurardı. 

Bir daha qeyd edirəm ki, rəy Ermənis-
tanın dünya miqyasında apardığı yalançı 
təbliğatlara sarsıdıcı zərbədir. Sübut olun-
du ki, Vardanyan, eləcə də onunla birlikdə 
ittiham olunan şəxslər hərbi əsir, girov və 
yaxud siyasi dustaq deyillər. Azərbayca-
nın onlara qarşı irəli sürdüyü ittihamlar 
tamamilə əsaslandırılıb. Həmin şəxslərin 
Azərbaycan ərazisində ictimai təhlükəsiz-
liyə, milli maraqlara, insan sağlamlığına 
və dövlət mənafelərinə qarşı törətdikləri 
hərəkətlər cinayət tərkiblidir. Ona görə də 
BMT-nin İnsan Hüquqları Ali Komissarlı-

ğının Əsassız Həbslər üzrə İşçi qrupunun 
rəyi həm Vardanyanla bağlı həqiqətin bir 
daha sübutu və təsdiqidir. Digər tərəfdən, 
Ermənistanın müəyyən qüvvələrinin dün-
yada apardıqları təbliğatlara zərbədir. Eyni 
zamanda, Vardanyanla bağlı ya səhvən, 
ya da erməni lobbisinin təsir və pulları 
sayəsində qərarlar qəbul etmiş qurumlara 
ciddi mesajdır. Erməni lobbisindən alınan 
milyonlar onları riyakarlığa, ikiüzlülüyə 
həvəsləndirir”. 

A.Quliyev daha sonra dedi ki, bu gün-
lərdə Avropa Parlamenti ölkəmizin əley-
hinə qətnamə qəbul edib� “Qətnamədə 
Vardanyan siyasi məhbus kimi təqdim olu-
nub, cinayət törətməkdə ittiham edilənlərin 
məhkəməsi isə fiasko adlandırılıb. Yenə də 
erməni sevgisi ön plana çıxıb. Unudublar 
ki, Bakıda məhkəməsi keçirilən şəxslər 
sülh və insanlıq əleyhinə cinayətlərdə, mü-
haribə cinayətlərində, o cümlədən təcavüz-
kar müharibənin hazırlanması və aparılma-
sında, soyqırımında, müharibə qanunlarını 
və qaydalarını pozmaqda, terrorçuluqda, 
habelə terrorçuluğu maliyyələşdirmədə, 
hakimiyyəti zorla ələ keçirməyə cəhddə və 
digər çoxsaylı cinayətlər törətməkdə təq-
sirləndirilirlər. Görünür, qatı ermənipərəst 
mövqeyi ilə seçilən Avropa Parlamentinin 
üzvləri üçün qeyd olunan ittihamlar əhə-
miyyət kəsb etmir. Onlar bu gün də Cənubi 
Qafqaz regionunda yaranmış yeni reallıq-
ları həzm edə bilmirlər. Cinayətlər, terror 

aktları törətmiş şəxslərin müdafiəsinə 
qalxırlar. Bu davranış beynəlxalq hüququn 
norma və prinsipləri ilə ziddiyyət təşkil 
edir və açıq-aşkar müstəqil məhkəmənin 
işinə təsir göstərmək cəhdidir. 

=ənnimcə, BMT-nin qəbul etdiyi rəy 
eyni zamanda, Belçika, Fransa, İsveçrə 
parlamentlərinə tutarlı cavabdır. Avropa 
Parlamentinin bu şəxslərlə bağlı qəbul et-
diyi qətnaməyə sarsıdıcı zərbədir. Ümid 
edirəm ki, həmin qurumlar bundan sonra 
bu məsələyə yanaşanda BMT-nin İnsan 
Hüquqları Ali Komissarlığının Əsassız 
Həbslər üzrə İşçi qrupunun rəyini ciddi 
sənəd kimi nəzərə alacaqlar”. 
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Niderlandlı nazirin Azərbaycan 
sərhədinə casXs missiyalı səfəri

Azərbaycana qarşı hər zaman qərəzli mövqeyi ilə seçilən, türk və İslam 
dünyasına münasibətdə etnik və dini dözümsüzlük siyasəti yürüdən, CənXbi 
Qafqazda, necə deyərlər, sXların dXrXlmasına imkan verməyən, qızışdırıcı rol 
oynayan Niderland .rallı÷ı bX əməllərindən əl çəkənə bənzəmir. glkənin [a-
rici işlər naziri .aspar 9eldkampın və onXn başçılıq etdiyi nümayəndə heyəti 
üzvlərinin Avropa İttifaqının (Aİ) Ermənistanda yerləşdirilmiş mülki adla-
nan yarımhərbiləşmiş monitorinq missiyasının müşayiəti ilə Azərbaycanla 
sərhəd bölJəsinə səfəri bXnXn daha bir Jöstəricisidir.

Özünü Azərbaycanla sülh və dövlətlə-
rarası münasibətlərin qurulmasının tərəf-
darı kimi göstərən Ermənistanın rəsmi 
dövlət informasiya agentliyi – “Armenp-
ress”in bu səfərin işıqlandırılmasına geniş 
yer ayırması Nikol Paşinyan iqtidarının 
da bu kimi səfərlərdə maraqlı olduğunun 
sübutu sayıla bilər. Aİ-nin Ermənistanda-
kı monitorinq missiyasının “X” mikrob-
loqunda yer alan məlumatda deyilir� “Biz 
Niderlandın xarici işlər naziri Kaspar Vel-
dkampı, krallığın İrəvandakı səfiri Marike 
Monroy-Vinteri və Ermənistanda səfərdə 
olan nümayəndə heyətini qəbul etməkdən 
şərəf duyuruq”.

Patrul zamanı Aİ missiyasının rəhbəri 
Markus Ritter Niderlandın xarici işlər na-
zirinə missiyanın fəaliyyəti və Ermənis-
tan–Azərbaycan sərhədindəki vəziyyətlə 
bağlı situasiyanı təqdim edib.

Azərbaycanla sərhədyanı əraziyə səfər-
dən sonra K.Veldkamp da özünün “X” 
mikrobloqunda paylaşım edib. İddia edib 
ki, Aİ monitorinq missiyasının regionda 
sabitliyin və təhlükəsizliyin möhkəmlən-
dirilməsinə verdiyi töhfə əvəzsizdir (") və 
yerli icmalarda etimad (") yaradır. Nazir, 
həmçinin missiyanın həyata keçirdiyi iş-
lərdən məmnunluğunu bildirərək, rəsmi 
Amsterdamın bu fəaliyyətləri dəstəklədi-
yini vurğulayıb.

Məlumat üçün bildirək ki, K.Veldkamp 
Ermənistana martın 12-də səfər edib. O, 
səfər zamanı baş nazir N.Paşinyan və xa-
rici işlər naziri Ararat Mirzoyanla görü-
şüb, həmçinin Niderlandın Ermənistan-
dakı səfirliyinin rəsmi açılış mərasimində 
iştirak edib. K.Veldkamp və A.Mirzoyan 
Ermənistan və Niderland arasında strateji 
tərəfdaşlıq haqqında bəyannamə də imza-
layıblar.

Qeyd edək ki, Aİ missiyasına ölkəmiz-
də münasibət mənfidir. Bu da təbiidir. Çün-
ki missiyanın şübhəli fəaliyyətlə məşğul 
olması çoxdan sübut olunub. Digər tərəf-
dən nəzərə almaq lazımdır ki, Ermənistan 
müxtəlif güc mərkəzlərinin, qlobal oyun-
çuların Cənubi Qafqazla bağlı destruktiv, 
dağıdıcı, araqarışdıran planlarının həyata 
keçirilməsində hər zaman alət rolunu oy-
nayıb. Rəsmi İrəvan məlum siyasətini indi 
də davam etdirir. Ermənistanda hakimiy-
yətlərin dəyişməsinə baxmayaraq, seçilmiş 
kurs dəyişməz olaraq qalır. Fərq ondadır 
ki, əvvəllər başqa güc mərkəzlərinə sığı-
nan Ermənistan hakimiyyəti hazırda Qərb 
dünyasına – Aİ–Fransa–Niderland–Ka-
nada kimi ölkələrə qucaq açıb. Bölgədə 
gerçək sabitliyin bərpa olunmasına çalış-
maqdansa, Qərbdən gələn dağıdıcı sifariş-
ləri can-başla yerinə yetirən rəsmi İrəvan 
qərbli tərəfdaşlarına güvənərək, destruktiv 
siyasət yürüdür və yeni gərginlik ocağı ya-
radır. Gərginliyin artmasına rəvac verən 
qüvvələrdən biri də Aİ-nin Ermənistandakı 
missiyasıdır.

Bu missiyanın Ermənistanda yerləş-
dirilməsinin özü belə qeyri-qanunidir. Aİ 
ölkələrinin ehtiyatda olan polis-jandarm 
məmurlarının, hərbçilərinin üstünlük təş-
kil etdikləri yarımhərbiləşdirilmiş missiya 
iki ölkə arasında etimad quruculuğu is-
tiqamətində indiyədək nəinki heç bir uğura 
imza atmayıb, əksinə, qeyd etdiyimiz kimi, 
pozuculuqla məşğul olub. Bu səbəbdən 
ölkəmizdə onun fəaliyyətindən hər zaman 
narazılıq edilib. Prezident İlham Əliyev 
2024-cü il dekabrın 17-də “Rossiya-1” te-
leviziya kanalına müsahibəsində bildirmiş-
dir ki, sözdə Avropa müşahidəçiləri pərdə-
si altında bizimlə Ermənistan sərhədində 
NATO tərəfindən infrastruktur yaradılıb� 
“Axı bu müşahidəçilərin göndərilməsi 
məsələsi bizimlə 2022-ci ilin oktyabrında 
Paşinyan, Avropa İttifaqı Şurasının prezi-

denti Şarl Mişel, Fransa prezidenti və mə-
nim aramda keçirilən dördtərəfli görüşdə 
razılaşdırılıb. O vaxt Fransa hələ bizim 
tərəfimizdən normallaşdırma prosesindən 
kənarlaşdırılmamışdı. Belə bir razılıq əldə 
edildi ki, Avropa İttifaqının nümayəndələ-
rinin iki ay müddətində məhdud kontin-
genti olacaq...”

Dövlətimizin başçısı qeyd etmişdi ki, 
ilkin dövrdə iki aylığına 40 nəfərin yerləş-
dirilməsi qərara alınmışdı� “Bundan sonra 
bu missiya bizimlə razılaşdırılmadan uza-
dıldı və arqument bundan ibarət idi� niyə 
sizinlə razılaşdırmalıyıq, axı, bu missiya 
Ermənistan ərazisindədir. Bizim arqumen-
timiz isə belə idi� razılığa gələndə siz niyə 
bizimlə razılaşdırdınız" Axı, belə olmaz. 
Sonra onların sayı 200 nəfərdən çox artı-
rıldı. Bundan başqa, bu missiya tədricən 
NATO-nun missiyasına çevrildi, belə ki, 
oraya Kanadanın nümayəndələri qoşuldu”.

Bununla belə Ermənistan tərəfi rəs-
mi Bakının missiyanın fəaliyyətinə son 
qoymaq tələbini yerinə yetirmədi. Nəinki 
yerinə yetirmədi, 2025-ci ilin yanvarında 
onun müddətini daha iki il müddətinə uzat-
maq qərarına gəldi. Həmin qərara əsasən, 
avropalı müşahidəçilər 2027-ci il fevralın 
19-dək Ermənistanın sərhədyanı rayon-
larında qalacaqlar. Onu da bildirək ki, ilk 
vaxtlar missiyada, təxminən, 103 müşa-
hidəçinin olacağı gözlənilirdi.  2023-cü il 
dekabrın 11-də isə Aİ Ermənistanda yer-
ləşdirilən əməkdaşlarının sayının 209-a 
çatdırılacağını təsdiqləmişdir.

Niderland isə bu prosesdə xüsusi can-
fəşanlıq nümayiş etdirir. Girişdə qeyd etdi-
yimiz kimi, bu da ölkə hakimiyyətinin qatı 
ermənipərəst, anti-Azərbaycan, anti-türk 
və anti-islamçı mahiyyətindən irəli gəlir. 
Amsterdam bu xətti hər zaman davam etdi-
rib. Niderland parlamentində də hər zaman 
anti-Azərbaycan, anti-türk, islamofob, ult-
ra-sağçı və ultra-millətçi qüvvələrin kəskin 
çıxışları eşidilib. Hələ 44 günlük Vətən 
müharibəsinin getdiyi dövrdə parlamentin 
Nümayəndələr Palatasında Azərbaycan 
və Türkiyə əleyhinə sanksiyalar tətbiq 
olunmasına, keçmiş qondarma “dqr” re-
jiminin tanınmasına dair çağırışlar edilib, 
Azərbaycanın müharibədə, guya, suriyalı 
terrorçulardan istifadə etdiyi iddia olunub. 
Həmin cəfəng çağırışların müəllifləri isə 
Martin van Helvert, Yoel Voordevind, Sven 
Koopmans və digər ultra-sağçı, islamofob 
və faşist ideologiyasının təbliğatçıları və 
ermənipərəst qüvvələrin əlaltılarıdır. Məhz 
bu kimi xəstə düşüncəli şəxslərin səyləri 
nəticəsində 2020-ci il noyabrın 17-də Ni-
derland parlamenti tərəfindən Azərbaycan 
və Türkiyə əleyhinə bir neçə tövsiyə xarak-
terli qətnamə qəbul olunub. Həmin dövrdə 
zahirən öz neytrallığını qorumağa çalışan 
Niderland hökuməti üzdə də olsa, balans-
lı siyasət yürütməyə çalışır, ünvanlanmış 
təxribat xarakterli suallardan diplomatik 
formada yayınırdı. Lakin rəsmi Amsterda-
mın birmənalı mövqe nümayiş etdirməmə-
si parlamentdə belə radikal qüvvələrin 
əl-qolunu daha da açırdı.

Yada salaq ki, 2024-cü il oktyabrın  
10-da isə Niderland parlamentinin Nü-
mayəndələr Palatası tərəfindən Azərbaycan 
əleyhinə birtərəfli və qərəzli iki qətnamə 
qəbul edilib, ölkənin xarici işlər naziri bu 
qətnamələrə dəstək verib. İndi isə hökumə-
tin üzvü olan, mühüm nazirliklərdən birinə 
rəhbərlik edən şəxsin Azərbaycanla sərhə-
də gəlməsi, diqqətlə ərazilərimizi müşahi-
də etməsi Niderland tərəfinin növbəti dəfə 
Azərbaycana və post-münaqişə dövründə 
regiondakı mövcud vəziyyətə münasibət-
də qərəzli yanaşma nümayiş etdirdiyinin 
göstəricisidir. Amsterdam, nəhayət, aydın 
şəkildə dərk etməlidir ki, onların bu kimi 

hərəkətləri Azərbaycan və Niderland ara-
sında ikitərəfli münasibətləri daha da sar-
sıdır, regionun beynəlxalq hüququn norma 
və prinsiplərinə hörmət əsasında gələcək 
inkişafına mane olur.

Onu da qeyd etmək lazımdır ki, Nider-
land özünü mədəni, demokratik dəyərlərə 
sadiq ölkə kimi təqdim etsə də, reallıq ta-
mamilə fərqlidir. Keçmişə qısa nəzər sal-
maq bunu aydın şəkildə əks etdirir. Əslin-
də, Niderland ərazi baxımından kiçik ölkə 
olsa da, imperialist baxışları ilə seçilən 
dövlət olub. Müstəmləkəçilik Fransa və 
Böyük Britaniyadan əvvəl məhz Nider-
landda mövcud idi. Orta əsrlərdə Asiyanın 
cənub-şərqində və cənubunda (Hindistanın 
cənubu), Afrikanın cənubunda (Cənubi 
Afrika Respublikası) və Cənubi Amerika 
materikinin şimalında (Surinam) torpaq-
lar zəbt etmiş Niderland bugünədək Karib 
dənizi hövzəsində torpaqlara (Antil adala-
rı, Aruba, Kurasao və Sent-Marten) ma-
likdir. Azərbaycan tərəfi, konkret olaraq, 
Bakı Təşəbbüs Qrupu yaxın tarixə və bu 
günümüzə aid faktları saxtalaşdıran Nider-
landın cinayətlərlə dolu müstəmləkəçilik 
siyasətinin ifşa edilməsi ilə xeyli vaxtdır 
məşğul olur.

Digər tərəfdən, holland nazirin bu 
hərəkəti diplomatik etiket baxımından da 
doğru deyil. Bir ölkənin ərazisinə gəlib 
oradan digər ölkənin torpaqlarını seyr et-
mək heç bir halda xoş qarşılana bilməz. 
Bundan öncə ötən ilin noyabrın 25-27-də 
Ermənistana gələn Polşa Prezidenti And-
jey Duda da buna bənzər hərəkət etmişdi. 
Bu addım da ölkəmizdə haqlı narazılıq do-
ğurmuşdu.

MövzX ilə ba÷lı XQ-yə açıqlama 
verən politoloq İlyas +üseynov  bildirdi 

ki, Aİ-nin mülki adlanan missiyası regi-
onda pozuculuq fəaliyyəti ilə məşğul olur. 
Onun sözlərinə görə, missiya yalnız kəş-
fiyyat məlumatlarının toplanılması, onların 
Brüsselə və digər mərkəzlərə ötürülməsi 
vəzifəsini icra edir. Bu isə təbii ki, təhlükə-
sizlik risklərini bir qədər də artırır� “Hətta, 
Niderland hökuməti üzvünün də Azərbay-
canla sərhədə gəlməsi, onu “binokl dip-
lomatiyası” nümayəndələrinin müşayiət 
etməsi, şübhəsiz ki, sərhədlərimizə, ərazi 
bütövlüyümüzə qarşı olan fəaliyyətin tər-
kib hissəsidir. Bir daha qeyd etmək istə-
yirəm ki, bu missiyanın yalnız kəşfiyyat 
məlumatlarının toplanılması ilə məşğul 
olduğu hamıya yaxşı məlumdur. Həmçinin 
regionda bir sıra destruktiv addımlar atır. 
Buna görə də missiya fəaliyyətini əvvəldə 
bəyan olunan istiqamətlərə uyğun şəkildə 
təşkil etmir”.

Politoloq qeyd etdi ki, əslində, mis-
siya Azərbaycan və Ermənistan arasında 
sərhdlərin delimitasiya-demarkasiya pro-
sesinə töhfə verməli idi. =aman keçdikdə 
missiyanın müddəti bitdi. Lakin qeyri-qa-
nuni olaraq onun müddəti Azərbaycanla 
məsləhətləşmədən uzadıldı� “Bu baxımdan 
hesab edirəm ki, Niderland tərəfi bu səfəri 
həyata keçirməklə bir sıra direktivləri icra 
edir. Biz Niderlandın Fransanın təsiri altın-
da olduğunu da yaxşı bilirik. Burada Fran-
sa başqa bir formada regiona təsir etməyə 
çalışır və Azərbaycan Silahlı Qüvvələrinin 
mövqelərinin öyrənilməsi, növbəti mər-
hələdə təxribat xarakterli addımların atıl-
ması üçün zəmin hazırlanır”.

6ə[aYət +Ψ0ø'  
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Vardanyan çoxsaylı cinayət 
əməllərinə görə saxlanılıb
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Hələlik bildirək ki, Azərbaycan XİN 
ölkəmiz və Ermənistan arasında sülh və 
dövlətlərarası münasibətlərin qurulma-
sı haqqında Saziş layihəsinin mətni üzrə 
danışıqların yekunlaşmasına dair bəyanat 
yayıb� “Azərbaycan və Ermənistan ara-
sında sülh və dövlətlərarası münasibətlə-
rin qurulması haqqında Saziş layihəsinin 
mətni üzrə danışıqların yekunlaşdığını 
məmnunluqla qeyd edirik. Bununla yana-
şı, danışıq aparılmış mətnin imzalanması 
üçün əsas şərtin Azərbaycanın suverenliyi 
və ərazi bütövlüyünə qarşı iddiaların ara-
dan qaldırılması məqsədilə Ermənistanın 
konstitusiyasına dəyişiklik edilməsi oldu-
ğu barədə Azərbaycanın uzunmüddətli və 
prinsipial mövqeyini bir daha diqqətə çat-
dırırıq. Eyni zamanda, ATƏT-in köhnəlmiş 
və qeyri-funksional Minsk qrupunun və ai-
diyyəti strukturların rəsmi şəkildə ləğvinin 
zəruriliyini vurğulayırıq. İki ölkə arasında 
normallaşma prosesi ilə bağlı bu və digər 
məsələlər üzrə ikitərəfli dialoqu davam et-
dirməyə hazırıq”.

Göründüyü kimi, həm nazir C.Bay-
ramovun, həm də onun rəhbərlik etdiyi 
diplomatik orqanın ümumi müsbət tenden-
siya fonunda üzərində dayandığı başlıca 
məqam sülh danışıqlarının davam etdiril-
məsinə söykənir. Yəni, barış müqaviləsinin 
mətninin razılaşdırılması hələ sənədin im-
zalanma üçün tam hazır olduğu anlamına 
gəlmir. Ermənistanın sülh müqaviləsinin 
mətni üzrə yerinə yetirməyə razılıq verdiyi 
iki məsələyə gəlincə, onlardan biri regi-
onda üçüncü qüvvələrin olmaması, digəri 
beynəlxalq müstəvidə qarşılıqlı iddialar-
dan geri durulmasıdır. 

***

Qeyd edək ki, Ermənistan xarici işlər 
nazirliyi də C.Bayramovun açıqlamasın-
dan sonra bəyanat yayıb. Əslində, sənəd 
çox qəribədir. Orada bildirilib ki, Ermə-
nistan XİN diplomatik kanallar vasitəsilə 
Azərbaycana İrəvanın Azərbaycan və Er-
mənistan arasında sülh və dövlətlərarası 
münasibətlərin qurulması haqqında Saziş 
layihəsinin razılaşdırılmamış iki maddəsi 
üzrə Bakının təkliflərini qəbul etdiyini və 
layihə üzrə danışıqların başa çatdırılması-
na dair birgə açıqlama yaymaq barədə mə-
lumat verib. Erməni XİN-in mövqeyindən 
belə nəticə hasil olur ki, C.Bayramovun 
dilə gətirdikləri ölkəmizin birtərəfli bəya-
natla çıxış etməyi üstün tutmasıdır. 

Aydındır ki, Azərbaycan XİN rəhbəri, 
sadəcə olaraq, məlumat xarakterli fikir səs-
ləndirib. Burada hansısa qəbahət yoxdur 
və ola da bilməz. İkincisi, birgə bəyanatla 
çıxış etmək istəməyən rəsmi İrəvanın özü-

dür. Nəzərə alaq ki, Azərbaycan XİN-in 
bəyanatı Ermənistan XİN-in bəyanatından 
sonra olub. Ən başlıcası isə ikincinin yay-
dığı sənəddəki bu fikirdir. “Beləliklə, sülh 
sazişi imzalanmağa hazırdır. Ermənistan 
Respublikası sazişin imzalanma vaxtı və 
yeri ilə bağlı Azərbaycan Respublikası ilə 
məsləhətləşmələrə başlamağa hazırdır”.

***

Yada salaq ki, ötən ilin sonlarına doğru 
Ermənistanın “Hraparak” nəşri yazmışdı 
ki, Bakı və İrəvan sülh müqaviləsi layihə-

sinin 17 bəndindən 15-nin artıq razılaşdı-
rıldığını bəyan edir. Ancaq tərəflər iki bənd 
üzrə konsensusa gələ bilmirlər ki, bunlar 
Avropa İttifaqı müşahidəçilərinin (sərhəd 
missiyasının – red.) Ermənistandan çıxa-
rılması və beynəlxalq məhkəmələrdə qar-
şılıqlı ittihamların geri götürülməsidir. Ən 
başlıcası isə N.Paşinyan “Armenpress”ə 
müsahibədə ölkəsinin razılaşdırılmış 15 
bənd üzrə sülh müqaviləsini imzalamağa 
hazır olduğunu açıqlamışdı. Baş nazir mü-
sahibəsində onu da vurğulamışdı ki, Bakı 
təklifi qəti şəkildə rədd edir və sazişi bütün 
bəndlər razılaşdırıldıqdan sonra imzala-
maq əzmindədir. 

Daha əvvələ qayıdaraq xatırladaq ki, 
N.Paşinyan ötən ilin sentyabrında “İrə-
van dialoqu” adlı beynəlxalq forumda 
Azərbaycanın və Ermənistanın sülh sazi-
şi layihəsində 13 maddə və müqəddimə-
ni razılaşdıra bildiklərindən söz açmışdı. 
O, habelə, ölkəsinin artıq razılaşdırılmış 
bəndləri imzalamağı təklif etdiyini də bil-
dirmişdi� “Sülh sazişi layihəsinin 13 mad-
dəsi və müqəddiməsi tam razılaşdırılıb. Üç 
maddə qismən razılaşdırılıb və onlar cəmi 
iki cümlədən ibarətdirlər. Biz qısa müddət-
də razılaşdırılmış maddələri imzalamağı 
təklif edirik”.

***

Əslində, Ermənistan hakimiyyəti sülh-
dən uzaq mövqe tutur, reallıqları qəbul et-
mək istəmir. N.Paşinyanın İrəvanda səfər-
də olan türkiyəli jurnalistlərə və hakim 
“Vətəndaş sazişi” partiyasının qərargahı 
önündə yerli media nümayəndələrinə bil-
dirdikləri bunu qətiləşdirməyə imkan verir. 
Məsələn, Aİ müşahidəçilərinin, ümumi 
şəkildə desək, regiondakı kənar qüvvələ-
rin çıxarılmasını götürək. Nikol bildirir ki, 
bu, yalnız sülh müqaviləsi imzalandıqdan 
sonra reallaşa bilər. O, indiki şərtlərlə ba-

rış sazişinin ərsəyə gəlməsinin mümkün-
süzlüyünü anladığından belə deyir. Hər 
halda, erməni hökumət rəhbəri avropalı 
missionerləri evlərinə yollamaq qərarından 
danışmaqla, Fransanın əksinə çıxmağa cə-
sarət göstərməyi bacarmaz. Digər tərəfdən, 
onun ATƏT-in Minsk qrupunun ləğvini də 
sülh müqaviləsinin imzalanmasından son-
raya saxladığı məlumdur. Qarşılıqlı iddia 
məsələsinə gəldikdə, Ermənistan rəhbər-
liyi, demək olar, hər gün beynəlxalq miq-
yasda apardığı anti-Azərbaycan təbliğatına 
yeni həyasızlıq çalarları qatmaqla məşğul-
dur. 

***

Vacib məqamlardan biri də budur ki, 
Paşinyan Azərbaycanın sülh şərtlərindən 
söz açarkən vurğulayıb ki, hazırkı barış 
sazişi ilə tərəflər bir-birinə qarşı ölkələrin 
konstitusiyalarında yer alan ərazi iddiala-
rından daşınırlar. “Baxmayaraq ki, Ermə-
nistan Konstitusiyasında heç bir ölkəyə 
qarşı ərazi iddiası yoxdur”, – deyən erməni 
baş nazir İrəvanın Bakının tələbi ilə kons-
titusiya dəyişikliyinə getməsi məsələsinin 
müzakirə olunmadığını diqqətə çatdırıb. 
Onun bu baxımdan hansı tonda dilə gəldi-
yinə aydınlıq gətirəcəyik...

Paşinyan Ermənistanın əsas qanununa 
dəyişikliklə bağlı mövqeyini artıq ifadə 
etdiyini diqqətə çatdırarkən, ilk növbədə, 
Ermənistan konstitusiya məhkəməsinin 
qərarı üzərində dayanıb. Məlum olduğu 
kimi, ötən ilin sentyabrında çıxarılmış 
sözügedən qərar ölkənin İstiqlaliyyət bə-
yannaməsinin konstitusiyada yer almayan 
müddəalarının etibarsızlığını nəzərdə tutur. 
O da məlumdur ki, rəsmi Bakı bununla ra-
zılaşmır. Axı bir məhkəmə qərarı heç nəyi 
dəyişə bilməz. Həm də ona görə ki, Azər-
baycana Ermənistanın yenidən işğalçılıq 
gerçəkləşdirməyə qalxmayacağına dair 
ciddi təminat lazımdır. Ən ciddi təminat 
isə erməni xalqı və cəmiyyətinin iradəsi 
və mövqeyidir ki, bunun nümayiş meydanı 
ümumxalq səsverməsidir. 

Bəli, Ermənistanda referendum ke-
çirilməli, bütövlükdə erməni qanunveri-
ciliyinin ərazi iddiasına hesablanmış ka-
zusları aradan qaldırılmalıdır. N.Paşinyan 
məsələni ya anlaya bilmir, ya da anlamaq 
istəmir. Fikrimizcə, ikinci variant daha 
məqbuldur. O səbəbdən ki, erməni baş na-
zir son dərəcə həyasız şəkildə bildirir ki, 
guya Azərbaycan Konstitusiyasında Ermə-
nistana qarşı ərazi iddiası var. Sən demə, 
Əsas qanunumuzun istinad etdiyi “Azər-
baycan Respublikasının dövlət müstəqil-
liyi haqqında” Konstitusiya Aktının ikinci 
maddəsindəki “Azərbaycan Respublikası 
1918-ci il mayın 28-dən 1920-ci il aprelin 
28-dək mövcud olmuş Azərbaycan Res-
publikasının varisidir” fikri ərazi iddiası 
imiş. Həqiqətən, ortada absurd yanaşma 
var. Ermənistan Konstitusiyasının istinad 
etdiyi İstiqlaliyyət bəyannaməsində isə 
Azərbaycan SSR-in tərkibindəki keçmiş 
Dağlıq Qarabağ Muxtar Vilayətindən söz 
açılır. Üstəlik, onun hansısa qondarma 
qərarı müasir Ermənistanın formalaşması 
üçün baza kimi götürülür. 

Haşiyə çıxaq ki, Paşinyan 2024-cü 
ilin fevralında sözügedən bəyannamədə-
ki “Dağlıq Qarabağ” ifadəsinin regionda 
sülhün qərarlaşması üçün maneə törət-
diyini etiraf etmişdi. Görəsən, Nikol nə 
üçün öz dediyini yaddan çıxarır və sülh 
sazişinin hər şeyi həll edə biləcəyindən 
danışır" Onun tamamilə yarıtmaz səciy-
yə daşıyan tonu isə bu fikirlərində əksini 
tapır� “(Azərbaycan tərəfinin təmsilçiləri 
Ermənistan rəsmilərinə erməni əsas qanu-
nunu sülh sazişinin imzalanması yolunda) 
Problem gördüklərini dedilər. Biz dedik 
ki, daxili məsələlərimizi müzakirə etmirik. 
Konstitusiya ilə bağlı məsələlər daxili işi-
mizdir”.

Görəsən, hansısa ölkənin daxili əhə-
miyyət daşıyan sənədində başqa dövlətin 
tərkibindəki bölgənin adı ərazi iddiasına 
dəlalət edən tərzdə çəkilirmi" İnanmırıq ki, 
sivil məmləkətlərdən hansındasa belə bir 

durum olsun. Ermənistan, yumşaq desək, 
sivil deyil. 

***

Sonda bütün bildirdiklərimiz fonunda 
baş nazir N.Paşinyan obrazlı tərzdə vur-
ğulayır ki, üfiqdə Bakı və İrəvan arasında 
barışın görünmədiyinə dair fikirlərlə razı 
deyil. O, bir neçə ay öncə pafoslu şəkildə 
Cənubi Qafqazda sülhün təkcə mümkün 
yox, həm də real səciyyə daşıdığından dəm 
vurmuşdu. Gülməlidir, çünki istər Nikolun 
indi dediklərində, istər əvvəl səsləndirdik-
lərində Azərbaycanla razılığa gəlməklə 
bağlı doğru-dürüst və səmimi yanaşma 
yoxdur. 

Elə isə Ermənistan rəhbərliyinin sülh 
və dövlətlərarası münasibətlərin qurulması 
haqqında saziş layihəsi ətrafında formalaş-
dırdığı pozitivlik ab-havasının nəyə, hansı 
məqsədin reallaşdırılmasına hesablandığı 
üzərində dayanaq. Rəsmi İrəvan məqsədli 
şəkildə sülh sazişinin bəndləri üzrə razılıq-
la sülh şərtlərini eyni tutur. Göstərdik ki, 
belə manipulyativ səciyyə daşıyan dəst-
xətt əvvəldən də var idi. Sadəcə, erməni 
iqtidarı indi mövcud istiqamətdə daha 
“irəliyə gedib” və xaricdəki havadarları da 
ona fəal kömək göstərirlər. Makronun və 
Avstriya XİN-in bildirdiklərini təsadüfən 
diqqətə çatdırmadıq. Hələ onlara qoşulan-
lar da var... 

Rəsmi İrəvan və ermənipərəstlər, ob-
razlı desək, tam bişməmiş yeməyi sobanın 
üstündən götürmək qərarına gəliblər. Onlar 
oyun oynayır və tələskənliyə yol verməklə, 
öz aləmlərində, ölkəmizi çıxılmaz vəziy-
yətdə qoymağa çalışırlar. Belə “diplomatik 
hiyləgərlik” barış mühitinin fundamen-
tal postulatlarını inkar yolu tutmaqdır və 
Paşinyan iqtidarı əməlinin fərqindədir. 
Məqsəd sülh sazişinin natamam vəziyyət-
də imzalanması üçün Azərbaycana təzyiq 
göstərməkdir. 

Erməni başbilənlər təzyiq cəhdlərinin 
uğursuzluğa düçar olacağını da anlayırlar. 
Şübhəsiz, buna hesablanmış “planları” var. 
Bu məsələdəki müstəsna seqment isə dün-
yanın diqqətini Cənubi Qafqaza yönəlt-
mək, beləliklə, anti-sülh fəaliyyət və onun 
tərkib hissəsi olan erməni avantürizmi 
üçün sipər formalaşdırmaqdır. Sözügedən 
sipər qlobal regional məqsədlərin gerçək-
ləşdirilməsi yolunda erməni amilini diri 
saxlamaq, ona müqavimət ruhu və immu-
nitet qazandırmaq vəzifəsinin icrasını rəh-
bər tutur. Gedişat onu deməyə əsas yaradır 
ki, Ermənistan sülhə yox, öz fəlakətinə 
doğru gedir. Nəinki gedir, hətta tələskən-
liklə gedir. 
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İrəvanda səfərdə olan 
Niderland .rallı÷ının [arici 
işlər naziri .aspar 9eldkamp 
Ermənistanla ölkəsi arasında 
imzalanmış StrateMi tərəfdaş-
lıq haqqında bəyannamə ilə 
ba÷lı fikir bildirərkən deyib ki, 
mü[təlif məqamlar var və biz 
onların köməyi ilə əlaqələrimi-
zi daha da fəallaşdıra bilərik. 
Nazirin belə yanaşmasından 
sonra, istər-istəməz, a÷la ərik və 
pendir Jəlir. A[ı Ermənistanda 
ərik ço[dXr. +olland pendirləri 
isə dünyada məşhXrdXr. 

Bəlkə cənab Veldkampın əlaqələri 
daha da dərinləşdirmək üçün nəzərdə tut-
duğu məqamlar elə bunlardır" Ərik varsa, 
ondan mürəbbə bişirilməsi də mümkündür. 
Pendir isə inəkdən alınır. İndi belə düşünək 
ki, Ermənistan–Niderland Strateji tərəfdaş-
lıq Bəyannaməsi Niderlanddan Ermənista-
na inək və pendir gətirmək, Ermənistandan 
Niderlanda ərik daşımaq üçündür" Bu 
məqsədlə özündə tərəfdaşlıq müqəddimə-
sini daşıyan bəyannaməyə nə ehtiyac" 
Hələ məsələnin stratejilik kimi əlahiddə 
səslənmə tərəfi də var...

Əlqərəz, K.Veldkamp ermənistanlı 
həmkarı Ararat Mirzoyanla İrəvanda ke-
çirdiyi birgə mətbuat konfransında bildirib 
ki, sözügedən bəyannamə heç bir dövlətə 
qarşı yönəlməyib, özündə hərbi əməkdaş-
lığı və silahlanmanı nəzərdə tutmur. Əlbət-
tə, niderlandlı nazirin ağ yalan danışdığını 
demək istəmirik. Bu, ifadə baxımdan ağır 
olar, həm də Niderland nə ölkədir ki, han-
sısa dövlətə hərbi yardım göstərsin" 

Amma K.Veldkampın növbəti fikirlə-
rinə əsasən oxucularımızı düşünməyə ça-
ğırırıq. Onun sözlərinə görə, Ermənistan 
özünün xarici siyasətini balanslaşdırmaq 
arzusundadır və Niderland mövcud kon-
tekstdə iki ölkə arasındakı əməkdaşlığı 
genişləndirmək niyyətindədir. Sən demə, 
rəsmi Amsterdam İrəvana xarici siyasəti 
şaxələndirmək naminə yardım göstərirmiş. 
Sual olunur� Ermənistanın Niderlandla 
əlaqələri birincinin xarici siyasətinin ba-
lanslaşdırılması sayıla bilərmi" Əlbəttə ki, 
yox�

Ona görə ki, Ermənistan, ümumən, 
Qərbyönümlü siyasət xətti yürüdür. Nider-

land Avropa ölkəsi kimi kollektiv Qərbi 
təmsil edir. İkincisi, K.Veldkampın İrəva-
na gəlməsinin özü erməni iqtidarına dəstək 
mahiyyəti daşıyan hadisədir. Çox güman 
ki, bu, Fransanın ideyasıdır. Üçüncüsü, 
baş nazir Nikol Paşinyan administrasiyası 
balanslaşdırma siyasəti aparmaq istəsəydi, 
məsələn, Rusiya ilə əlaqələrini sabit sax-
lamağa can atsaydı, Veldkamp İrəvanda 
olmazdı. 

Bəli, hazırkı vəziyyətdə niderlandlı 
nazirin Ermənistana səfəri həm İrəvana 
dəstəkdir, həm də, görünür, Avropada baş 
nazir Nikol Paşinyan administrasiyasının 
tutduğu yoldan sapma ehtimalını nəzərdən 
keçirir, Nikolun Fransanın regional ma-
raqlarının müdafiəçisi qismində möhkəm 
dayanmasına çalışırlar. Strateji tərəfdaşlıq 
haqqında bəyannamə də bundan qaynaqla-
nır. Gözləmək olar ki, Niderlandın ardınca 
digər Fransa “peykləri” də hərəkətə keçib 
eyni addımı atacaqlar. 

Başqa bir sual da var� Strateji tərəfdaş-
lıq olsun, onda hərbi komponent nəzərdə 
tutulmasın" Mümkünsüzdür. İndiki halda, 
tam mümkünsüz. Sadəcə, Veldkamp hərbi 
seqmenti danmaqla, öz aləmində, diploma-

tik davrandığını sanır. Görəsən, avropalı 
nazir nəyə görə bəyannamədə müxtəlif 
məqamlar üzrə fəaliyyətin mövcudluğunu 
iddia etdiyi təqdirdə, həmin məqamlardan, 
heç olmasa, birindən söz açmır" Halbuki, 
ən azı, şəffaflıq naminə məsələyə yer ver-
məli idi. Onun nəyin üzərində dayandığını 
bildirməklə, İrəvanda imzalanmış sənədin 
əsl mahiyyətinə aydınlıq gətirəcəyik. Hələ-
lik isə... 

Haşiyə çıxaq ki, Avropanın bir sıra 
ölkələri ilə Azərbaycanın ikitərəfli müna-
sibətləri var. Hətta, ölkəmiz Avropa Ko-
missiyası ilə müştərək sazişlərə malikdir. 
Ən əsası, Azərbaycan “Köhnə qitə”nin 
enerji təhlükəsizliyində mühüm rol oyna-
yır. Ancaq real vəziyyət onu göstərir ki, 
bütün bunlar Avropa İttifaqının ayrı-ayrı 
strukturlarının ölkəmizə qarşı ədalətli ya-
naşmaları üçün əsas sayılmır. Yəni, nider-
landlı nazirin ölkəsi ilə Ermənistanın im-
zaladığı sənədin İrəvanın Avropa İttifaqı 
ilə münasibətlərinin güclənməsinə müsbət 
təsir göstərəcəyini bildirməsi mənasız söz 
yığınından başqa bir şey deyil. Həm də 
ona görə ki, Niderland Aİ-də təkbaşına rol 
oynamaq iqtidarından uzaqdır. Qurumda 
başlıca söz sahibi Fransa ilə yanaşı Alma-
niyadır... 

Başqa bir məqama diqqət yetirək. Əv-
vəldə ərikdən və pendirdən əbəs yerə söz 
açmadıq. Əgər Ermənistanla Niderland 
arasında kənd təsərrüfatı sahəsində əmək-
daşlıq sazişi imzalansaydı, bəli, bu, onların 
müstəqil qərarları olardı. İndi məsələnin 
mahiyyəti tamam başqadır. Əlbəttə, fikir-
lərimiz heç də elə təəssürat yaratmamalıdır 
ki, Niderland müstəqil ermənipərəstlik xət-
tinə malik deyil. Ölkədə erməni lobbi və 
diaspor təşkilatlarının güclü şəbəkəsi var. 
Ancaq hesab edirik ki, Amsterdam–İrəvan 
münasibətlərinin strateji tərəfdaşlıq halına 
gəlməsində nə birincinin erməni sevdası, 
nə də lobbi və diaspor amili başlıca rol oy-
nayır. 

Əsas məqam ondadır ki, Fransa, bö-

yük ölçüdə, Avropada anti-Rusiya dirənişi 
formalaşdırmağa çalışır. Bu baxımdan Cə-
nubi Qafqaz mühüm platformadır. Aİ-nin 
Azərbaycan–Ermənistan şərti sərhədinin 
Ermənistan tərəfində keşik çəkən mülki 
müşahidə missiyası məhz Parisin erməni 
təəssübkeşliyi üzərində qurulmuş ambi-
siyasının məhsuludur. Avropanın Fransa-
ya bağlı ayrı-ayrı peyklərini təmsil edən 
emissarlar bu platformanın etibarlılığını 
möhkəmləndirməyə, ona leqal obraz qa-
zandırmağa çalışırlar. Hazırkı durumda 
Niderland da bu məqsədlə hərəkət edən 
“peyk ölkə”, onun XİN rəhbəri K.Veld-
kamp isə haqqında söz açdığımız emissar-
lardan biridir. 

Fransa rəhbərliyinin ermənipərəst-
lik xəttində anti-Azərbaycan fəaliyyət də 
başlıca yeri tutur. Əvvəldə ölkəmizin ba-
lanslı siyasət yeritdiyini təsadüfən vurğu-
lamadıq. Əlavə edək ki, bu siyasət Cənubi 
Qafqaza tarixən bağlı olan ölkələrin maraq 
və mənafelərinin uzlaşdırılmasını, eyni za-
manda, regional beynəlxalq əməkdaşlıqda 
da həmin maraq və mənafelərin ciddi şə-
kildə qorunmasını rəhbər tutur. Rəsmi Ba-
kının yanaşması bölgəni sülh və sabitlik 
məkanına çevirmək məramından qaynaq-
lanır. Fransa rəhbərliyinin ermənipərəstlik 
xəttindəki anti-Azərbaycan təmayülü isə 
buna qarşıdır. Axı K.Veldkamp mətbu-
at konfransında Azərbaycan–Ermənistan 
münasibətlərindən təsadüfən söz açmır. O 
bildirib ki, Niderland və Aİ Bakı–İrəvan 
normallaşmasını və Ermənistan–Türkiyə 
münasibətlərini dəstəkləyir� “Biz Ermənis-
tan hakimiyyətinin bu məsələdə necə irə-
liyə doğru getmək istədiyini görürük. Biz, 
həmçinin Azərbaycanı və Türkiyəni Ermə-
nistanla münasibətləri nizamlamaq üçün 
addımları davam etdirməyə çağırırıq”.

Bəli, problem bu kimi sentimental təsir 
bağışlayan çağırışların səslənməsindədir. 
Niderlandlı nazirin sözlərindən belə çıxır 
ki, Ermənistan münasibətlərin qaydası-
na düşməsini arzulayır, çətinlik yaradan 

Azərbaycan və Türkiyədir. Yəni, K.Veld-
kamp, son dərəcə diplomatik tərzdə, yəni 
dolayısı ilə Bakını və Ankaranı İrəvanla 
yola gəlməməkdə qınayır. Əlbəttə, o açıq 
şəkildə deyə bilməz ki, Strateji tərəfdaş-
lıq haqqında bəyannamə Ermənistanı 
Azərbaycan və Türkiyə qarşısında möh-
kəm saxlamaq vasitəsidir. Yeri gəlmişkən, 
bunu dilə gətirsəydi, onun balanslaşdırma 
məntiqi yerinə oturardı. Çünki Qərbin 
istəyi Ermənistanı və Azərbaycanı, ən 
azı, eyni gücdə görməkdir. Daha doğrusu, 
İrəvanın Bakı ilə bərabər qüvvə balan-
sına malikliyini təmin etməkdir. Nəzərə 
alaq ki, Ermənistan rəhbərliyinin Azər-
baycanla sülh baxımından irəli sürdüyü 
təkliflərdə bu məsələ silahlara nəzarət 
üzrə birgə mexanizmin yaradılması şək-
lində ifadəsini tapır.  Əlbəttə, cənab Veld- 
kamp belə məqamlardan danışmaya bilər. 
Özünü əziyyətə salmasın, onsuz da hər şey 
aydındır. 

Bəs nə aydın deyil" Bu barədə söz açaq. 
Məlumdur ki, Qərb tutduğu ermənipərəst 
mövqe ilə, onun ayrı-ayrı təmsilçiləri dilə 
gətirdikləri fikirlərlə Paşinyan administra-
siyasını illüziya bataqlığına çəkirlər. Daha 
dəqiq desək, İrəvanın düşdüyü bataqlıqda-
kı yerini möhkəmləndirirlər. Əlbəttə, Fran-
sanın timsalında real addımların atıldığını, 
Ermənistanın silah-sursatla təmin olundu-
ğunu da bilirik. Belə bir durumda ikinci-
nin apreldə Azərbaycana qarşı müharibəyə 
başlayacağına dair xəbərlər dolaşır. Ermə-
ni mediası da mövzuya yer verir. Aydın ol-
mayan isə bir məqam var� İstər rəsmi İrə-
van, istərsə də Niderland, Fransa və digər 
Avropa ölkələri erməni avantürası naminə 
cəhdlərinin heç bir səmərə verməyəcəyini 
anlamırlar. Tam əminliklə demək olar ki, 
mövcud tendensiya Ermənistanı fəlakətə 
aparır və indiki şəraitdə K.Veldkampın İrə-
vanda bildirdikləri fəlakət üçün nekroloq 
mahiyyəti daşıyır. Başqa heç nə�
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müsahibə ölkəmizdə də diqqətlə izləndi. %X da təsadüfi deyil. Çünki söhbət Azərbay-
cana qarşı təcavüzkar müharibə aparmış, torpaqlarımızın 20 faizini iş÷al etmiş, XzXn 
illər iş÷alın, yaranmış statXs-kvonXn möhkəmləndirilməsi ilə məş÷Xl olmXş, [alqımı-
zın başına böyük bəlalar Jətirmiş bir ölkənin baş nazirinin 7ürkiyə dövlətinin media 
orqanlarına ilk dəfə Jeniş müsahibə verməsindən Jedir.

Burada bir haşiyə çıxaraq qeyd etmək lazımdır 
ki, hakimiyyətə gəldiyi 2018-ci ilin mayı və sonrakı 
iki illə müqayisədə Ermənistan baş nazirinin hazırkı 
ritorikası, ifadə tərzi, üslubu arasında yerlə göy qə-
dər fərq var. Paşinyanın əvvəlki danışıq tərzi, “Qa-
rabağ Ermənistandır və nöqtə” bəyanatı, işlətdiyi 
digər ifadələr yaddaşlardan silinməyib. Eyni zaman-
da, Nikol Türkiyəyə münasibətdə də ilk dövrlərdə 
barışmaz siyasi xətt yürüdürdü. Kiçik bir ölkə Tür-
kiyə kimi böyük dövlətə ərazi iddiaları irəli sürür, 
Türkiyənin şərqini “Qərbi Ermənistan” adlandırırdı. 
İrəvan Ankaraya qarşı beynəlxalq təzyiq formalaş-
dırmağa çalışır, bu məqsədlə qondarma “soyqırımı” 
oyunlarından istifadə edirdi.

Yeri gəlmişkən, Ermənistan rəhbərliyinin bu 
mövqeyinə Prezident İlham Əliyev də münasibət 
bildirmişdir. Dövlətimizin başçısı hələ 2021-ci il 

sentyabrın 28-də “Anadolu” agentliyinə müsahibə-
sində demişdir� “Əgər nə vaxtsa Ermənistan tərə-
findən səslənən rəsmi açıqlamalar gerçək siyasətlə 
uzlaşsa, o zaman, əlbəttə ki, təhlil etmək daha asan 
olacaq. Bir də siz də yaxşı bilirsiniz ki, Ermənistan 
konstitusiyasında Türkiyəyə qarşı torpaq iddiası 
var, ondan əl çəkməlidir. Öz konstitusiyasını yeni-
dən işləyib qəbul etməlidir. Ermənistan kimi güc-
süz və bu gün tamamilə darmadağın edilmiş ölkə 
Türkiyə kimi nəhəng ölkəyə qarşı necə torpaq id-
diasında ola bilər" Bu, psixi xəstəliyə bənzəyən bir 
şeydir. Ona görə Türkiyəyə və Azərbaycana qarşı 
iddialardan əl çəkməlidirlər...”

Onu da bildirək ki, Hayastanın konstitusiyasında 
istinadın hələ də qaldığı Müstəqillik bəyannaməsində 
digər məsələlərlə yanaşı, ermənilərin 1915-ci ildə Os-
manlı imperiyasında, guya, “soyqırımı”na məruz qal-
masından da bəhs olunur. Həmçinin, məlum hadisələ-
rin beynəlxalq aləmdə “soyqırımı” kimi tanınmasına 
çağırış edilir. Yəni, bəyannamədə Azərbaycana və 
Türkiyəyə ərazi iddiası bilavasitə öz əksini tapıb.

Heç kəsə sirr deyil ki, Nikolun mövqeyinin bir-
dən-birə bu qədər dəyişməsi 2020-ci ildə baş tutan 
Vətən müharibəsinin və 2023-cü ildəki lokal xa-
rakterli antiterror tədbirlərinin nəticəsində mümkün 
olmuşdur. Məhz bu hadisələrdən sonra Paşinyan 
Azərbaycanla sülhdən, regional əməkdaşlıqdan, 
sabitlikdən, sərhədlərin açılmasından, qarşılıqlı ge-
diş-gəlişdən, ticarət əlaqələrinin bərpasından danış-
mağa başladı. Eyni zamanda, Türkiyə ilə əlaqələrin 
qurulmasına can atmağa çalışdı. İki ölkə arasında 
danışıqlar aparmaq üçün qarşılıqlı olaraq xüsusi nü-
mayəndələr təyin edildi. Ermənistan hökuməti bu is-
tiqamətdə mövqeyini ümumiləşdirərək, “Sülhün kə-
sişməsi” adlı nəqliyyat-logistika layihəsi hazırladı. 
Layihə N.Paşinyan tərəfindən 2023-cü il oktyabrın 
26-da Tbilisidə keçirilən ,V Beynəlxalq İpək Yolu 
forumunda təqdim edildi.

Birmənalı şəkildə qeyd etmək lazımıdır ki, bütün 
bunlar Azərbaycanın regionda “dəmir yumruğun” 
gücü hesabına yaratdığı yeni reallıqların ifadəsidir. 
2019-cu ildə Qarabağın Ermənistan olduğunu deyən 
Paşinyan bu gün həm sözdə, həm də əməldə “Qa-
rabağ Azərbaycandır�” deyir. Eyni zamanda, başa 
düşür ki, geosiyasi dalan vəziyyətində qalmış ölkəsi-
ni inkişaf etdirməyin, iqtisadiyyatı canlandırmağın, 
xalqın rifah halını yaxşılaşdırmağın yeganə yolu 
Azərbaycan və Türkiyə ilə əlaqələri normallaşdır-
maqdan keçir.

Hiss olunur ki, Paşinyan həm Azərbaycanla 
sülh müqaviləsinin imzalanmasına, həm də ölkə-
mizlə və Türkiyə ilə sərhədlərin açılmasına, nəqliy-
yat-kommunikasiya əlaqələrinin bərpasına tələsir. 
Bu tələskənlik növbəti parlament seçkilərinə cəmi 
15 ay vaxt qalması ilə bağlıdır. Hakim komanda 
növbəti parlament seçkilərinin təbliğat-təşviqat 
kampaniyasına müəyyən nəticələrlə getmək istəyir. 
Seçicilərə demək istəyir ki, baxın, bizim iqtidarımız 
Azərbaycanla sülh sazişi imzaladı, sərhədlərin deli-
mitasiya-demarkasiyasında müəyyən nəticələr əldə 
olunub, bu proses davam etdirilir, daha sərhəddə 
toqquşmalar baş vermir, erməni gəncləri həlak ol-
mur, evlərə tabutlar gəlmir, Azərbaycanla, həmçinin 
Türkiyə ilə sərhədlərin açılması bizə ticarət qurma-
ğa, gəlirlərimizi artırmağa, sosial problemləri həll 
etmək imkan verdi və sair.

=ənnimizcə, Ermənistan baş nazirinin türkiyəli 
jurnalistlərə müsahibəsinə də bu prizmadan yanaş-
maq lazımdır. Paşinyanın müsahibə zamanı dediyi 
fikirlər də bundan xəbər verir� “Baxaq görək, biz 
hansı nəticələrə nail olmuşuq və hansı nəticələrə nail 
ola bilərik. Əlbəttə, əgər arzu janrında danışırıqsa, 
təbii ki, Ermənistanla Türkiyə arasında münasibətlər 
həm dəmiryolu, həm avtomobil nəqliyyatı, həm də 
birbaşa işgüzar əlaqələr üçün sərhədlərin açılmasını 
əhatə etməlidir. Çünki indinin özündə də Ermənis-
tanla Türkiyə arasında əhəmiyyətli ticarət dövriyyəsi 
və işgüzar əlaqələr mövcuddur. Lakin bu, əsasən do-
layı formada həyata keçirilir”.

Göründüyü kimi, Paşinyan ilk növbədə iqtisadi 
əməkdaşlıq məsələsini qabardır və işgüzar əlaqələrin 
qurulmasının, ticarət dövriyyəsini leqallaşdırmağın 
vacibliyinə eyham vurur.

Ermənistan və Türkiyəni təmsil edən xüsusi nü-
mayəndələrin görüşlərində üçüncü ölkə vətəndaş-

ları və diplomatik pasport sahibləri üçün sərhədin 
(ümumi quru sərhədi nəzərdə tutulur–S.H.) açılması 
barədə razılıq əldə olunduğunu xatırladan Paşinyan 
rəsmi İrəvanın 2022-ci ilin yayında əldə edilmiş bu 
razılaşmanın həyata keçirilməsini gözlədiyini vurğu-
layıb. Əlavə edib ki, razılaşma hələ də həyata keçiril-
mədiyi üçün bəziləri bunu Ermənistan–Türkiyə mü-
nasibətlərində nəticənin olmaması kimi şərh edirlər� 
“Açığını desəm, mən bununla razı deyiləm. Bu gün 
Ermənistan və Türkiyənin diplomatik nümayəndələ-
ri daim birbaşa təmasdadırlar. Ola bilsin ki, bu, kə-
nardan konkret nəticə kimi görünmür, amma bizim 
üçün və dövlət qurumları üçün bu, ciddi nailiyyətdir. 
Əgər biz əvvəllər üçüncü ölkələr vasitəsilə bir-bi-
rimizin mövqeyini öyrənirdiksə, indi hər iki tərəfin 
nümayəndələri birbaşa əlaqə saxlayaraq yaranan 
məsələləri müzakirə edə bilərlər. Bu, şübhəsiz ki, 

tərəflər arasında münasibətlərin və qarşılıqlı anlaş-
manın inkişafına təsir edən əhəmiyyətli dəyişiklik-
dir”.

Ermənistan hökumətinin başçısı əlavə aydın-
laşdırma tələb edən çətinlikləri, problem və sualları 
yaxşı başa düşdüklərini vurğulayıb. Qeyd edib ki, 
ötən dövr ərzində artıq bir neçə görüş və telefon da-
nışıqları olub. Xarici işlər nazirləri əlaqə saxlayıblar 
və əlaqələri davam etdirirlər. Ərazi idarəetmə və inf-
rastruktur nazirləri, həmçinin təhsil, elm, mədəniyyət 
və idman nazirləri səviyyəsində də təmaslar baş tutub.

Paşinyan konkret əməkdaşlıq nümunələrinin 
olduğunu da bildirib. Buna misal olaraq deyib ki, 
Ermənistan bu yaxınlarda axtarışda olan iki nəfə-
ri Türkiyəyə təhvil verib. Onun sözlərinə görə, bu, 
kiçik addım kimi görünə bilər, lakin əvvəlki dövrlə 
müqayisədə əhəmiyyətli nailiyyətdir� “Bu prosesin 
dinamik olduğunu qeyd etmək vacibdir. Ermənistan 
bunu davam etdirmək üçün səylər göstərir və çox 
şey hər iki ölkənin hökumətlərinin siyasi iradəsin-
dən asılıdır. Mən belə bir iradənin mövcudluğunu 
görürəm, lakin o, qarşılıqlı şəkildə gücləndirilməli, 
inkişaf etdirilməlidir”.

Paşinyanın müsahibə zamanı tarixi məsələlərlə, 
o cümlədın qondarma erməni “soyqırımı” ilə bağlı 
fikirləri də diqqəti cəlb edir. “Tarixin bizə verdiyi bi-
liklərdən harada və necə istifadə edə bilərik"” sualını 
qoyan Nikol özü bu suala cavab verir� “Necə deyər-
lər, tarixdən nəticə çıxarmalıyıq. Lakin tarix özü nə-
ticə çıxarmır – bu, siyasi seçim və qavrayış məsələ-
sidir. Hansı dərsləri öyrəndiyimizi, tarixi necə qəbul 
etdiyimizi və ondan necə istifadə etdiyimizi anlamaq 
vacibdir. Tarix bilik mənbəyi kimi xidmət etməlidir 
– həm keçmiş, həm də gələcək haqqında. Bu, indini 
dərk etmək və gələcəyi planlaşdırmaq üçün əsasdır. 
Tarixi təkcə yaşamaq yox, məlumat və bilik mənbəyi 
kimi istifadə etməliyik. Ən əsası isə tarixlə bu gün 
arasında dəqiq sərhəd çəkmək lazımdır. Tarix bölgü 
alətinə çevrilməməlidir, lakin sərhədsiz mövcud ola 
bilməz. Bizim rəsmi mövqeyimiz ondan ibarətdir ki, 
erməni “soyqırımı”nın beynəlxalq səviyyədə tanın-
ması bu gün Ermənistanın xarici siyasətinin priori-
tetləri sırasında deyil”.

Ermənistan baş nazinin türkiyəli jurnalistlərə 
müsahibəsi ilə bağlı fikirlərini XQ ilə bölüşən poli-
toloq Ramiyə Məmmədova bildirdi ki, erməni xalqı 
Cənubi Qafqaza və Anadolu torpaqlarına köçürülən-
dən etibarən azərbaycanlılara və türklərə nifrət bəs-
ləyiblər. Bu da onların xislətindən irəli gəlir. Erməni 
xalqının tarixinin mütəmadi olaraq təhrif olunması, 
=ori Balayan kimi ideoloqlarının olması, xarici mü-
daxiləçilərin prosesdə qızışdırıcı rol oynaması bir 
neçə əsrdir davam edən düşmənçiliyə gətirib çıxa-
rıb� “Nəticədə erməni xalqının, necə deyərlər, beyni 
yuyulub, türklər və azərbaycanlılar onlara düşmən 
qismində təqdim olunub. Paşinyanın son zamanlar 
verdiyi bəyanatlar, o cümlədən türkiyəli jurnalist-
lərə verdiyi müsahibə başına gələnlərdən ağıllanmış 
praqmatik siyasətçinin açıqlamalarına bənzəyir. Pa-
şinyan başa düşür ki, monoetnik dövlət olan Ermə-
nistan bu regionda təkdir. Eyni zamanda, dərk edir 
ki, bu dövlətinin gələcək varlığının yeganə yolu qon-
şu dövlətlərlə yaxşı münasibətlər qurmasından keçir. 
Paşinyan Ermənistan dövlətçiliyinin itirilməməsi 
üçün səylər göstərir. Onun verdiyi bəyanatlara da bu 
kontekstdə baxmaq lazımdır”.

Politoloq qeyd etdi ki, Ermənistan baş nazirinin 
fikirləri xəstə təxəyyüllü ideoloqların, xaricdəki er-
məni diaspor və lobbisinin xoşuna gəlmir. Bu qüv-
vələr erməni cəmiyyətini zəhərləmək, düşmənçiliyi 
davam etdirmək üçün yenə də böyük pullar xərclə-
yirlər.

Paşinyanın Ermənistanın Türkiyəyə ərazi iddia-
sının olmadığını vurğulayan R.Məmmədova erməni 
cəmiyyətində Anadolunun şərqini hələ də “Qərbi 
Ermənistan” sayanlarının az olmadığını bildirdi. 
Həmçinin haylar arasında Azərbaycana münasibətdə 
də eyni yanaşmada olanlar var. Bu baxımdan rəsmi 
Bakının sülh müqaviləsinin imzalanması üçün Er-
mənistan konstitusiyasından ərazi iddialarının çıxa-
rılmasını tələb etməsi qanunauyğun və məntiqlidir.
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Sülhlə manipulyasiyanın yeri deyil
ørəYanın aWı araEanın ar[asına Ea÷lamaT isWəyi 

Sanki hər şey bir anın içində baş verdi. İrəvan yX[Xda imiş, 
indi asqırıb ayılmış və reallı÷ı ³soyXq başla´ qiymətləndirib, do÷-
rX qərar qəbXl etmişdir. ³Sülh sazişi layihəsində birtərəÀi qayda-
da heç bir müddəa yo[dXr. Sülh sazişi layihəsində Ermənistana 
aid olan, lakin Azərbaycana də[li olmayan bir dənə də müddəa 
yo[dXr´. %XnX baş nazir Nikol 3aşinyan MXrnalistlərə açıqlama-
sında deyib. 2, bXnX, sadəcə, demir, hamını bXna əmin etməyə 
çalışır. 

Sonrakı hərəkətlər diplomatik ka-
nonlara tam uyğun şəkildə icra edilir. 
Ermənistan xarici işlər nazirliyi diplo-
matik kanallar vasitəsilə Azərbaycan 
Xarici İşlər Nazirliyinə məlumat verir 
ki, Ermənistan tərəfi “Ermənistan Res-
publikası ilə Azərbaycan Respublika-
sı arasında sülhün və dövlətlərarası 
münasibətlərin yaradılması haqqında 
Saziş” layihəsinin razılaşdırılmamış 
iki maddəsi üzrə rəsmi Bakının təklif-
lərini qəbul edir. Ardınca sülh sazişi 
layihəsinin mətninin razılaşdırılmasına 
dair birgə bəyanatın dərc edilməsini və 
layihənin razılaşdırılması üçün danı-
şıqların başa çatdırılmasını təklif edir. 
Bunun ardınca baş verənlər isə İrəvana 
“beynəlxalq dəstəyin” nümayişi hesab 
oluna bilər. 

%ir aoıqlaPa Yə  
təEriNlər ³Saradı´

İki ölkə arasında sülhün işartılarının 
görünməsi ilə xaricdən gələn gözay-
dınlığı təbriklərinin, alqışların, dəstək 
nümayişinin “paradı” özünü çox göz-
lətmədi. Onlardan bəzilərini oxucuların 
diqqətinə çatdırırıq.

 )ransa SrH]idHnti (PPanXHl 
0aNrRn� (rPənistan Yə $]ərEa\Fan 
arasında danışıqların Eaşa oatPası 
Earədə Hlanı alqışla\ıraP� øndi (r-
Pənistanla $]ərEa\Fan arasında s�lK 
P�qaYiləsinin iP]alanPasına KHo nə 
PanH RlPXr Ni� EX da &ənXEi 4aIqa]da 
daYaPlı s�lKə \Rl aoPalıdır�

 $%ù�ın '|Ylət NatiEi 0arNR 5X-
EiR� $%ù adPinistrasi\ası (rPənistan 
Yə $]ərEa\Fan arasında s�lK sa]işi �]rə 
danışıqların Eaşa oatPasını alqışla\ır�

 $lPani\anın ;ariFi işlər na]i-
ri $nnalHnna %HrERN� $]ərEa\Fan Yə 
(rPənistan arasında s�lK sa]işi �]rə 
irəlilə\işi �PidYHriFidir� 0�KariEədən 
sRnra da\anıqlı s�lK rHallı÷a oHYriliE� 
%X� təNFə rHJiRn �o�n dH\il� RnXn K�-
dXdlarından Nənarda da YaFiEdir� 0ən 
Kər iNi tərəIi s�lK sa]işini iP]alaPa÷a 
oa÷ırıraP�

 øsSani\a ;ø1� øsSani\a (rPənis-
tan ilə $]ərEa\Fan arasında ra]ılaşPa 
[əEərini alqışla\ır Yə �Pid Hdir Ni� EX 
Hlan iNi |lNə arasında \HNXn ra]ılaşPa-
\a JətiriE oı[araFaq�

 $YrRSa øttiIaqı ùXrasının SrH]i-
dHnti $ntRniR .Rşta� %aNı Yə ørəYan 
arasında s�lK SrRsHsində irəlilə\işi 
alqışla\ıraP� $]ərEa\Fan Yə (rPənis-
tan lidHrlərini s�lK sa]işinin Pətni �]ə-
rində işin Eaşa oatPası P�nasiEətilə 
təEriN HdirəP� %X� P�nasiEətlərin taP 
nRrPallaşPası Yə rHJiRnda NRPPXni-
Nasi\aların aoılPası istiqaPətində qə-
ti\\ətli addıPdır�

 $Ystri\a ;ariFi øşlər 1a]irli\i� %i] 
(rPənistan Yə $]ərEa\Fan arasında 
s�lK \RlX ilə ni]aPlanPada əldə Hdilən 
irəlilə\işi səPiPi\\ətlə alqışla\ırıq Yə 
tH]liNlə sa]işin iP]alanPasını səEirsi]-
liNlə J|]lə\iriN�

 (stRni\a ;ariFi işlər na]iri 
0arqXs 7saKNna� (stRni\a (rPənis-
tan Yə $]ərEa\Fan arasında tari[i ra]ı-
laşPanı alqışla\ır�

 øran ;ariFi øşlər 1a]irli\inin s|]-
o�s� øsPa\ıl %əqai� øNi |lNə arasında 
s�lK P�qaYiləsinin şərtləri ilə Ea÷lı 
ra]ılı÷ın əldə RlXnPası [əEərini alqış-
la\ırıq� %X� &ənXEi 4aIqa]da daYaPlı 
s�lK�n Eərqərar RlPası istiqaPətində 
]ərXri Yə P�K�P addıPdır�

İndi tərəflərə sülh “gözaydınlığı” 
verməyə tələsən ölkələrin əksəriyyəti 
dünənədək Cənubi Qafqazın “sabitlik 
qayığını” hər vasitə ilə yırğalamağa, 
onun öz kursu ilə hərəkətinə mane ol-
mağa çalışırdı. Bakıya onların bu sse-
narini reallaşdırmaqda məqsədlərinin 
nədən ibarət olduğu gün kimi aydın idi� 
bölgədə sabitliyi pozmaq, Rusiyanın 
təsirindən qurtulub Qərbin çətiri altına 
girmək istəyən Ermənistana dəstək ver-
mək. Avropa İttifaqının timsalında hay-
pərəst “kollektiv Qərb”in bundan sonra 
da ikili standartlara söykənən təmənnalı 
və qərəzli siyasətini davam etdirəcəyi 
şübhə doğurmur. Sadəcə, ola bilsin ki, 

bu mərhələdə fəaliyyətin maliyyə ağırlı-
ğı Parisdən Berlinin üzərinə keçsin.

0�əPPalı tələsNənli\in sirri

Ermənistan xarici işlər nazirliyi də 
baş nazir Nikol Paşinyan kimi heyrəta-
miz tələskənlik nümayiş etdirir. Sülh sa-
zişi ilə bağlı birgə bəyanat verməyi təklif 
edir. Sanki Bakı ilə İrəvan arasında bü-
tün məsələlər, nəhayət, yoluna qoyulub. 
Əslində isə vəziyyət heç də deyilən kimi 
deyil. Azərbaycan Xarici İşlər Nazirliyi-
nin cavab bəyanatında deyilir� “Biz sülh 
sazişinin layihəsinin mətni və Azərbay-
can və Ermənistan arasında dövlətlərara-
sı əlaqələrin qurulması üzrə danışıqların 
başa çatdığını elan etməkdən məmnun-
luq duyuruq. Yəni, rəsmi Bakı yalnız 
təsdiqlədi ki, Bakı ilə İrəvan arasında 
danışıqların növbəti mərhələsi başa ça-
tıb. Amma Azərbaycan XİN Ermənistan 
konstitusiyasına əlavə və dəyişikliklərin 
edilməsi zərurəti ilə bağlı rəsmi Bakının 
mövqeyinin dəyişməz olaraq qaldığını 
birmənalı şəkildə vurğulayıb� “Sazişin 
imzalanmasının əsas şərti Ermənistan 
konstitusiyasına dəyişikliklərin edilmə-
si, xüsusən də Azərbaycanın suverenli-
yi və ərazi bütövlüyünə qarşı iddiaların 
aradan qaldırılmasıdır. Bu, Azərbayca-
nın uzunmüddətli və prinsipial mövqe-
yidir”. Eyni zamanda, köhnəlmiş və iş-
lək vəziyyətdə olmayan ATƏT-in Minsk 
qrupunu və onun müvafiq strukturlarını 
rəsmən ləğv etməyin vacibliyi vurğu-
lanan bəyanatda bunun rəsmi İrəvanla 
sülh sazişinin imzalanması şərtləri ilə 
bağlı danışıqların ilk günlərindən rəsmi 
Bakının daim sərgilədiyi mövqe olduğu 
xatırladılır.

(tiPadı itirənin şad\anaqlı÷ı���
Onu da ayrıca qeyd etməliyik ki, 

sülh sazişinin imzalanması təşəbbüsü 
Bakıdan gəlib. Azərbaycan öz suveren-
liyini və ərazi bütövlüyünü tam bərpa 
edərək növbəti mərhələyə – Ermənis-
tanla sülh sazişi imzalamağı təklif edib. 
Lakin Ermənistan tərəfindən qəbul edil-
mədən Bakı ilə İrəvan arasında hər hansı 
sülh sazişindən söhbət gedə bilməz bir 
sıra əsaslı təkliflər səsləndirib. Azərbay-
can Prezidenti İlham Əliyev X,, Qlobal 
Forumda rəsmi Bakının bu məsələ ilə 
bağlı mövqeyini kifayət qədər yığcam 
və dəqiq ifadə etdi� “Ermənistana eti-
mad səviyyəsi sıfıra yaxındır. Ona görə 
də onların dediklərinə inanmırıq. Çün-
ki bugünkü hökumət də daxil olmaqla, 
bizim etibar edə biləcəyimiz insanlar 
deyil. Yenə deyirəm, onların dedikləri 
bizim üçün əhəmiyyət kəsb etmir. Bizə 
sənədlər lazımdır, sənədlər lazımdır. 
Biz elə etməliyik ki, onların konstitusi-
yasında Azərbaycana qarşı heç bir ərazi 
iddiası olmasın. Onlar hələ də oradadır-
lar”. Dövlət başçımız ATƏT-in Minsk 
qrupunun buraxılması təklifinə İrəva-
nın ikibaşlı cavabına da toxunub� “Bu, 
bizim Ermənistana mesajımızdır və bə-
yan edirik ki, Minsk qrupunu qoruyub 
saxlamaqda heç bir məntiq yoxdur. Bu 
institut Qarabağ məsələsini həll etmək 
üçün yaradılmışdı. Bu gün bu məsələ öz 
həllini tapıb. Ermənistan Qarabağı Azər-
baycanın bir hissəsi kimi tanıyır. Onda 
niyə bizə qoşulub təşkilatın ləğvi ilə 
bağlı ATƏT-ə ərizə təqdim etmirsiniz" 
Onlar istəmirlər. Bununla “mövqelə-
rinin bir hissəsini” yerdə, bizim ərazi-
mizdə, təbii ki, virtual olaraq saxlamaq 
istəyirlər. Və onların hərbi potensialını 
gücləndirmələri – bu, nədən xəbər verir" 
Bu onu göstərir ki, onlar yeni mühari-
bəyə hazırlaşırlar”. Bunlar isə hələlik 
cavabını gözləyən çox ciddi suallardır� 

“Qarabağ Ermənistandır və nöqtə” təx-
ribatının müəllifinə, indi isə “Dünya-
nın kəsişməsi”ndə “sülh göyərçini”nə 
çevrilən Nikol Paşinyana necə inanmaq 
olar" Dinc şəhərlərimizə raket zərbələri 
endirməyi əmr edənin “qələmini” sındır-
ması mümkündürmü" Azərbaycan haqlı 
olaraq qeyd edir ki, rəsmi İrəvan mövqe-
yini dəyişmədən, Ermənistan konstitusi-
yasından ölkəmizə qarşı ərazi iddiaları 
çıxarılmadan sülh sazişinin imzalanma-
sından söhbət gedə bilməz. 

%aNının iNi şərti  
J�ndəPdə qalır

Ermənistan baş naziri Nikol Paşin-
yanın sərgilədiyi sülh təşəbbüslərini 
onun daxildə reytinqinin getdikcə aşağı 
düşməsi ilə əlaqələndirən ekspertlərin 
yanaşması da maraqlıdır. Həmkarları-
mızdan birinin onun belə tələskənliyi-
ni arabanın atdan qabağa keçirilməsi 
məsəli ilə müqayisəsi tam yerinə düşüb. 
Reytinq incə məsələdir və bu versiya 
mövcudluq haqqına malikdir. Həqiqətən 
də, İrəvanın Bakının sülh sazişinə təklif 
etdiyi əlavə bəndlərlə belə asanlıqla ra-
zılaşmasına inanmaq çətindir. 

“Atlas” Araşdırmalar Mərkəzinin 
rəhbəri, siyasi icmalçı Elxan Şahinoğlu 
mövzu ilə bağlı XQ-yə açıqlamasında 
iki ölkə arasında sülh sazişinin mətni-
nin razılaşdırıldığı barədə ilk açıqla-
manı Azərbaycanın Xarici işlər naziri 
Ceyhun Bayramovun verdiyinə diqqəti 
çəkdi� “Buna qədər sülh sazişinin mət-
nindəki 17 bənddən 15-i barədə razılıq 
əldə edilmişdi. İlkin açıqlamadan belə 
məlum oldu ki, tərəflər yerdə qalan iki 
bəndi də razılaşdırıblar. Bunlar Avropa 
İttifaqının Ermənistandakı missiyasının 
fəaliyyətinə son qoyulması və ATƏT-in 
Minsk qrupundan imtina ilə bağlı bənd-
lərdir. Rəsmi İrəvan bunu belə izah etdi 
ki, sülh sazişi imzalanandan dərhal son-
ra onlar Minsk qrupundan imtina edirlər 
və artıq bölgədə Aİ-nin missiyasına da 
ehtiyac qalmayacaq. Amma onu da qeyd 
edək ki, bununla yanaşı, Azərbaycanın 
Ermənistan konstitusiyasında dəyişiklik 
tələbi gündəmdə qalmaqdadır. Doğru-
dur, bu şərt sülh sazşinin mətnində yer 
almır, intəhası, Bakının tələbi dəyişməz-
dir. Bəli, Ermənistanın ana qanununda 
Azərbaycana ərazi iddiasını ehtiva edən 
bənd çıxarılmalıdır. Biz görürük ki, 
dünyanın müxtəlif ölkələrinin liderləri, 
nazirləri razılaşma ilə bağlı təbrikləri-
ni çatdırırlar. Əslində, Azərbaycan da 
məsələni uzatmaq fikrində deyil, sülhün 
tezliklə imzalanmasını istəyir. Təkrar 
edirəm, hayların konstitusiyasında zə-
ruri dəyişiklik tələbi gündəmdə yer alır. 
Bu şərt yerinə yetirilmədən iki ölkə ara-
sında möhkəm və uzunmüddətli sülhün 
əldə edilməsi çətin olacaq”. 

1ə\in EaKasına RlXrsa RlsXn��� 
Bəli, Paşinyan və komandası Er-

mənistanda hakimiyyəti itirə bilər. Axı 
Ermənistan vətəndaşlarının, demək olar 
ki, 66 faizi baş nazirinin işini bəyən-
mir. Bunu “MPG�Gallup” Beynəlxalq 
Assosiasiyanın Ermənistanda keçirdiyi 
sorğunun nəticələri sübut edir. Assosia-
siyanın məlumatına görə, respondentlə-
rin cəmi 9 faizi Ermənistan baş nazirinin 
işini tam bəyəndiyini bildirib. Onların 
yalnız 15,5 faizi Ermənistan nazirlər 
kabinetinin rəhbərinin fəaliyyətini daha 
çox bəyənib. Fəqət sorğu iştirakçıları-
nın 46,5 faizi Paşinyanın fəaliyyətini 
tamamilə bəyənmir, 19,1 faiz isə qismən 
bəyənmir. Yəni, onun antireytinqi 66 fa-
izi üstələyir� İndi biz hakimiyyətini itir-
mək təhlükəsi ilə üzləşə biləcək birinin 
sözlərinə necə inanaq"

Revanşist əhval-ruhiyyənin hələ də 
güclü olduğu, türkofobiyanın hökm sür-
düyü, faşist haylara, müharibə canilərinə 
heykəllərin ucaldıldığı Ermənistanda re-
allıq bundan ibarətdir. Bakı irəli sürdüyü 
məntiqi və ədalətli şərtləri İrəvan tərə-
findən yerinə yetirildikdən sonra sülh 
müqaviləsini imzalamağa razılaşa bilər. 
Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
dediyi kimi, bizə söz yox, konkret əməl, 
sənəd lazımdır. Dörd il dörd ay bundan 
əvvəl imzası ilə boynuna götürdüyü öh-
dəlikləri yerinə yetirməyən İrəvanın Ba-
kının sülhü şərtləndirən tələblərinə belə 
asanlıqla əməl edəcəyinə inam azdır. 
Təki biz ehtimalımızda yanılaq... 

øPran %Ψ'ø5;$1/, 
XQ

Sİ<ASƏ7

Seçkilər 3aşinyanı tələsdirir
+ayların Eaş na]iri JəlişiJ|]əl s|]lərlə 

kiIayəWlənməməli� siyasi iradə nümayiş HWdirməlidir
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Azərbaycan Respublikası Prezidenti 
Administrasiyasının Vətəndaş Qəbulu 
Mərkəzində 2025-ci ilin aprel ayında 

vətəndaşların  qəbulu cədvəli
QəbXlX aparan şə[s QəbXl 

Jünü
Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin köməkçisi ±
Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
Ərazi-təşkilat məsələləri şöbəsinin müdiri
NağdəlLyev =eynal Səfər oğlu  

1

Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin köməkçisi ±  
Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
Xarici siyasət məsələləri şöbəsinin müdiri
Hacıyev HLkmət Fərhad oğlu

2

Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin köməkçisi ± 
Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
İqtisadi məsələlər və innovativ inkişaf siyasəti şöbəsinin müdiri                                                                                                                
Mövsümov Şahmar ArLf oğlu

3

Azərbaycan RespXblikası %irinci vitse-prezidentinin .atibliyinin rəisi 
Həsənov Altay To¿q oğlu  4, 11, 25

Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
+Xmanitar siyasət, diaspor, mXltikXltXralizm və  
dini məsələlər şöbəsinin müdiri
ƏlLyeva Fərəh ŞLrməmməd qızı

4

Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin mətbXat katibi 4
Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin köməkçisi ±
Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
İqtisadi siyasət və sənaye məsələləri şöbəsinin müdiri                                                                                                   
ƏmLrov NatLq ƏrzLman oğlu

7

Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin köməkçisi ±  
Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının 
+üqXq müha¿zə orqanları ilə iş şöbəsinin müdiri
Ələsgərov Fuad  Murtuz oğlu

�,22

Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
+ərbi məsələlər şöbəsinin müdiri
SeyLdov FərLd MLrmu¿d oğlu                                

9

Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
Siyasi partiyalar və qanXnvericilik hakimiyyəti ilə əlaqələr şöbəsinin 
müdiri        
VəlLyev Ədalət Məqsəd oğlu

10

Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
Dövlət qXllX÷X və kadr məsələləri şöbəsinin müdiri  
MəcLdov Tələt TahLr oğlu

1 1

Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
*ənclər siyasəti və idman məsələləri şöbəsinin müdiri  
MəmmədəlLyev Yusuf  Ülfət oğlu

14

Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin köməkçisi ± 
Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
Dövlət nəzarəti məsələləri şöbəsinin müdiri                   
Həsənov Kərəm Əvəz oğlu

15

Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
9ətəndaşların müraciətləri ilə iş şöbəsinin müdiri                                             
İsmayılov  Süleyman Abbas oğlu

16

Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının   
Qeyri-hökXmət təşkilatları ilə iş və kommXnikasiya şöbəsi 17

Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının
+üqXq müha¿zə orqanları ilə iş şöbəsinin Əfv məsələləri sektorX 18

/açın rayonXnda Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin [üsXsi 
nümayəndəsi
Məmmədov MəsLm Əhməd oğlu

21

ùXşa rayonXnda Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin [üsXsi 
nümayəndəsi
KərLmov Aydın =öhrab oğlu

2�

A÷dam, )üzXli və Xocavənd rayonlarında Azərbaycan RespXblikası 
3rezidentinin 
[üsXsi nümayəndəsi
Hüseynov EmLn =amLn oğlu

24

Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti Administrasiyasının 
QanXnvericilik və hüqXq siyasəti şöbəsinin müdiri                                           
KərLmov Gündüz Hacı oğlu

25

Cəbrayıl, QXbadlı və =ənJilan rayonlarında Azərbaycan RespXblikası 
3rezidentinin [üsXsi nümayəndəsi
Hacıyev VahLd RasLm oğlu

25

.əlbəcər rayonXnda Azərbaycan RespXblikası 3rezidentinin [üsXsi 
nümayəndəsi
Hacıyev BəşLr Qüdrət oğlu

2�

Xankəndi şəhərində, A÷dərə və Xocalı rayonlarında Azərbaycan 
RespXblikası 3rezidentinin [üsXsi nümayəndəsi
Yusubov ElçLn Mustafa oğlu

2�

                                               * * *
Azərbaycan RespXblikasının 7əhlükəsizlik ùXrası
Azərbaycan RespXblikası 7əhlükəsizlik ùXrasının katibi
Usubov RamLl İdrLs oğlu

�0

Qeyd� 9ətəndaşlar Azərbaycan RespXblikası 3rezidenti
Administrasiyasının 9ətəndaş QəbXlX Mərkəzində qəbXl olXnXrlar.
hnvan� %akı şəhəri, Nərimanov rayonX, =aXr NXdirəliyev,��.
QəbXla yazılış qəbXl Jününə ən Jeci 1 iş Jünü qalmış dayandırılır.  
QəbXl saat 14�00-dan başlayır.
Əlaqə üçün� Ça÷rı Mərkəzi ± 1111.

Kərə yağı – “hara yağı”"�
4ida 7əKlükəsi]liyi $JHnWliyi 

EX məKsXllarda Xy÷XnsX]lXT aşkarlayıE
Azərbaycan Qida 7əhlükəsizliyi AJentliyinin (AQ7A) həyata keçirdiyi 

nəzarət tədbirləri çərçivəsində fiziki şə[s İmanverdiyev Elman Sahib o÷lX 
İmanverdiyevin   istehsal etdiyi  kərə ya÷ı məhsXllarından nümXnələr Jötürülüb. 
NümXnələrin sınaq nəticələrinə əsasən, kərə ya÷ı adı ilə satılan məhsXl 
partiyalarında bitki sterini ± ³.ampesterin´ (bitki ya÷ı) ilə yanaşı, ya÷ tXrşXları 
üzrə də Xy÷XnsXzlXq (/inolen, 3almitin, 2lein ya÷ tXrşXları) aşkar edilib.

Agentlik sözügedən məhsul partiya-
larının dövriyyədən çıxarılması və ticarət 
şəbəkələrindən yığışdırılması ilə bağlı məh-
dudlaşdırıcı qərar qəbul edib. Eyni zamanda, 
sahibkar barəsində inzibati tədbir görülüb, 
aşkar edilən nöqsanların aradan qaldırılması 
ilə bağlı icrası məcburi göstərişlər verilib.

Qeyd edək ki, aşkarlanan uyğunsuzluqlar 
qida məhsulunun təhlükəsizlik göstəriciləri 
ilə bağlı olmasa da, istehsalçının qanunve-
riciliyə zidd şəkildə istehlakçıları aldatması 
və hüquqlarının pozulması hesab olunur. 
Belə ki, kərə yağı məhsullarının üzərində tə-
bii inək südündən alınmış, pasterizə edilmiş 
qaymaqdan istifadə edilməsi bəyan edilsə də, 

yoxlama zamanı məhsulun faktiki tərkibinə 
bitki yağının qatılması halı aşkar edilib.

XQ

Arayik Harutyunyan� Qondarma rejimdə 
bank Ermənistandan idarə olunurdu

Ermənistanın Azərbaycana qarşı hərbi təcavüzü nəticəsində sülh və 
insanlıq əleyhinə cinayətlər, müharibə cinayətləri, o cümlədən təcavüzkar 
müharibənin hazırlanması və aparılması, soyqırımı, müharibə qanXnla-
rını və qaydalarını pozma, habelə terrorçXlXq, terrorçXlX÷X maliyyələş-
dirmə, hakimiyyəti zorla ələ keçirmə, onX zorla sa[lama və diJər ço[saylı 
cinayətlər törətməkdə təqsirləndirilən Ermənistan RespXblikasının vətən-
daşları Arayik +arXtyXnyan, Arkadi QXkasyan, %ako Sahakyan, Davit 
İş[anyan, Davit %abayan, /evon Mnatsakanyan və diJərlərinin barəsində 
olan cinayət işləri üzrə məhkəmə prosesinin ba[ış iclası martın 14-də da-
vam etdirilib.

Bakı Hərbi Məhkəməsində hakimlər 
=eynal Ağayevin sədrliyi ilə, Camal Ra-
mazanovdan və Anar Rzayevdən ibarət tər-
kibdə (ehtiyat hakim Günel Səmədova) ke-
çirilən məhkəmə iclasında təqsirləndirilən 
şəxslərin hər biri bildikləri dildə tərcüməçi, 
həmçinin müdafiələri üçün vəkillərlə təmin 
olunub.

Məhkəmənin baxış iclasında təqsirlən-
dirilən şəxslər, onların müdafiəçiləri, zərər-
çəkmiş şəxslərin bir qismi, onların hüquqi 
varisləri və nümayəndələri, həmçinin döv-
lət ittihamını müdafiə edən prokurorlar iş-
tirak ediblər.

Məhkəmə prosesində təqsirləndirilən 
şəxslərə cinayətkar birliyin tərkibində 
funksiya və vəzifələr, vaxtilə Ermənistan 
tərəfindən işğal edilmiş Qarabağda haki-
miyyətin zorla ələ keçirilməsi, o cümlədən 
Ermənistanın rəhbərliyi və nəzarəti altında 
fəaliyyət göstərmiş qondarma rejimdə “in-
zibati ərazi bölgüsü”, müxtəlif vəzifələrə 
təyinatların aparılması və vəzifədən çıxar-
ma, dövriyyədə olan pul vahidi, xarici və 
daxili bank əməliyyatlarının həyata keçi-
rilməsi, müxtəlif malların idxal və ixracı, 
qondarma rejimin qanunsuz iqtisadi fəaliy-
yəti nəticəsində istehsal olunan məhsulların 
üzərində istehsal yeri kimi hansı ölkənin 
adının qeyd edilməsi, gömrük məsələlə-
ri, qondarma rejimin fəaliyyət göstərdiyi 
ərazilərə səfərə gedən şəxslərə icazə və ya 
vizaların verilməsi, erməni sakinlərin hansı 
ölkənin vətəndaşları olmaları, onlara şəx-
siyyəti təsdiqləyən sənədin hansı qurum 
tərəfindən verilməsi, “büdcəyə” vəsaitlərin 
toplanma qaydası, həmin proseslərdə Er-
mənistan dövlətinin, onun dövlət qurum-
larının, silahlı qüvvələrinin, yüksəkvəzifəli 
şəxslərinin rolu və iştirakına dair suallar 
ünvanlanıb.

Əvvəlcə təqsirləndirilən şəxs Bako 
Sahakyana dövlət ittihamını müdafiə edən 
prokurorlar tərəfindən suallar verilib.

Bako Sahakyan dövlət ittihamçısı Vü-
sal Abdullayevin suallarına cavab verərkən 
qondarma rejimin “büdcəsi”nin Ermənis-
tandan daxil olan vəsaitlər hesabına for-
malaşdırıldığı etiraf edib. O, bu vəsaitlərin 
hər il verildiyini bildirərək deyib� “Büdcə” 
Ermənistan tərəfindən verilən “kreditlər” 
hesabına, həmçinin fərdi gəlirlərdən forma-
laşırdı. Bundan başqa, hər il müəyyən pul 
toplanılması həyata keçirilirdi, dünyanın 
bir çox ölkələrindən kim istəyərdisə, xey-
riyyə fondları vasitəsilə kömək edə bilər-
di”.

Təqsirləndirilən şəxs Ermənistanın 
ayırdığı vəsaitlərin “faizsiz kreditlər” ad-
landırılmasına baxmayaraq, həmin pulların 
geriyə qaytarılmadığını da etiraf edərək bil-
dirib� “Biz 1991-ci ildən 2023-cü ilədək Er-
mənistandan göndərilmiş heç bir məbləği 
qaytarmamışıq, çünki bu, məntiqsiz bir şey 
idi. Ona görə ki, bizim şəxsi resurslarımız 
ehtiyaclarımızı qarşılamağa qadir deyildi”.

O etiraf edib ki, Azərbaycanın vaxtilə 
işğal altında olmuş suveren ərazilərində 
istehsal edilən məhsullar xarici ölkələrə 
“Ermənistan məhsulları” adı altında satılıb. 

B.Sahakyan işğal dövründə Ermənis-
tan vətəndaşlarının Qarabağda, Qarabağda 
yaşayan erməni sakinlərin isə Ermənistan-
da həmin ölkənin vətəndaşlarının statusu 
ilə daşınmaz əmlak ala bildiklərini, digər 
hüquqlardan da istifadə etdiklərini bildirib 
və deyib� “Ermənistan bizim üçün xarici 
ölkə hesab edilmirdi”.

O, sualları cavablandırarkən bildirib ki, 
Ermənistan silahlı qüvvələrinə tabe olan 
qondarma rejimin “ordusu” onun ən böyük 
silahlı birləşməsi idi.

Baş prokurorun böyük köməkçisi Vüsal 
Əliyevin suallarını cavablandıran B.Sahak-
yan qeyd edib ki, qondarma rejimin “müda-
fiə naziri”, “Silahlı qüvvələrin baş qərargah 
rəisi” və bu kimi digər yüksək vəzifələrə 
təyinat Ermənistan Müdafiə Nazirliyinin 

təqdimatı əsasında həmin ölkənin preziden-
ti tərəfindən həyata keçirilib. O, bu işlərə 
qarışmadığını deyib və bildirib� “Biz bunu 
gizlətmirdik”.

Təqsirləndirilən şəxs etiraf edib ki, qon-
darma rejimin “hərbi qurum”ları ilə bağlı 
bütün bölgü və idarəetmə məsələləri Ermə-
nistan Respublikası tərəfindən aparılıb.

B.Sahakyan deyib ki, işğal edilmiş əra-
zilərə silah-sursat Ermənistan Respublika-
sından gətirilirdi.

O, işğal altında olan ərazilərdə hərb-
çilərin maaşının necə verilməsi barədə su-
alın cavabında deyib� “Büdcə” və “ordu” 
ilə bağlı bizim belə bir xərclərimiz yox idi. 
Bütün hərbi xərclər, verilən əməkhaqla-
rı, əsgərlərin təminatı birbaşa Ermənistan 
büdcəsindən ayrılırdı. Bunun bizə ayrılan 
“kreditlərə” aidiyyəti yox idi”.

Bako Sahakyan dövlət ittihamçısı Fuad 
Musayevin suallarına cavab verərkən bildi-
rib ki, qondarma rejimin “müdafiə naziri” 
ona deyil, Ermənistanın hərbi-siyasi rəh-
bərliyinə məruzə etdiyi üçün Qarabağdakı 
hərbçilərin sayını dəqiq bilmir. O, buna 
baxmayaraq, qondarma rejimin “müdafiə 
naziri” ilə münasibətləri yaxşı olduğuna 
görə hərbçilərin qeyri-rəsmi sayını öyrən-
diyini bildirib� “Müdafiə naziri” Qarabağın 
“prezident”inə rəsmi şəkildə məruzə etmir-
di. Amma bizim özümüzün münasibətləri-
miz var idi, bu da təbiidir. Çünki “müdafiə 
ordusu” Qarabağın təhlükəsizliyini təmin 
edirdi. Mən bilməli idim ki, bizim sayımız 
nə qədərdir”.

Təqsirləndirilən şəxs Azərbaycanın iş-
ğal altında olan ərazilərində keçirilən hərbi 
təlimlərin planının Ermənistan silahlı qüv-
vələrinin rəhbərliyi tərəfindən təsdiqləndi-
yini bildirib.

Bako Sahakyan işğal olunmuş ərazilər-
də “İskəndər M”, “Toçka U” və digər da-
ğıdıcı silahlar barədə də Baş prokurorun 
böyük köməkçisi Vüsal Əliyevin suallarını 
cavablandırıb.

O, sadalanan silahların işğal edilmiş 
ərazilərdə olmadığını bildirərək deyib� “Bu 
silahlar Qarabağ ərazisində mövcud olma-
yıb. “Prezident” olduğum müddətdə (2007-
2020-ci illərdə) bu silahların Qarabağa gə-
tirilmədiyini dəqiq deyə bilərəm”.

Təqsirləndirilən şəxs, həmçinin qeyd 
edib� “Müdafiə qurumları”nın “rəhbəri” 
qondarma rejimin “prezident”inə məruzə 
etməyə borclu olmasa da, bu silahların 
əhəmiyyətini nəzərə alaraq, onlar bizə ve-
rilsəydi, “ordu komandiri” bu barədə mənə 
məlumat verməli idi”.

B.Sahakyan qeyd olunan silahlardan 
istifadə edilməklə Azərbaycanın mülki ob-
yektlərinin atəşə tutulması, bunun kimin 
göstərişi ilə həyata keçirilməsi barədə isə 
bunları bildirib� “Deyə bilərəm ki, həmin 
artilleriya atəşləri Qarabağ ərazisindən ol-
mayıb”.

Təqsirləndirilən şəxs Arayik Harutyun-
yan dövlət ittihamını müdafiə edən Baş 
prokurorun xüsusi tapşırıqlar üzrə kömək-
çisi Tuqay Rəhimlinin suallarını cavab-
landırarkən deyib ki, Azərbaycanın işğal 
altında olan ərazilərində istehsal edilmiş 
məhsullar Ermənistan vasitəsilə xaricə satı-
larkən üzərində “Made in Armenia” sözləri 
yazılıb. O əlavə edib� “Çünki Qarabağın 
“ixrac” etməyə hüququ, imkanları yox idi. 
“İxrac olunan” növlər çox deyildi. Yalnız 
bir neçə şirkət idi ki, “ixrac”la məşğul olur-
du. Bu şirkətlər Ermənistanda qeydiyyat-
dan keçirdi, filiallar, qardaş şirkətlər kimi. 
Çünki sertifikatlaşdırma və digər sənəd-
ləşdirmə işləri üçün yeganə yol bu idi. Son 
mərhələdə bu məhsul Ermənistandan ixrac 
olunurdu. Yaxud Ermənistanda qeydiyyat-
dan keçmiş hansısa şirkətə köçürülürdü, 
həmin şirkət vasitəsilə emal edilirdi”.

Təqsirləndirilən şəxs deyib ki, qon-
darma rejimdə “bank sistemi” Ermənistan 
Mərkəzi Bankı tərəfindən idarə olunurdu. 

Qarabağın pul vahidi və bank sistemi yox 
idi.

A.Harutyunyan söyləyib ki, işğal döv-
ründə Ermənistan vətəndaşları qondarma 
rejimdə nazir təyin edilə bilərdilər. O, qon-
darma rejimin “ordu”sunun maliyyələşdirl-
məsindən də danışaraq bildirib� “Ordu”nun 
maliyyələşdirilməsi birmənalı olaraq Ermə-
nistandan idi. “Ordu” Ermənistan Müdafiə 
Nazirliyinin büdcəsindən maliyyələşirdi. 
Bundan başqa, bütün vəzifələrin təyinatı 

Ermənistan Müdafiə Nazirliyinin yüksək 
vəzifədə oturan şəxsləri tərəfindən həyata 
keçirilirdi. “Müdafiə ordusu”nun “koman-
diri”, eyni zamanda, “müdafiə naziri” ad-
landırılırdı. Biz təyinatla bağlı məxfi qərar 
aldığımız zaman yayımlayırdıq ki, guya 
bu əmr bizim tərəfimizdən verilib. Əmrin 
yerinə yetirilməsi qaydasını isə daha yaxşı 
Levon Mnatsakanyan deyə bilər. Biz yalnız 
deyirdik ki, “müdafiə naziri” təyin etmişik.

“Qarabağ ordusu” Ermənistan silahlı 
qüvvələrinin bir bölməsi hesab olunurdu. 
Təsəvvürümə görə, yuxarıdan-aşağı - baş 
qərargah rəisindən aşağıya doğru qərar-
lar verilirdi. Bunlar hamısı məxfi prose-
durlarla aparılırdı. Onlarla tanış deyiləm. 
Düşünürəm ki, bunlara daha dəqiq cavabı 
Mnatsakanyan verəcək. Əsas hərbi xadim 
Ermənistanın baş qərargah rəisi idi, həm 
müharibə, həm də sülh şəraitində. Mü-
dafiə nazirinin də Ermənistanda bir neçə 
funksiyaları var. Bilmirəm kimin hansı sə-
lahiyyətləri var, amma əsas cavabdeh baş 
qərargah rəisi idi. Nəinki silah-sursat, bü-
tün təchizat Ermənistan Müdafiə Nazirliyi 
tərəfindən həyata keçirilirdi, yəni, hər şey”.

O, Azərbaycanın işğal altında olan əra-
zilərindəki erməniəsilli hərbçilərin sayını 
dəqiq bilmədiyini, lakin onların çoxunun 
Ermənistan hərbçiləri olduğunu bildirib.

A.Harutyunyan qondarma rejimin “pre-
zidenti” seçilməsindən də danışıb� “Bu 
“vəzifə”ni 2020-ci il mayın sonunda təhvil 
almışam. Koronavirus pandemiyasının ən 
aktiv mərhələsi idi. İyun ayında Ermənis-
tanda Təhlükəsizlik Şurasının birgə iclası 
idi. Orada Ermənistan Respublikasının pre-
zidenti, baş naziri ilə  görüşmüşəm, siyasi 
vəziyyətdən, yəni, danışıqlar prosesindən  
söhbət gedib. Danışıqlardan başa düşdüm 
ki, Ermənistan ordusu uzunmüddətli dö-
yüş əməliyyatlarına hazır deyil. Avqustun 
sonunda Ermənistan Respublikasının baş 
naziri Qarabağa gələndə onu qəbul etdim”.

O, dövlət ittihamçısı Təranə Məmmə-
dovanın suallarını cavablandırarkən Gəncə 
şəhərində mülki infrastrukturun və dinc 
əhalinin raket atəşinə tutulmasından da da-
nışıb. A.Harutyunyan bu barədə Ermənistan 
silahlı qüvvələrinin baş qərargah rəisi Onik 
Qasparyandan məlumat aldığını bildirərək 
deyib� “Ermənistan silahlı qüvvələrinin baş 
qərargah rəisi Onik Qasparyan idi. Mənim 
baş qərargah rəisi ilə söhbətim olub. Birin-
ci mərhələdə mənə Gəncədə yerləşən hava 
limanının vurulması barədə məlumat verib. 
Daha sonra isə mənim onunla heç bir təma-
sım olmayıb”.

A.Harutyunyan hazırda Azərbaycanda 
mühakimə olunan Ermənistan Respublika-
sının vətəndaşı Ruben Vardanyanla bağlı 
da danışıb, onu çox yaxşı tanıdığını bildi-
rib� “Ruben Vardanyanı 2005-ci ildən tanı-
yıram. Onunla dəfələrlə görüşmüşəm. So-
nuncu görüş 2023-cü ilin avqust, sentyabr, 
oktyabr aylarında olmalı idi. İki ay yarım 
- üç ay müddətində “dövlət naziri” olub. 

Məhkəmənin növbəti iclası martın 17-
nə təyin olunub. Növbəti proses təqsirlən-
dirilən şəxslərə sualların verilməsi ilə da-
vam etdiriləcək.



Martın 12-də Avropa 3arlamentində %akıda sa[lanılan ermə-
ni məhbXslarla ba÷lı vəziyyət müzakirə olXnXb. %Xrada maraqlı 
məqam Avroparlamentə üzv ölkələrin depXtatlarının ³sülh Jöyər-
çinləri´ni ± %akıda məhkəməsi keçirilən hay dələdXzlarını müdafiə 
etmələri oldX...  

Bakıda Ermənistanın Azərbaycana 
hərbi təcavüzü nəticəsində sülh və insanlıq 
əleyhinə cinayətlər törətməkdə təqsirlən-
dirilən erməniəsilli şəxslərin məhkəməsi 
keçirilir. Cinayət işində 15 nəfərin adı ke-
çir. Məhkəmə prosesində təqsirləndirilən 
şəxslərin hər biri erməni dilində tərcüməçi, 
habelə müdafiələri üçün vəkillərlə təmin 
edilib və hüquq və vəzifələri onlara er-
məni dilində izah olunub. Təqsirləndirilən 
şəxslər saxlanma şəraiti, onlara qarşı hər 
hansı bir təzyiq göstərilmədiyini özləri də 
məhkəmə iclasında bildiriblər. Məsələn, 
təqsirləndirilən şəxs Ermənistan Respubli-
kasının vətəndaşı olan Arayik Arutyunyan 
deyib ki, saxlanma şəraitinə dair qanunla 
tanışdır� “Təcridxanada bütün qaydalara 

əməl olunur, Beynəlxalq Qırmızı Xaç Ko-
mitəsi vaxtaşırı onları ziyarət edir. Bizim 
ailə üzvlərimizlə telefon zəngi imkanları-
mız olur. Təcridxanada bizə qarşı münasi-
bət qanuni şəkildə təmin olunur və bizimlə 
qanuni davranırlar. İstintaq dövründə də 
müstəntiqlər tərəfindən hüquqlarımız tə-
min olunub. Vəkillər həmişə istintaqda işti-
rak ediblər. Xüsusilə qeyd etmək istəyirəm 
ki, bizə qarşı hər hansı bir təzyiq olmayıb. 
İstintaq zamanı bizimlə hər zaman qanun 
çərçivəsində davranıblar”. Hətta buna görə 
Arutyunyan təşəkkür də edib. 

Təqsirləndirilən şəxs Davit Babayan 
da saxlanma şəraitindən razı olduğunu, 
ona və digər təqsirləndirilən şəxslərə təz-
yiq göstərilmədiyini deyib. Qeyd edib ki, 
bizimlə  hörmətlə davranırlar və yerimizdə 
başqası olsa nə edərdi" Onu özlərinə sual 
versinlər. Bizim həqiqəti demək cəsarəti-
miz var. Həqiqət sərhəd tanımır. Burada 
saxlanma yerimiz də çox yaxşıdır.

Bakıda məhkəməsi aparılan təqsirlən-
dirilən şəxslərdən digərlərinin də adını 
çəkməklə siyahını uzatmaq olar. Bütün 
bunlar onu göstərir ki, Azərbaycan haqq- 
ədalətə, beynəlxalq hüquqa sadiqdir.

   
Amma Avropa Parlamentinin bəzi de-

putatları bu şəxslərin adından danışmağa, 
onların müdafiəçisi rolunda çıxış etməyə 
başlayıblar. Sanki Bakıda keçirilən məh-
kəmə prosesi heç bir beynəlxalq hüquq 
normalarına aid deyil, qanunun aliliyi göz-
lənilmir. Bəs “hayların  taleyinə görə nara-
hat olan” deputatları nə deyirlər" 

Avropa Parlamentinin Slovakiyadan 
olan deputatı Miriam Leksman Bakıda 
20-dən çox “siyasi girov”un qeyri-insani 
şəraitdə saxlanıldığını və ömürlük həbs-
lə nəticələnə biləcək saxta məhkəmələrə 
məruz qaldığını bildirib. Deyib ki, biz əsas 
insan hüquqlarının aşkar pozuntularını 
aradan qaldırmaq və girovların dərhal və 
qeyd-şərtsiz azad olunmasını təmin etmək 
üçün təcili tədbirlər görməliyik� “Bakıda 
keçirilən saxta məhkəmə proseslərində iş-
tirak edən azərbaycanlı prokuror və hakim-
lərə qarşı sanksiyalar tətbiq edilməlidir. 
Biz əmin olmalıyıq ki, Azərbaycanla hər 
hansı gələcək əməkdaşlıq bütün məhbusla-
rın azad edilməsinə və Bakının sülh sazişi 
imzalamağa hazır olmasına əsaslansın”.

Rumıniyadan olan deputat Vasile Din-
ku qeyd edib ki, Avropa Parlamenti heç 
vaxt öz prinsiplərindən kənara çıxmayıb 
və həmişə Ermənistanın suverenliyini və 
müstəqilliyini dəstəkləyib� “Bakıda saxla-
nılan erməni “siyasi məhbusların” vəziy-
yəti Qafqazda ədalət, sabitlik və sülhün 
bərqərar olması ilə bağlı ciddi suallar ya-
radır”.

Avropa Parlamentinin Kiprdən olan 
üzvü Geadis Geadi isə daha irəli gedərək 
özünü ermənilərdən daha çox “erməni” 
kimi təqdim etməyə çalışıb. Deyib ki, 
Azərbaycanın “Dağlıq Qarabağa” hücu-
mundan bir ildən çox vaxt keçir və ermə-
nilər hələ də yaralarını sağalda bilmirlər. 
Belə bir qurumda təmsil olunan şəxs, əgər 
ona deputat demək mümkündürsə, hələ 
bilmir ki, Qarabağ əzəli Azərbaycan torpa-

ğı olub. Heç olmasa ölkələrin beynəlxalq 
səviyyədə tanınan sərhədləri barədə məlu-
mata yiyələnsin. Kiprli deputat Azərbay-
canla yanaşı, Türkiyəyə qarşı da ittihamlar 
səsləndirib. 

Fransanın təmsilçisi Natali Luazo da 
Bakıda məhkəməsi aparılan 23 (") erməni 
girovunun azad olunmasını tələb edir. O, 
məhkəmə prosesini Stalin dövründə aparı-
lan məhkəmələrlə müqayisəyə cəhd göstə-
rir, hətta Azərbaycanı təhdid edir. Avropa 
Parlamentində iştirak edən deputatlara üz 
tutaraq deyir ki, siz İrəvan və Bakıya pro-
porsional yanaşmaya çağıranların qarşısın-
da dayanmalısınız. Luazo Azərbaycanın 
Fransaya qarşı siyasəti apardığını, bunun 
cavabsız qalmayacağını söyləyir.

Natali Luazo adı bizə yaxşı tanışdır. 
Bu zat Azərbaycana qarşı ənənəvi olaraq 
qərəzli münasibət sərgiləyir. O, Xocalı 
soyqırımı daxil olmaqla çoxsaylı müharibə 
cinayətləri və insanlıq əleyhinə cinayətləri 
törətməkdə şübhəli bilinən şəxslərin azad 
edilməsi kimi əsassız tələb irəli sürməklə 
hüquqa zidd yanaşmasını bir daha ortaya 
qoyur. 

Polşanı təmsil edən Mixail Şerba bildi-
rib ki, Ermənistanın Qərblə inteqrasiyasını 
istəyiriksə, iqtisadi əlaqələrimizi dərinləş-
dirməliyik� “Bakıda saxlanılan ermənilərlə 
bağlı daxil olan məlumatlara etinasız ya-
naşmaq olmaz. Biz Avropa dəyərləri, insan 
ləyaqəti və qanunun aliliyi uğrunda müba-
rizə aparmalıyıq”.

Avroparlamentin Litvadan olan üzvü 
Vityanis Andriukaitis isə Azərbaycanın 
beynəlxalq öhdəliklərə əməl etmədiyinə 
görə sanksiyalara məruz qalmasını vur-
ğulayıb. O qeyd edib ki, Azərbaycanda 
saxlanılan ermənilərin saxlanma şəraiti 
dəhşətlidir və onların sağlamlıqları təh-
lükə altındadır� “Siyasi məhbuslar tez bir 
zamanda azad edilməlidir. Azərbaycan bu 
münaqişəyə son qoymaq, beynəlxalq icti-
maiyyətin tələblərinə cavab vermək istə-
mir”. 

   
AP deputatların səsləndirdiyi qərəzli, 

ermənipərəst fikirlərlə bağlı politoloq =aur 
Məmmədov XQ-yə bildirdi ki, Avropa 
Parlamentinin və Qərbin ayrı-ayrı təsisat-
ları açıq şəkildə müəyyən mərkəzlərə iş-
ləyirlər� “Onların Qarabağ  ermənilərinin, 
separatçıların və cinayətkarların azad edil-
məsi ilə bağlı bəyanatları məhkəmə işinə 
müdaxilədir. Bu, Azərbaycan qanunverici-
liyini və beynəlxalq hüququ ciddi şəkildə 
pozmaq deməkdir. Vaxtilə Kataloniya lide-
rinin də məhkəməsi gedirdi. Hələ Katalo-
niyada vəziyyət başqa cür idi. Burada isə 
Azərbaycan vətəndaşlarına, mülki əhali-
sinə qarşı cinayət törədən terrorçu dəstədən 
söhbət gedir ki, dünyanın gözü qarşısında 
bu cinayət əməllərini törədiblər. Onların 
müdafiəsi terrorçuluğun müdafiəsi demək-
dir. Onların müdafiəsi elə özü cinayətdir. 
Həmin avropalı parlamentarilər özləri də 
Ruben Vardanyanın, Arayik Arutyunyanın 
yanında mühakimə olunmalıdırlar. Çünki 
onlar cinayətləri törədən, uşaq ölümünə 
səbəb olan şəxsləri dəstəkləyən bəyanatlar 
verirlər. Və həmin şəxslərin azad olunması 
üçün çıxışlar edirlər”. 

Bakıda keçirilən məhkəmə prosesi 
şəffaf şəkildə aparılır. Bu, hüquqi dövlət-
lərin, cəmiyyətlərin maraqlarına uyğundur. 
Azərbaycan əleyhinə Qərb ölkələrində və 
təşkilatlarında çirkin kampaniyanın aparıl-
ması xoşagələn hal deyil. Bu, Avropanın 
ali qurumundan Azərbaycana qarşı atılan 
növbəti iftiradır. “Qoca qitə”də Azərbayca-
na qarşı aparılan bu tip diplomatik hədələr 
qətiyyən insan haqları ilə bağlı deyil. Er-
mənistanın Azərbaycana qarşı 30 ilə yaxın 
davam edən təcavüzünə qiymət verməyən 
Avropanın bu gün insan haqlarından danış-
mağa haqqı yoxdur. 

$]ər 0867$)$<(9

3ensiya ödənişlər ±  
10� milyon manat

Cari ilin yanvar±fevral  aylarında 
pensiya ödənişlərinə ötən ilin müvafiq 
dövrünə nisbətən 10 faiz (10� milyon 
manat) ço[ olmaqla 1 milyard 1�� mil-
yon manat vəsait yönəldilib.

Qeyd edək ki, 2025-ci ilin əvvəlindən 
bütün növ pensiyalar 8,1 faiz indeksləşdi-
rilərək artırılıb, həmçinin fevralın 1-dən 
minimum pensiya 14,3 faiz artımla 280 
manatdan 320 manata çatdırılıb. 

Bu ilin iki ayında 9 min, elektron pen-
siya təyinatına başlandığı 2019-cu ilin əv-
vəlindən 147 min pensiya təyinatı e-sistem 
üzərindən proaktiv qaydada həyata keçiri-
lib.

���� Pin şə[sə  
EərSa [idPəti

Dövlət 7ibbi-Sosial Ekspertiza və 
Reabilitasiya AJentliyi bX ilin yanvar±
fevral aylarında əlilliyi olan 20 min �00 
şə[si bərpa [idmətləri ilə təmin edib.

Onlardan 11 min 200-nə ambulator, 4 
min 400-nə stasionar və icma əsaslı, di-
gərlərinə səyyar və onlayn formada, so-
sial-psixoloji, ippoterapiya istiqamətləri 
üzrə bərpa xidmətləri göstərilib.

Agentliyin reabilitasiya müəssisələrin-
də ənənəvi üsullarla yanaşı, qabaqcıl dün-
ya təcrübəsinə uyğun bərpa üsulları – ro-
botic, sosial-psixoloji reabilitasiya, yoqa, 
ippoterapiya, rəqs terapiyası və s. də tətbiq 
edilir.

Müəssisələrdə stasionar və ambulator 
xidmətlərlə bərabər, icma əsaslı, telerea-
bilitasiya, səyyar formalarda da bərpa xid-
mətləri göstərilir.

&əEra\ılda  
əPəN \arParNası 

%öyük Qayıdış proqramına Xy÷Xn 
olaraq, Dövlət Məş÷XllXq AJentliyi iş-
÷aldan azad olXnmXş ərazilərimizə kö-
çürülən sakinlər üçün əmək yarmarka-
larını davam etdirir.

Agentlik növbəti əmək yarmarkasını 
Şərqi =əngəzur iqtisadi rayonuna daxil 
olan Cəbrayıl, Qubadlı və =əngilan ra-
yonlarında Azərbaycan Prezidentinin xü-
susi nümayəndəliyinin dəstəyi ilə və SO-
CAR-ın “Azəriqaz” İstehsalat Birliyi ilə 
birgə Cəbrayıl rayonunda təşkil edib.

Yarmarkada “Azəriqaz” İB-nin qaz 
təsərrüfatında qəza-bərpa işlərinin çilin-
gəri, qaz təsərrüfatının nəzarətçisi, təmirçi 
çilingər, elektrik-qaz qaynaqçısı, gözətçi 
və s. işlər üzrə vakansiyalar təqdim edilib.

=əriIə +h6(<129$ 
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Aİ-nin Ermənistanla ba÷lı qətnaməsi ± 
Qərbin növbəti ikili standartı

 Son illərdə CənXbi Qafqaz reJionXnda baş verən Jeosiyasi dəyişiklik-
lər, [üsXsilə də Azərbaycanın 2020-ci ildə İkinci Qaraba÷ müharibəsində 
əldə etdiyi tari[i qələbə bölJədə yeni reallıqlar yaranmasına səbəb oldX.  
%X reallıqlar beynəl[alq hüqXqa, sXverenliyə və ədalətə əsaslansa da, Qər-
bin, [üsXsilə də Avropa İttifaqı institXtlarının Azərbaycana münasibətdə 
Jöstərdiyi ikili standartlar açıq şəkildə müşahidə olXnmaqdadır.  Avro-
pa 3arlamentinin Ermənistanı siyasi və iqtisadi cəhətdən dəstəkləyən son 
qətnaməsi bX yanaşmanın növbəti bariz nümXnəsidir.

Beynəlxalq münasibətlərdə qəbul 
edilən qərarlar bəzən yalnız diplomatik 
sənədlərlə məhdudlaşmır, eyni zamanda, 
geosiyasi mesajlar vermək məqsədi güdür.  
Avropa Parlamentinin bu il martın 12-də 
Ermənistanla bağlı qəbul etdiyi qətnamə 
də bu xarakterdədir və  ilk baxışdan Aİ–Er-
mənistan əməkdaşlığının genişləndirilməsi 
kimi görünsə də, əslində, daha dərin strateji 
çalarları ehtiva edir.

Qərbin Ermənistanla əməkdaşlığı 
gücləndirməsi təkcə siyasi və iqtisadi as -
pektlərdən ibarət deyil.  Avropa İttifaqı bu 
addımla bir tərəfdən Cənubi Qafqazda nü -
fuzunu artırmaq, digər tərəfdən isə Ermə -
nistanı Rusiya orbitindən uzaqlaşdırmaq 
üçün platforma yaratmaq niyyətindədir.  
İrəvanın son illərdə Moskva ilə münasibət -
lərindəki soyuqluq və Qərbə doğru meyil -
lənməsi bu qətnamənin qəbul edilməsində 
mühüm rol oynayıb.  Əgər əvvəllər bu ölkə 
Rusiyanın təsir dairəsində qalaraq Kollek -
tiv Təhlükəsizlik Müqaviləsi Təşkilatı  və 
Avrasiya İqtisadi İttifaqı  kimi qurumla -
rın fəal üzvü idisə, son illərdə İrəvanın 
Moskva ilə münasibətləri nəzərəçarpacaq 
dərəcədə soyuyub.  2022-ci ildə Rusiyanın 
Ukraynaya müdaxiləsi və nəticədə Qərb -
lə Moskva arasındakı gərginliyin artması 
Ermənistanın xarici siyasətini yenidən 
nəzərdən keçirməsinə səbəb oldu.  Rusi -
ya beynəlxalq sanksiyaların təsiri altında 
zəiflədikcə, Ermənistan üçün alternativ 
tərəfdaşlar axtarmaq zərurəti yarandı.  Av -
ropa İttifaqı bu boşluğu doldurmaq üçün 
 Ermənistana iqtisadi və siyasi dəstək vəd 
etdi.  

Bu yanaşma  Ermənistanın özünün 
müstəqil xarici siyasət yürütməyə çalış-
masının adı altında, əslində, geosiyasi boş-
luqdan yararlanaraq Qərbin təsirini qəbul 
etməyə razı olması ilə nəticələnir.  Ermənis-
tanın bu qərarı daha çox strateji iradə de-
yil, Rusiya ilə olan əlaqələrinin zəifləməsi 
və Moskva ilə iqtisadi və hərbi əlaqələrinin 
azalması nəticəsində yaranan boşluğu dol-
durmaq üçün atılan bir addım kimi görünür.  
Həmçinin bu yanaşma Ermənistanın Rusiya 
ilə olan müttəfiqliyini tərk edərək, Qərbin 
və digər beynəlxalq güclərin təsiri altında 
müstəqil bir siyasət yaratmağa çalışması-
nın, sadəcə, bir illüziyasıdır.

Azərbaycan üçün isə bu qətnamə ilk 
növbədə, Qərbin Cənubi Qafqaz siyasətin-
dəki ikili standartlarını bir daha açıq şəkildə 
nümayiş etdirir.   Qərb bir tərəfdən Azər-
baycanı regional təhlükəsizliyin təminat-
çısı, enerji idxalında diversifikasiyaya nail 
olmaq və enerji təhlükəsizliyini gücləndir-
mək üçün strateji tərəfdaş kimi təqdim edir, 
digər tərəfdən isə Ermənistanın hərbi və si-
yasi maraqlarına dəstək verərək, regiondakı 
balansı pozmağa çalışır.  Bu ikili yanaşma 
Qərbin hər zaman öz maraqlarına uyğun 
olaraq siyasətini tənzimlədiyini və regionda 
tam həqiqətə əsaslanmayan, bəzən manipul-
yasiya edilmiş yanaşmalarla hərəkət etdiyi-
ni ortaya qoyur. 

 Azərbaycan müstəqil və suveren bir 
dövlət olaraq öz maraqlarını qorumağa çalı-
şır, lakin, eyni zamanda, Qərbin ikiüzlülüyü 
və qeyri-konsistent siyasəti ilə qarşılaşır.  
1990-cı illərin əvvəllərində Ermənistanın 
Azərbaycan ərazilərini işğal etməsi, xü-
susən Qarabağ və ətraf yeddi rayonun 30 il 
ərzində işğalda qalması beynəlxalq ictima-
iyyətin diqqətini cəlb etdi.  Lakin bu uzun 
müddət ərzində Azərbaycanın haqlı mövqe-
yi dünya miqyasında dəfələrlə vurğulansa 
da, Qərb dövlətləri, xüsusən Avropa İttifaqı 
və beynəlxalq təşkilatlar bu işğala qarşı cid-
di addımlar atmadılar.  Əksinə, bəzi hallar-
da Ermənistanı dəstəkləyən mövqelər sər-
giləndi, bu da Azərbaycanın yalnız siyasi və 
hüquqi arenada deyil, eyni zamanda, geosi-
yasi və diplomatik müstəvidə mübarizəsini 
davam etdirməsinə səbəb oldu.

BMT Təhlükəsizlik Şurası 1993-cü 
ildə Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü tanı-
yaraq, Ermənistanın işğal etdiyi ərazilər-
dən dərhal, qeyd-şərtsiz çəkilməsini tələb 
edən qətnamələr qəbul etdi.   Lakin bu 
qətnamələr də  yalnız kağız üzərində qaldı. 
Qərb dövlətləri, xüsusən Avropa İttifaqı bu 
qətnamələrin icrası üçün heç bir ciddi siyasi 
və iqtisadi mexanizm tətbiq etmədi, əksinə, 
Ermənistana hərbi və siyasi dəstək göstərdi.  
Nəticədə Azərbaycanın ərazi bütövlüyü uğ-
runda mübarizəsi daha da çətinləşdi və ölkə 
beynəlxalq hüquq və ədalətin təmin edil-
məsi üçün daha güclü mübarizə aparmağa 
məcbur oldu. 

1992-ci ildə Xocalı şəhərində dinc 
Azərbaycan əhalisinə qarşı törədilən qətli-

am beynəlxalq hüquq çərçivəsində soyqırı-
mı aktı kimi qiymətləndirilməli idi.  Lakin 
Avropa Parlamenti və digər beynəlxalq təş-
kilatlar bu məsələyə qarşı da yenə susdular.  
İnsan hüquqları və beynəlxalq humanitar 
hüquq pozuntuları ilə bağlı sərt mövqelər 
sərgiləyən Qərb dövlətləri Xocalı soyqı-
rımını gözardı edərək Ermənistanı məsu-
liyyətə cəlb etmədilər. Bu biganəlik yalnız 
Azərbaycanın deyil, ümumilikdə regionda 
ədalət və sülhün bərqərar olması yolunda 
ciddi bir maneə yaratdı.

ATƏT-in Minsk qrupu 1992-ci ildən 
etibarən münaqişənin həlli üçün vasitəçilik 
etməyə çalışsa da, uzun illər boyu quru-
mun fəaliyyəti də səmərəsiz qaldı.  Fransa, 
ABŞ və Rusiyanın həmsədrliyi ilə fəaliyyət 
göstərən bu qrup, faktiki olaraq, Ermənis-
tanın işğalçı siyasətinə dəstək verdi.  Bu 
isə Ermənistanın qeyri-qanuni məskunlaş-
ma, təbii sərvətlərin qanunsuz istismarı və 
Qarabağda hərbi infrastrukturun qurulması 
kimi fəaliyyətlərinin qarşısını almağa yönə-
lik heç bir ciddi tədbir görülməməsi ilə mü-
şayiət olundu.

2020-ci ildəki İkinci Qarabağ mühari-
bəsi Azərbaycanın suveren ərazilərini azad 
etməsi ilə nəticələndi və bu, beynəlxalq 
hüququn bərqərar olması baxımından əhə-
miyyətli bir hadisə idi.  Lakin müharibə bit-
dikdən sonra Qərb, xüsusən Avropa İttifaqı 
Ermənistanı açıq şəkildə müdafiə edərək, 
Azərbaycana qarşı qərəzli yanaşmalarını 
davam etdirdi. Bu isə beynəlxalq hüquq 
və diplomatik ədalətlə ciddi bir ziddiyyət 
təşkil edirdi. 2020-ci ildən sonra xüsusən 
Fransa Senatının və Avropa Parlamentinin 
qərarları, Ermənistanı müdafiə edən yanaş-
malar Avropanın Azərbaycana qarşı qərəz-
li siyasətini daha da açıq şəkildə göstərdi.  
Fransa Senatının Qarabağın “müstəqilliyi-
ni” tanımağa çağıran qətnaməsi beynəlxalq 
hüquqla birbaşa ziddiyyət təşkil edir, eyni 
zamanda, Avropa Parlamenti tərəfindən 
Azərbaycanın 2023-cü ildə həyata keçirdiyi 
antiterror tədbirlərinin �humanitar fəlakət� 
kimi qiymətləndirilməsi, Ermənistanın 
mövqeyinin dəstəklənməsi Avropanın tərəf-
keş yanaşmalarını daha da açıq göstərdi. Bu 
hərəkətlər  yalnız Azərbaycanın deyil, bü-
tün regionun sülh və ədalət istiqamətindəki 
irəliləyişini ciddi şəkildə əngəllədi.

Bəs indi Aİ-nin bu qətnaməsi nəyə xid -
mət edir"  Əgər məqsəd Cənubi Qafqazda 
sülh və sabitlik yaratmaqdırsa, o zaman 
niyə 30 il ərzində Azərbaycanın suveren 
hüquqlarının pozulmasına göz yumuldu" 
Niyə bu illər ərzində beynəlxalq təşkilat -
lar Ermənistana işğal etdiyi torpaqlardan 
çəkilməsi üçün real təzyiq göstərmə -
dilər"  Cavab sadədir� Qərbin beynəlxalq 
hüququ müdafiə etməsi və ya insan haqları 
 məsələsində həssas yanaşması yalnız onun 
siyasi maraqlarına uyğun gələn hallarda 
baş  verir.

Bu qətnamə, əslində, təkcə diplomatik 
bir sənəd deyil, həm də Qərbin regional 
siyasətdə oynadığı ikili oyunun bariz nü-
munəsidir.  Ermənistanın Avropa İttifaqına 
üzv ola biləcəyi ilə bağlı vurğular isə daha 
çox siyasi jest xarakteri daşıyır, çünki nə 
Ermənistan iqtisadi göstəricilərinə, nə də 
siyasi sisteminə görə Aİ-yə üzvlük kriteri-
yalarına cavab verir.  Burada əsas məqsəd 
Ermənistanı Avrasiya İqtisadi İttifaqından 
və Kollektiv Təhlükəsizlik Müqaviləsi Təş-
kilatından uzaqlaşdırmaq, onu Qərbin orbi-
tinə çəkməkdir.
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Qərb bölJəsində əhalisinin sayına Jörə 7ovXz, ùəmkirdən son-
ra ikinci böyük rayondXr. %ir neçə aydan sonra, daha dəqiq desək, 
avqXstXn �-də 7ovXzXn bir rayon kimi təşkil olXnmasının �5 ili ta-
mam olXr. Amma bX məşhXr o÷Xz elinin tari[i daha qədimlərə, era-
mızdan [eyli əvvələ Jedib çı[ır. %XnX 7ovXzXn ərazisində tapılan 
ço[lX qədim yaşayış məskənləri təsdiq edir. Elə təkcə *əncə-Qaza[ 
bölJəsində ən iri ar[eoloMi abidələrdən biri olan *öytəpə qədim ya-
şayış yeri bXna əyani sübXtdXr. Neolit dövrünə aid olan *öytəpə 
qədim yaşayış yeri bXJünümüzədək ən ya[şı vəziyyətdə qalmış abi-
dələrdən biridir. Abidə maJistral yoldan �40 metr aralıda olXb 2 
hektara ya[ın ərazini əhatə edir. 2nXn diametri 145 metr, hündür-
lüyü isə � metrdir. 

Tovuzun əhalisinin sayı hazırda 178 
min nəfərə çatır. Özü də artım daha çox 
son 8-10 ildə daha qabarıq hiss olunur ki, 
bunun da əsas səbəbi Tovuzda torpağa mü-
nasibətin kökündən dəyişməsidir. Yəni tor-
pağı başlı-başına buraxıb başqa şəhərlərə 
üz tutanlar indi geri, öz doğma yurdlarına 
qayıdır, əkib-biçir, kifayət qədər qazanc 
əldə edirlər. Adamlar görürlər ki, başqa 
şəhərlərdə soyuqda-qışda-sazaqda pul qa-
zanmaqdansa, evində, ailəsinin yanında 
olmaq, həm də əməlli-başlı dolanmaq, ev- 
eşik qurmaq mümkündür.

Bir dəfə rayon icra hakimiyyəti başçı-
sının müavini, uzun illər komsomol, parti-
ya işlərində məsul vəzifələrdə çalışmış, 30 
ildən çoxdur dostluq etdiyim Niftalı Qası-
movla bu mövzuda söhbət edərkən maraqlı 
məqamlara toxundu. Dedi ki, ölkə Prezi-
denti kənd təsərrüfatı rayonlarında münbit 
şərait yaratmasaydı, bu bəlkə də mümkün 
olmazdı. İndi kəndli torpağa toxumu səpir, 
daha qapı-qapı su, kübrə, texnika dalınca 
qaçmır, onun qayğısını çəkmir. Çünki yer-
li icra orqanları bu işi elə təşkil edirlər ki, 
problemlər qısa müddətdə həll olunur. İcra 
hakimiyyətinin başçısı Məmməd müəllim 
elə səyyar görüş, müşavirə, lap istər kiçik 
bir yığıncaq olsun, hamısında “torpaq, tor-
paq” deyir. Adamlar da həvəslənir, torpaq-
dan ikiəlli yapışır, bəhrəsini də görürlər. 
Təbii ki, başqa yerlərdə yaşayanlar da bu-
nun sorağını eşidir, geri qayıtmağı qərara 
alır, peşman da olmurlar...

İndi yəqin ki, Tovuzda bu sətirləri oxu-
yan birisi tapılacaq ki, “siz nə danışırsınız, 
suvarma suyu üçün biz əldən-ayaqdan ge-
dirik, texnika, dərman preparatları çatışmır 
və sair...” deyəcək. 

Bəli, razıyıq, belə hallar da olur. Amma 
biri var, bu hallar illər uzunu davam edə və 
onun həlli ilə heç kim məşğul olmaya, biri 
də var, yerli icra orqanları bu vəziyyətlə 

qətiyyətlə mübarizə aparalar. Problemlər 
məhz icra hakimiyyətinin digər əlaqədar 
təşkilatlarla birgə mübarizəsindən sonra 
həll olunur.

Niftalı müəllimin dediyi başqa bir 
məsələ də diqqətimi çox çəkmişdi. Demişdi 
ki, siz bilirsinizmi, indi Tovuzun kartofunu, 
taxılını, mer-meyvəsini yığıb yığışdırmaq 
olmur" Gədəbəyin adı qalıb, biz kartof 
tədarükündə qonşu dağ rayonunu çoxdan 
keçmişik...

Maraqlıdır ki, Tovuzda adamlara tək-
cə əkib-becərmək üçün şərait yaradılmır, 

həm də bir sıra məhsulları ilboyu saxlamaq, 
bazara çıxarmaq üçün də düşünülür və bu 
istiqamətdə uğurlu işlər aparılır. Məsələn, 
artıq rayonda kənd təsərrüfatı məhsulları-
nın qablaşdırılması üçün kağız və karton 
tara istehsalı müəssisəsi yaradılaraq fəaliy-
yətə başlayıb. Əvvəllər bu iş başlı-başına 
buraxılmışdı, kim hardan tapıb gətirirdi, 
işini, necə deyərlər, aşırırdı. İndi başqa bir 
mənzərədir. Yaxud kənd təsərrüfatı məh-
sulları istehsalı və emalı sahəsinin inkişafı 
məsələsi. Axı emal olmadı, o yığılan məh-
sulun gələcək taleyi də şübhə altında olur. 
Götürək elə Tovuz Dənli Bitki Toxumları-

nın Emalı =avodunu. =avod qərb bölgəsin-
də yüksək kondisiyalı və məhsuldar buğda 
və arpa toxumları emal edərək fermerlərə 
xidmət göstərir. Adamlar da çox razılıq 
edirlər.

 “Azərbaycan Respublikasında tütün-
çülüyün inkişafına dair 2017–2021-ci illər 
üçün Dövlət Proqramı” çərçivəsində Tovuz 
rayonunda istehsal olunmuş tütün məh-
sullarının tədarükü, saxlanılması və ema-
lı məqsədilə tütünqurutma müəssisəsinin 
yaradılması nəzərdə tutulmuşdu. Dövlət 
proqramının icrası çərçivəsində rayonda 

artıq tütünqurutma müəssisəsi yaradılaraq 
fəaliyyətə başlamışdır.

Dedik ki, rayonda əmtəəlik kartof əki-
ni sahəsi genişləndirilib. Bunun əsasın-
da müasir 10 min tonluq soyuducu anbar 
kompleksi tikilərək istifadəyə verilib. Hələ 
1200 başlıq heyvandarlıq üçün Ceyrançöl 
ərazisində “Aqropark” MMC-ni və isti-
fadəsi üçün 550 hektar torpaq sahəsinin 
“Aqroparkın” istifadəsinə verilməsini de-
mirik. Rayonda üzüm bağlarının sahəsi 
1102 hektara çatıb, meyvə bağlarının sahəsi 
isə 1542 hektar olub. 

Bütün bunlar ağıllı, düzgün yanaşma-

ların nəticəsidir ki, dövlət başçısının imza-
ladığı Regionların sosial-iqtisadi inkişafı 
Dövlət proqramları Tovuzda uğurla icra 
olunur. Rayonda əsasən kartof, taxıl, üzüm, 
yerkökü, qida çuğunduru, tütünçülük və 
maldarlıq inkişaf edib. İstər dağlıq, istərsə 
də aran bölgələrində yetişdirilən ekoloji 
təmiz məhsullar rayon bazarı ilə yanaşı, 
respublika bazarlarında da bolluq yaradır. 
Hər il minlərlə ton ixracyönümlü rəqabətə-
davamlı kənd təsərrüfatı məhsulları xarici 
bazarlara ixrac olunur. Elə buna görə də ra-
yonda müasir standartlara cavab verən aq-
raryönümlü müəssisələr yaradılır ki, aqrar 
sahənin sürətli inkişafına stimul versin.

Qeyd etdik ki, əkib-biçməyə daha çox 

torpaq mülkiyyətçisini cəlb etmək, həvəs-
ləndirmək üçün birinci növbədə onlara 
şərait yaratmaq vəzifəsi qoyulub və o da 
uğurla icra olunur. Yəni adamlar şərait ol-
madan heç o torpağa da həvəs göstərməyə-
cəklər.

Elektrik eneıjisi təminatının yaxşı-
laşdırılması sahəsində işlər davam etdi-
rilərək tikintisinə 2022-ci ildə başlanmış 
110�35�10-luq Qovlar yarımstansiyasında 
işlər yekunlaşmış, 110�35�6-lıq Tovuz ya-
rımstansiyasında isə işlər davam etdirilir. 
Eyni zamanda rayonun Əyyublu, Ağdam, 
Səfərli, Məsimlər, Papaqçılar, Qaradaş, 
Qayadibi, Qandallar kəndlərinin elektrik 
təsərrüfatının yenilənməsi istiqamətində 
işlər yekunlaşmış, Göyəbaxan kəndində isə 
bu işə başlanılmışdır və hazırda davam edir. 
Rayonun Sarıtala, Çobansığnaq, Almalıtala 
kəndlərinin elektrik təsərrüfatının yenidən 
qurulması layihələri təsdiqlənmişdir.

Əhalinin içməli su təminatının yaxşı-
laşdırılması istiqamətində işlər kökündən 
yaxşılaşdırılmış, rayonun Qədirli, Xatınlı, 
Cilovdarlı, Əlimərdanlı və Qaraxanlı kənd-
lərini əhatə edən layihələr icra edilmişdir. 
Layihəyə əsasən kəndləri keyfiyyətli içməli 
su ilə təmin etmək məqsədilə 2 ədəd subar-
tezian quyusu qazılmış, su anbarı inşa olun-
muş, 181 bulaq quraşdırılmışdır. Eyni za-
manda, Düz Cırdaxan və Cəlilli kəndlərinə 
içməli suyun Tovuz şəhərinin şəbəkəsindən 
verilməsi layihələndirilmiş, bu məqsədlə 
Düz Cırdaxan kəndindən keçməklə Cəlilli 
kəndinə qədər 3,7 kilometr uzunluğunda 
magistral, kəndlərdə 2 kilometr paylayıcı 
su xətləri çəkilərək, əhalinin ümumi istifa-
dəsi üçün 19 ədəd bulaq quraşdırılmışdır. 

Əhalinin yaşayış şəraitinin yaxşılaş-
dırılması istiqamətində dövlət tərəfindən 
həyata keçirilən tədbirlər də ictimai-siyasi 
vəziyyətə bilavasitə təsir edən amillərdən-
dir. Bu baxımdan içməli su təminatı, təbii 
qaz təchizatı və fasiləsiz elektrik enerjisi ilə 
təmin olunma vacib məsələlərdən biridir. 
Bununla bağlı rayon ərazisində əhəmiyyətli 
işlər görülməkdədir. Belə ki, “Azərbaycan 
Respublikasının Tovuz rayonunu Ermənis-
tan Respublikası Silahlı Qüvvələrinin inten-
siv atəşə tutması nəticəsində mülki əhaliyə, 
dövlət əmlakına, o cümlədən infrastruktur 
obyektlərinə dəymiş ziyanın aradan qal-
dırılmasına dair əlavə tədbirlər haqqında” 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 6 
avqust 2020-ci il tarixli sərəncamının ic-
rası ilə əlaqədar rayonun Ağdam, Vahidli, 
Əlibəyli, Yuxarı Öysüzlü və Aşağı Öysüzlü 
kəndlərində sosial infrastrukturun yaxşılaş-
dırılması məqsədilə zəruri hesab edilən bir 
çox işlər görülmüşdür. Eyni zamanda, əha-
linin içməli su təminatının yaxşılaşdırılma-
sı üçün 2022-ci ildə Azərsu Açıq Səhmdar 
Cəmiyyəti tərəfindən sözügedən kəndlərdə 
zəruri işlərin görülməsinə başlanmışdır və 
hazırda həmin kəndlərdə dəyəri ödənil-
məyən küçə bulaqlarının tikintisi layihəsi 
işləri davam etməkdədir. 

Torpaqların su təminatının yaxşılaşdı-

rılması üçün meliorasiya-irriqasiya tədbir-
lərinin həyata keçirilməsi davam etdirilmiş, 
“Su ehtiyatlarından səmərəli istifadənin 
təmin edilməsi ilə bağlı əlavə tədbirlər 
haqqında” Azərbaycan Respublikası Prezi-
dentinin 27 iyul 2020-ci il tarixli sərəncamı 
ilə təsdiq edilən Tədbirlər Planının 2 nöm-
rəli əlavəsində =əyəmçay çayı üzərində 
də relyefə uyğun su anbarının yaradılması 
nəzərdə tutulmuşdur. 

Mədəniyyət obyektlərinin əsaslı təmiri 
və tikintisi, tarix-mədəniyyət abidələrinin 
bərpası və konservasiyası sahəsində işlər 
aparılmış, Tarix Diyarşünaslıq Muzeyinin, 
Aşıq Hüseyn Bozalqanlı adına Aşıq Sənəti 
Dövlət Muzeyinin, Dövlət Rəmzləri Mu-

zeyinin, Nizami adına Mədəniyyət evinin 
tikintisi başa çatmışdır.

 İdman-sağlamlıq müəssisələrinin əsas-
lı təmiri və tikintisi sahəsində işlər davam 
etdirilmiş, Tovuz şəhər mərkəzi stadionun-
da “Futbol Akademiyası” tikilib istifadəyə 
verilmişdir.

Son illər Tovuzda elə yollar tikilib is-
tifadəyə verilib ki, onlardan söz açmamaq, 
sadəcə, mümkün deyil. Məsələn, Qov-
lar-Əyyublu-Alakol-İbrahimhacılı-Yanıq-
lı-Ağacqala-Qoçdərə-Çobansığnaq-Yo-
ğunbulaq-Santala avtomobil yolu və 

Əyyublu-Aran-Koxanəbi avtomobil yolu. 
Tamamilə yenidən qurulub, on minlərlə 
adam rahatlıq tapıb. 2019-2023-cü illər ər-
zində Tovuz şəhər və ətraf ərazilərdə 170 
min 753 kvadratmetr asfalt örtüyü çəkilib. 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
müvafiq sərəncamına əsasən, Bakı-Böyük 
Kəsik dəmir yolu xəttinin Tovuz şəhəri-
nin Rövşən Məmmədov küçəsindən keçən 
hissəsində avtomobillərin və piyadaların 
rahat hərəkətini təmin edəcək yeni yol qov- 
şağı tikilərək istifadəyə verilib.

Qaz təchizatının yaxşılaşdırılması 
sahəsində işlər davam etdirilmiş, rayonun 

qazlaşdırılmamış Çatax, Cirdək, Kazımlı, 
Hacılar, Əhmədabad, Hunanlar kəndləri 
təbii qazla təmin olunmuşdur. Eyni zaman-
da, qazlaşdırılmış yaşayış məntəqələri olan 
Əyyublu, Xatınlı, Aşağı Öysüzlü, Yuxarı 
Öysüzlü, Qaraxanlı, Cəlilli, Dondar Quş-
çu, Dönük Qırıqlı kəndlərində yeni yaşayış 
massivlərində qazlaşma işləri aparılmışdır. 

Təhsilin inkişafını dövlət strategiya-
sına çevirən Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti cənab İlham Əliyevin qayğısı 
ilə rayonun Alakol kənd N.Sadıqov adına, 
Aşağı Quşçu İ.Mürşüdov adına, Bozalqan-
lı kənd Y.Sadıqov adına, Tovuz şəhər Adil 
Qasımov adına, Köhnəqala kənd Şah İsma-
yıl Xətai adına, Aşağı Öysüzlü kənd A.Hü-
seynov adına, Dondar Quşçu kənd tam orta, 
Ağbulaq kənd tam orta məktəbləri tikilərək 
istifadəyə verilmişdir. Rayonun Şıxheybət, 
Böyük Qışlaq, Güvəndik, Pələkli, Molla-
ayrım, Göyəbaxan kəndlərində modul tipli 
məktəblər istifadəyə verilmişdir. Yanıqlı 
kənd 2 nömrəli tam orta məktəbinin tikin-
tisinə başlanılmışdır. Tovuz rayon Qovlar 
şəhər inteqrasiya təlimli internat tipli gim-
naziyanın əsas tədris korpusu, yeməkxa-
na əsaslı təmir olunmuş, 360 yerlik tədris 
korpusu yenidən tikilmiş və istifadəyə ve-
rilmiş, xüsusi təhsil bölməsi üçün nəzərdə 
tutulmuş bina əsaslı təmir olunmuş, 102 
çarpayılıq yataqxana binası tikilmişdir. 
Qovlar şəhərində 100 yerlik körpələr evi-u-
şaq bağçası inşa edilərək əhalinin istifadə-
sinə verilmiş, Qədirli kəndində körpələr 
evinin-uşaq bağçası əsaslı təmir olunmuş-
dur.

 Rayonda həyata keçirilən infrastruktur 
layihələrindən öz möhtəşəmliyi ilə seçilən 
“ASAN Həyat” kompleksinin tikintisini 
xüsusi vurğulamaq istərdik. Kompleksin 
tikintisinə 2018-ci ilin aprel ayında başla-
nılmış, 2020-ci il martın 4-də Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti cənab İlham 
Əliyev onun açılışında iştirak etmişdir. 
Kompleks Tovuz, Qazax, Ağstafa, Şəmkir, 
Gədəbəy və Samux rayonlarında qeydiy-
yatda olan 700 mindən çox vətəndaşa xid-
mət göstərir. 

 ... “Diqqət olan yerdə torpaq da şirin 
olur, əkib-becərdiyin nemət də...” Bu söz-
ləri hələ bir neçə il qabaq kartof sahəsində 
fermerlərin işi-gücü, problemləri ilə maraq-
lanan icra hakimiyyətinin başçısı Məmməd 
Məmmədovdan eşitmişdim. Bəlkə də nə 
mənada dediyinin o zaman fərqinə varma-
mışdım. Amma təkcə bir gün ərzində 17 
kəndə gedib şəhid ailələri ilə təkbətək gö-
rüşməsini eşidəndə həmin sözlər yadıma 
düşdü. Hətta kimsə demişdi ki, “Məmməd 
müəllim, bəlkə o birilərinə də müavinlər, 
digərləri getsin, onsuz da icra hakimiyyə-

tinin adından gedirlər”. Acıqlanmışdı. De-
mişdi ki, başqa bir şəhid anası, ya atası eşit-
sə ki, onun evinə başçı deyil, başqası gedib, 
sizcə ona necə təsir bağışlayar"� Halbuki 
Vətən müharibəsi və ondan sonrakı döv-
rdə rayon üzrə 90 nəfər şəhid olub. Təbii 
ki, əlamətdar günlərdə, bayramlarda şəhid 
ailələri və qazilərin evlərinə müavinlər 
də, digər struktur nümayəndələri də gedir, 
yardımlar aparırlar. Lakin tarixi qələbəmiz 
ərəfəsində rayon rəhbəri mütləq özü bu 
ailələrə baş çəkir. 

Bax, elə bu diqqətin nəticəsidir ki, şə-

hid ailələrindən və qazilərdən 70 nəfəri işlə 
təmin olunub. Eyni zamanda, Vətən müha-
ribəsi şəhidlərindən 12 nəfərin adı küçəyə, 
1 nəfərin adı təhsil müəssisəsinə verilərək 
əbədiləşdirilib. Tovuz şəhərində Şəhid-
lər xiyabanında Birinci Qarabağ və Vətən 
müharibələri şəhidlərinin xatirəsinə abidə 
kompleksi inşa olunub. 

Tovuz uğurlu yoldadır. Çünki diqqət, 
qayğı olan yerdə bu yol daha asanlıqla qət 
olunur...

H am l e t  QA S I M O V ,  
;4�nin E|lJə P�[Eiri� 

7ovXz

Adamlar və amallar

Adamlar  qeyrət  göstərəndə 
torpaq  da  bərəkətli  olur
7oYX]lXlar rayonXn yaradılmasının  

���Fi ild|nümünü yHniliklərlə Tarşılayırlar
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+ava daşımaları sadələşdirilir

%X� |lkəmi]in loJisWika imkanlarını daKa da JHnişləndirəFək
3rezident İlham Əliyevin 2025-ci il 12 mart tari[li sərəncamı ilə 

³+ava daşımaları üzrə rəsmiyyətin sadələşdirilməsinə dair Dövlət 3roq-
ramı´ təsdiq edilib. Sənəddə mülki aviasiyada təhlükəsizliyin reallaşdı-
rılması sahəsində beynəl[alq standartların tələblərinin artması fonXnda 
[idmətlərin əlçatan olmasını daha da təkmilləşdirmək zərXrəti yarandı÷ı 
vXr÷Xlanıb.

Hava daşımaları üzrə rəsmiyyətin sa-
dələşdirilməsi hava gəmisinin, hava gəmi-
si heyətinin, sərnişinlərin, yükün, baqajın, 
poçt daşımalarının hərəkətinin asanlaşdı-
rılması, gecikmələrin qarşısının alınması, 
hava əlaqələrinin sürətləndirilməsi məqsə-
dilə prosedurların sadələşdirilməsini, ha-
belə “Hava daşımaları üzrə rəsmiyyətin sa-
dələşdirilməsinə dair Dövlət Proqramı”nda 
bu prosedurların sadələşdirilməsi üçün 
həyata keçiriləcək tədbirlər kompleksini 
nəzərdə tutur.

Dövlət Proqramı mülki aviasiya sahə-
sində normativ hüquqi tənzimləmənin 
təkmilləşdirilməsini, mülki aviasiyanın 
təhlükəsiz inkişafı ilə bağlı prioritetlər sis-
teminin formalaşdırılıb həyata keçirilmə-
sini, mülki aviasiyanın təhlükəsizliyinin, 
səmərəliliyinin və müntəzəmliyinin təmin 
edilməsini, sərnişinlərin, yükün, baqajın, 
poçtun və bort ehtiyatlarının (qidalarının) 
daşınmasının sadələşdirilməsini, eləcə də 
bir sıra xidmətlərin operativ rəsmiləşdiril-
məsini nəzərdə tutur.

Adıçəkilən proqramın müddəaları yal-
nız bir kateqoriya üzrə uçuş əməliyyatı üçün 
nəzərdə tutulduğu hallar istisna olmaqla, 
mülki hava gəmiləri ilə həyata keçirilən 
bütün kateqoriyalardan olan uçuş əməliy-
yatlarına, Azərbaycan Respublikasında 
rəsmiyyətin sadələşdirilməsi üzrə müvafiq 
tədbirləri həyata keçirən dövlət orqanlarının 
(qurumlarının), o cümlədən xidmət təminat-
çılarının fəaliyyətinə şamil edilir.

Hava daşımalarının sadələşdirilmə-
si sərhəd nəzarəti ilə bağlı proseslərin 
səmərəli idarə edilməsində və beynəlxalq 
hava daşımalarının sürətləndirilməsində 
mühüm rol oynayır. Beynəlxalq Mülki 
Aviasiya Təşkilatı bununla bağlı miqrasi-
ya, karantin, gömrüklə bağlı qanunverici-
liyin həyata keçirilməsində hava gəmiləri-
nin, onların heyətinin, sərnişinlərin, eləcə 
də yükün əsassız gecikmələrinin qarşısının 
alınması məqsədilə müvafiq tədbirlər gö-
rülməsi üçün dövlətlərlə qarşılıqlı əmək-
daşlıq edir. 

Beynəlxalq Mülki Aviasiya Təşkila-
tının Paris Ofisinin xətti ilə 2023-cü il 
iyulun 10–11-də Bakıda 12 dövlətin 31 

nümayəndəsinin və həmin təşkilatın 4 nü-
mayəndəsinin iştirak etdiyi “Rəsmiyyətin 
sadələşdirilməsi” ilə bağlı seminarın təşkil 
olunması da bunun bariz ifadəsidir. Semi-
narın əsas məqsədi hava limanında (aero-
portda) uçuşları təhlükəsiz, müntəzəm və 
səmərəli reallaşdırmaq üçün rəsmiyyətin 
sadələşdirilməsi üzrə prioritetlərin forma-
laşdırılması, müvafiq dövlət orqanlarının 
(qurumlarının) və xidmət təminatçıları-

nın sadələşdirmə ilə bağlı fəaliyyətinin 
əlaqələndirilməsi, eləcə də onların və-
zifələrinin müəyyənləşdirilməsi məsələlə-
rinin müzakirəsi olub.

“Uçuşların təhlükəsizliyinə dair Döv-
lət Proqramı”nın və “Uçuşların təhlükəsiz-
liyinin təmin edilməsi Qaydası”nın təsdiq 
edilməsi haqqında” Azərbaycan Preziden-
tinin 2019-cu il 27 iyun tarixli Fərmanının 
müvafiq müddəalarına əsasən, beynəlxalq 
norma və prinsiplər, habelə qabaqcıl bey-
nəlxalq təcrübə nəzərə alınmaqla, “Aviasi-
ya haqqında” Azərbaycan Respublikasının 
2023-cü il 22 dekabr tarixli yeni Qanunu 
qəbul edilib. Həmin Qanunda pilotsuz uçuş 
aparatları, rəsmiyyətin sadələşdirilməsi, 
sərnişin adlarının qeydiyyatı məlumatla-

rının siyahısı, verilməsi, qəbul edilməsi, 
saxlanılması və digər dövlət orqanları (qu-
rumları) ilə mübadiləsi kimi bir sıra yeni-
liklər xüsusi vurğulanıb. 

Dövlət Proqramının qəbul edilməsi ilə 
hava daşımaları üzrə rəsmiyyətin sadələş-
dirilməsi sahəsində nəzarət və icra prose-
durlarının beynəlxalq standartlara, habelə 
tövsiyə olunan təcrübəyə uyğunlaşdırılma-
sı gerçəkləşdiriləcək, normativ hüquqi ba-
zanın təkmilləşdirilməsinə və beynəlxalq 
əməkdaşlığın təşviqinə şərait yaranacaq. 
Beləliklə, sərnişinlərə göstərilən xid-
mətlərə sərf olunan vaxtın azaldılmasına 
yönələn tədbirlər daşımaların sürətləndiril-
məsində səmərəli rol oynayacaq.

Hava daşımalarında rəsmiyyətin sa-
dələşdirilməsi istiqamətində tədbirlərin 
həyata keçirilməsi bilavasitə əməliyyat-
ların səmərəliyinə, iqtisadi yüksəlişə və 
ölkəmizin dövlət sərhədinin təhlükəsizliyi-
nin daha da gücləndirilməsinə təsir göstə-
rir. Belə ki, həmin tədbirlər əməliyyatlar 
zamanı yaranan fasilələrin minimuma 
endirilməsinə və hava gəmisi istismarçıla-
rının reyslərlə bağlı dəqiq proqramlarının 
olmasına imkan verir, ticarəti və turizmi 
sürətləndirərək iqtisadiyyatın inkişafına və 
məşğulluğun artmasına şərait yaradır.

Bütün bunlarla yanaşı, hava daşımala-
rında rəsmiyyətin sadələşdirilməsi vahid 
sərhəd təhlükəsizliyi ilə bağlı normaların 
formalaşdırılmasına şərait yaradır, sərni-
şinlərin bu sahədəki təcrübəsini genişlən-
dirərək rahatlığını təmin edir, insan və in-
frastruktur potensialının inkişafına diqqət 
yetirilməklə sahənin inkişafına, eləcə də 
gələcəkdə problemlər yaranmasının qarşı-
sının alınmasına xidmət göstərir.

İQ7İSADİ<<A7

$qil Ψ6Ψ'29� 
øqtisadi øslaKatların  
7əKlili Yə .RPPXniNasi\a 
0ərNə]inin ş|Eə P�diri 

Hava nəqliyyatı ilə daşımaların sa-
dələşdirilməsi ölkənin iqtisadi inkişafı 
üçün mühüm əhəmiyyət kəsb edir. Bu, 
daxili və beynəlxalq ticarət əlaqələrinin 
şaxələnməsinə, logistika proseslərinin 
sürətlənməsinə və xarici investisiyaların 
cəlb edilməsinə şərait yaradır. Hava yolu 
ilə daşımaların asanlaşdırılması həm də 
səyahətləri daha rahat və sürətli edərək tu-
rizm sektorunun inkişafına da müsbət təsir 
göstərir. 

Hava nəqliyyatının genişləndirilməsi 
yeni iş yerlərinin yaranmasına və regionlar 
arasında iqtisadi əlaqələrin möhkəmlən-
məsinə səbəb ola bilər. Bu növ infrastruk-
turun inkişafı ölkənin strateji mövqeyini 
və beynəlxalq əlaqələrini gücləndirərək 
qlobal bazarda daha rəqabətqabiliyyətli 
olmağa imkan yaradır. Bütün bu üstünlük-
lər ölkənin ümumi inkişafına və davamlı 
iqtisadi artımına da töhfə verir. 

“Neft sektorundan sonra nəqliyyat 
ölkə üçün ən mühüm sahədir və burada in-
kişaf perspektivləri çox gözəldir”, – deyən 
Prezident İlham Əliyevin müvafiq sərən-
camları ilə son dövrlər mühüm sənədlə-
rin qəbulu sahənin imkanlarını daha da 
genişləndirir. Eyni zamanda, qəbul edilən 
qərarlar, proqram və layihələr nəqliyyat 
sektoruna dövlətin diqqət və qayğısını 
nümayiş etdirməklə yanaşı, həm də Avro-
atlantik məkanın aparıcı nəqliyyat-tranzit 

qovşağı kimi Azərbaycanın uzunmüddətli 
hədəflərə istiqamətləndiyini göstərir. Bü-
tün bunlar həm də etibarlı tərəfdaş kimi 
dövlətimizin mövqeyini möhkəmləndirir, 
respublikamızın öz öhdəlik və hədəflərinə 
sadiqliyini nəzərə çarpdırır. 

“Hava daşımaları üzrə rəsmiyyətin 
sadələşdirilməsinə dair Dövlət Proqram”-
nın təsdiq edilməsi ölkəmizin nəqliy-
yat-tranzit imkanlarını daha da artıracaq, 
Azərbaycanı həm də hava daşınmaları 
HUB-ına çevirəcək. Bu proqram qeyd 
olunan sahədə nəzarət və icra prosedur-
larının beynəlxalq standartlara və tövsiyə 
olunan təcrübəyə uyğunlaşdırılması, kadr 
hazırlığı və beynəlxalq əməkdaşlığın ge-
nişləndirilməsi, normativ hüquqi bazanın 
təkmilləşdirilməsinə səbəb olacaq. 

Dövlət Proqramının həyata keçirilməsi 
nəticəsində hava daşımaları üzrə proseslər 
asanlaşdırılacaq və əməliyyatların səmərə-
liliyinin artırılmasına nail olunacaq, sər-
hədlərin təhlükəsizliyi gücləndiriləcək, 
ticarət və turizmin inkişafına, bununla da 
iqtisadi inkişafa və məşğulluğa töhfə ve-
riləcək, keyfiyyətli aviasiya xidmətlərinin 

əlçatanlığı təmin olunacaq. 
Ümumilikdə 10 məqsədi və 10 hədə-

fi əhatə edən bu proqram qabaqcıl bey-
nəlxalq təcrübənin öyrənilməsi və müvafiq 
infrastruktur təminatının təkmilləşdiril-
məsi ilə reyslərin sayının artırılmasını və 
daşıma coğrafiyasının genişləndirilməsini 
də təmin edəcək. Dövlət Proqramı həm də 
mülki aviasiya daşımaları ilə bağlı mühüm 
qlobal əhəmiyyətə malik, 1944-cü ildə qə-
bul edilmiş Beynəlxalq Mülki Aviasiya 
haqqında Konvensiyanın tələblərindən 
irəli gələn məsələləri özündə cəmləşdirir. 

Ümumilikdə, hava daşımalarının sa-
dələşdirilməsi sərhəd nəzarəti ilə bağlı 
proseslərin səmərəli idarə edilməsində və 
beynəlxalq hava daşımalarının sürətləndi-
rilməsində mühüm rol oynayır. Proqram 
ölkəmizin hava nəqliyyatında təmin edil-
miş dinamikanı daha da sürətləndirəcək, 
daşınmaları daha da intensivləşdirəcək.

Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi 
ilə 2013-cü ildən ötən 11 il ərzində ölkə-
mizdə beynəlxalq aeroportların sayı 8-ə 
çatıb, Laçın şəhərində tikilən 9-cu isə ta-
mamlanmaq üzrədir. Yeni Dövlət Proqra-
mının icrası isə rəsmiyyətin sadələşdiril-
məsi, yükün, baqajın, poçt daşımalarının 
hərəkətinin asanlaşdırılması, gecikmələ-
rin qarşısının alınması, hava əlaqələrinin 
sürətləndirilməsi, sərnişinlərin rahatlığı-
nın və sərnişin məmnunluğunun artırılma-
sı ilə ölkəmizin bütün hava limanlarının 
aktivliyini yüksəldəcək, hava daşımaları 
HUB-ı kimi Azərbaycanın mövqeyini 
daha da möhkəmləndirəcək.

Ekspert rəyi

Azərbaycan İnvestisiya Şirkətinin 
davamlı inkişafa töhfəsi yüksəlir

øndiyədək mü[WəliI layiKələrə 1�� milyard manaW yaWırım ToyXlXE
Xarici investisiyaların cəlb olXnması məqsədilə 

son beş ildə Azərbaycan İnvestisiya ùirkətinin (Aİù) 
vəsaitlərinin yatırıldı÷ı layihələrin ümXmi dəyəri 1,� 
milyard manata yüksəlib. %X məblə÷in 2�2 milyon 
manatı adıçəkilən şirkətə mə[sXs investisiya vəsaiti 
olXb. %Xndan başqa, 4�� milyon manat məblə÷ində 
birbaşa [arici investisiya da cəlb edilib. 

İqtisadiyyat Nazirliyinin 
bu barədə məlumatına əsasən, 
AİŞ-in yatırdığı hər 1 manata 
görə beynəlxalq və yerli in-
vestorlardan, eləcə də maliyyə 
institutlarından 6,5 manat cəlb 
olunub. Birbaşa xarici inves-
tisiyalar çərçivəsində isə bu 
nisbət AİŞ-in yatırdığı hər 1 
manata 1,62 manat olub. Cəlb 
edilmiş investisiyalar 23 la-
yihənin həyata keçirilməsinə, 
o cümlədən 19 yeni isteh-
sal müəssisəsinin tikintisinə 
yönəldilib. 

Bildirilir ki, lisenziyalar və 
icazələrin alınması sahibkarlıq 
fəaliyyəti üçün əsas şərtlərdən-
dir. Bu prosesi sadələşdirmək 
üçün İqtisadiyyat Nazirliyi 
(dövlət təhlükəsizliyindən irə-
li gələn hallar istisna olmaq-

la) sahibkarlara lisenziyaların 
“ASAN xidmət” mərkəzləri və 
“KOB evləri” vasitəsilə veril-
məsini davam etdirir. Nazirlik, 
eyni zamanda, lisenziya və 
icazələri elektron qaydada “Li-
senziyalar və icazələr” portalı 
vasitəsilə verir. 

Yeri gəlmişkən, lisenziya 
tələb olunan fəaliyyət növləri-
nin sayı 59-dan 30-a, icazələ-
rin sayı 330-dan 85-ə endirilib, 
qüvvədə olan müddətli lisenzi-
yalar müddətsiz elan olunub. 
Yeni lisenziyaların isə müd-
dətsiz verilməsinə başlanılıb. 
Lisenziyanın verilməsinə görə 
ödənilən dövlət rüsumunun 
məbləği, təxminən, 2 dəfə, re-
gionlar üzrə 4 dəfə (regional 
televiziya və radio yayımı is-
tisna olmaqla) azaldılıb, lisen-

ziya verilməsi üçün tələb olu-
nan prosedurlar sadələşdirilib. 
Nazirlik tərəfindən 2 noyabr 
2015-ci il tarixindən 31 dekabr 
2024-cü il tarixinə kimi 17 
mindən çox (o cümlədən 2024-
cü il ərzində 2 mindən çox) li-
senziya verilib.

Hazırda İqtisadiyyat Nazir-
liyinin fəaliyyət istiqamətləri 
üzrə vətəndaşlara, o cümlədən 
sahibkarlara 270 xidmət göstə-
rilir ki, onların 73 faizi (196 
xidmət) elektronlaşdırılıb. 
Nazirlik tərəfindən göstərilən 
xidmətlərə 2024-cü il ərzində 

20 milyondan artıq müraciət 
qeydə alınıb. 

Sahibkarlıq mühitinin in-
kişafı üçün xarici tərəfdaşlarla 
reallaşdırılan birgə layihələr 
və dost ölkələrlə yaradılan 
müştərək fondlar da mühüm 
önəm daşıyır. Qırğızıstan, Öz-
bəkistan, Qazaxıstan, Birləş-
miş Ərəb Əmirlikləri və Türk 
Dövlətləri Təşkilatı çərçivəsin-
də yaradılan birgə investisiya 
fondları isə ölkələrimiz arasın-
da ticarət və investisiya əmək-
daşlığını genişləndirir.

Suvarma sistemli əkinlər 
əlavə subsidiyalaşdırılır
Son 4 ildə Azərbaycanda müasir (pivot) sXvarma sistemlərinin tətbiq 

edildiyi təsərrüfatların ümXmi sahəsi �0 min hektardan 120 min hektara 
çatdırılıb. %XnX .ənd 7əsərrüfatı Nazirliyinin torpaqdan istifadəyə nə-
zarət şöbəsinin müdiri )irXdin 7a÷ıyev deyib. Müasir sXvarma sistemlə-
rindən istifadənin Jenişləndirilməsinin Aqrar SXbsidiya ùXrasının qərar-
ları ilə dəstəkləndiyini bildirən şöbə müdirinin sözlərinə Jörə, hazırda belə 
təsərrüfatlara �0 faiz ço[ sXbsidiya verilir. 

F.Tağıyev qeyd edib ki, ölkədə pivot 
suvarma sistemlərinin tətbiqinin geniş-
ləndirilməsində Prezident İlham Əliyevin 
“Ərzaqlıq buğda ilə özünütəminetmə sə-
viyyəsinin yüksəldilməsinə dair bir sıra 
tədbirlər haqqında” 19 iyul 2022-ci il ta-
rixli fərmanının xüsusi rolu var. Pivot su-
varma sistemləri quraraq ərzaqlıq buğda 
əkən fermerlərə stimullaşdırıcı tədbir ola-
raq hər ton məhsul üçün əlavə 100 manat 
məhsul subsidiyası verildiyini deyən şöbə 
müdirinin sözlərinə görə, sözügedən sənə-
din məqsədi pivot suvarma sistemləri olan 
təsərrüfatları ərzaqlıq buğda istehsalına 
cəlb etmək, bununla da, ölkədə məhsul is-
tehsalını artırmaqdır. O bildirib ki, artıq bu 
sahədə uğurlu nəticələr əldə edilib, müasir 
suvarma sistemləri olan 22-24 min hektar 
ərazidə ərzaqlıq buğda əkilib. 

Nazirlik rəsmisi onu da deyib ki, ha-
zırda təsərrüfatların müraciətləri əsasında 

problemləri ümumiləşdirilir və həll edilir� 
“Bu problemlər elektrik enerjisi və su tə-
chizatı, torpağın təyinatı ilə bağlıdır. Bəzi 
təsərrüfatlarda isə problem yoxdur. Bu 
çərçivədə fəaliyyət göstərən işçi qrupu 
problemlərin həlli istiqamətində tədbirlər 
görür. Ötən il pivot suvarma sistemli təsər-
rüfat qurmaq istəyən şəxslərin enerji prob-
lemləri aradan qaldırılıb, bu il isə suvarma 
problemlərinin həlli istiqamətində tədbir-
lər görüləcək”.

Ölkədə pivot suvarma sistemlərinin 
qurulmasında böyük hədəflərin olduğu-
nu vurğulayan F. Tağıyev onu bildirib ki, 
hər il 4-5 min hektar ərazi pivot suvarma 
sistemləri ilə əhatə olunur. Hazırda həmin 
ərazilərin genişləndirilməsi üçün aidiy-
yəti qurumlarla pivot suvarma sisteminin 
tətbiq edilə biləcəyi sahələrin müəyyən-
ləşdirilməsi istiqamətində tədbirlər həyata 
keçirilir.

Qatarlarla sərnişindaşıma çoxalıb
%X ilin yanvar-fevral aylarında ölkəmizin dəmir yolları 

ilə 1 milyon 41� min �5� nəfər sərnişin daşınıb ki, bX da 
əvvəlki ilin eyni dövrü ilə müqayisədə 12 faiz ço[dXr. %X 
barədə XQ-yə ³Azərbaycan Dəmir <olları´ Qapalı Səhm-
dar Cəmiyyətindən məlXmat verilib.

Bildirilib ki, hesabat döv-
ründə ölkənin polad magistral-
ları ilə daşınmış sərnişinlərin 1 
milyon 337 min 958-i Abşeron 
dairəvi yolunun, 58 min 817-si 
Bakı – Ağstafa – Bakı, 5 min 
484-ü Bakı – Qəbələ – Bakı, 

11 min 351-i isə Bakı– Ba-
lakən – Bakı qatarlarının pa-
yına düşüb. İlin ilk 2 ayında 
qatarla səfər edən xarici turist-
lərin sayı 38 faiz artaraq 3 min 
763 olub. 

6əKLIənL Ka]ırladılar� 
9aqLI %$<5$029� 
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%X da bir şansdır. AMEA-nın �0 illik yXbiley tədbirləri silsiləsi-
nin start toplantısında  mən də iştirak etdim. %elə ki, martın 12-də  
)əlsəfə və SosioloJiya İnstitXtXnXn  Azərbaycan fəlsəfə tari[i şöbə-
sinin müdiri, fəlsəfə elmləri doktorX ArzX +acıyevanın Azərbaycan 
Elmlər Akademiyasının təsisçilərindən olmXş akademik +eydər 
+üseynova həsr etdiyi ³)ilosof və dövrü. .onseptXal yanaşmalar´ 
kitabının təqdimatı keçirildi. 

Mərasim həm də  görkəmli Azərbay-
can alimi, filosof və ictimai xadim, akade-
mik Heydər Hüseynovun 115 illiyinə həsr 
edilmişdi. Təqdimatı giriş sözü ilə açan 
Fəlsəfə və Sosiologiya İnstitutunun di-
rektoru, fəlsəfə elmləri doktoru, professor  
İlham Məmmədzadə fəlsəfə elmləri dokto-
ru Arzu Əşrəf Hacıyevanın müəllifi olduğu 
“Filosof və dövrü. Konseptual yanaşma-
lar”  monoqrafiyasını AMEA-nın 80 illik 
yubileyi ərəfəsində ərsəyə gətirilmiş san-
ballı nəşr kimi qiymətləndirdi.

AMEA prezidenti, akademik İsa  
Həbibbəyli yeni kitabı çətin və şərəfli 
ömür yaşamış akademik Heydər Hüsey-
novun arxiv sənəd və materialları əsasında 
sosial-fəlsəfi görüşlərini, yaradıcılığını əks 
etdirən,  ümumilikdə, fəlsəfəyə dair aktual 
məsələlərin, təhlillərin və ümumiləşdir-
mələrin aparıldığı fundamental tədqiqat 
əsəri kimi dəyərləndirdi.

İsa Həbibbəyli kitabda Azərbaycan 
fəlsəfə tarixinin dövrləşdirilməsi mövzu-
sunun əhəmiyyətinə diqqət yönəldərək, 
Sovet dönəmində dövrləşmənin aparıl-
masının asan olmadığını bildirdi və dövr-
ləşmə üçün aydın konsepsiyanın əsas şərt 
olduğunu söylədi. 

Kitabın müəllifi, fəlsəfə elmləri dokto-
ru Arzu Əşrəf Hacıyeva tədbirin AMEA-
nın 80 illik yubileyi ərəfəsində onun 
təsisçilərinin yada salınması, xüsusilə 
taleyi akademiyanın taleyi ilə sıx bağlı 

olan təsisçilərdən biri – akademik Heydər 
Hüseynovun xatirəsinin yad edilməsi, 
onun elmi irsinin və ideyalarının gələcək 
nəsillərə çatdırılması baxımından böyük 
əhəmiyyət daşıdığını vurğuladı. Natiq aka-
demik Heydər Hüseynovun Azərbaycanda 
sovet dövrü humanitar və ictimai elmlər 
sahəsinin təşəkkülündə, xüsusilə ilk vit-
se-prezidenti olaraq Azərbaycan Elmlər 
Akademiyasının çoxşaxəli, strukturlu tə-
sisat kimi təşkilində və möhkəmləndiril-
məsində böyük xidmətləri olduğunu xatır-
latdı. O bildirdi ki, görkəmli filosof üçün 
yaddaş bəşəri dəyər idi və bu kitabda da 
əsas ideya məhz tarixi yaddaşdır. Arzu Ha-
cıyeva, eyni zamanda, gənc tədqiqatçılara 
elm tariximizdəki fikir adamları haqqında 
arxiv materiallarına əsaslanmaqla tədqiqat 
aparmağı tövsiyə etdi.

Professor İlham Məmmədzadə, fəlsəfə 
elmləri doktoru Füzuli Qurbanov və tarix 
üzrə fəlsəfə doktoru Cəbi Bəhramov böyük 
filosofun elmi irsini əks etdirən “Filosof və 
dövrü. Konseptual yanaşmalar” kitabının 
Azərbaycan fəlsəfi fikir tarixinin tədqiq 
baxımından yeni perspektivlər açdığını 
vurğuladılar. Onlar yeni əsərin mütəfəkki-
rin düşüncə dünyasını, Azərbaycan fəlsəfə-
sinin inkişafını və zəngin irsini dərindən 
araşdırmağa imkan verən sanballı mənbə 
olduğunu qeyd etdilər.
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Aşıq sənətinin X÷Xrları və qay÷ıları
Azərbaycan [alq ədəbiyyatının, bütövlükdə mədəniyyətimizin qədim 

tari[ə və zənJin ənənələrə malik qollarından biri ozan-aşıq sənətidir. Min 
illərdir ki, [alqı sevJiyə, mübarizəyə səsləyən bX sənət sadə, [əlqi oldX÷X 
qədər də zənJindir, özündə mürəkkəb ifaçılıq mədəniyyəti strXktXrXnX 
birləşdirir.  

Son illərdə mədəniyyətimizin inkişa-
fı, milli-mənəvi sərvətlərimizin qorunub 
saxlanması və dünya mədəniyyət inciləri 
sırasında öz layiqli yerini tutması sahə-
sində həyata keçirilən məqsədyönlü işlər 
öz bəhrəsini verməkdədir. Xüsusilə də 
2009-cu ilin oktyabrında aşıq sənətinin 
də xalqımızın milli mədəni sərvəti kimi 
UNESCO-nun qeyri-maddi mədəni irs 
üzrə reprezentativ siyahısına daxil  edil-
məsi    beynəlxalq aləmdə də bu sənətin 
təbliğinə geniş imkanlar açıb. 

Azərbaycan Aşıqlar %irliyinin kati-
bi, Əməkdar mədəniyyət işçisi MXsa Nə-
bio÷lX ilə söhbətimiz qazanılan X÷Xrlar 
və cari qay÷ılar barədə oldX. 2, əvvəlcə 
birliyin tari[indən bəhs etdi�

– Azərbaycan aşıqlarının ilk Qurultayı 
1928-ci ildə (,, qurultay 1938, ,,, Qurultay 
isə 1961-ci ildə keçirilib) keçirilsə də, Azər-
baycan Aşıqlar Birliyi 1984-cü ildə aşıqların 
,V Qurultayında yaradılıb və mərhum Xalq 
şairi Hüseyn Arif birliyin ilk sədri seçilib. 
1992-ci ildə Hüseyn Arif rəhmətə getdikdən 
sonra isə birliyin normal fəaliyyət ahəngi bir 
qədər pozulub, yalnız 2008-ci ildə keçirilən 
V qurultaydan sonra xalqımızın milli sərvəti 
olan ozan-aşıq sənətinə dövlət səviyyəsində 
qayğı daha da artıb ki, bu da həm bu sənətin 
daşıyıcıları tərəfindən böyük minnətdarlıq-
la qarşılanıb, bu sənətin daşıyıcılarına yeni 
stimul verib.  

Müsahibimiz daha sonra qurultaydan 
ötən dövr ərzində Aşıqlar Birliyinin həm 
də aşıq sənəti ilə bağlı bir növ tədqiqat 
mərkəzinə çevrildiyini vurğuladı�

– Əməkdaşlarımız bu istiqamətdə mü-
hüm layihələr həyata keçiriblər. İndiyədək 
“Ustad aşıqlarımız” və “Günümüzün ustad 
aşıqları” seriyasından kitablar, eləcə də 

“Ozan-aşıq dünyası”, üçcildlik “Aşıq das-
tanları”, “Qərbi Azərbaycan aşıqları (poe-
ziya antologiyası)”, “Aşıq Ələsgərlə bağlı 
dastan-rəvayətlər”, “Aşıq, bağrına bas sə-
dəfli sazı”, “Aşıq divaniləri və müxəm-
məsləri”, “Aşıq deyişmələri”, “Aşıq təc-
nisləri”, Seçmə aşıq şeirləri antologiyası” 
və s. toplular nəşr etdirmişik. “Aşıqlar 
Vətən müharibəsində Qələbəni tərənnüm 
edir”, “Çağdaş Qərbi Azərbaycan aşıqla-
rının musiqi repertuarı”, eləcə də ayrı-ayrı 
ustad aşıqların ifalarından ibarət video-au-
diodisklər hazırlanıb. Bundan başqa, hər il 
ustad aşıqların yubileyi tənətənəli şəkildə 
qeyd olunur. Bu layihələr klassiklərə və 
günümüzün ustad aşıqlarının yaradıcılığı-
na diqqət və sayğı olmaqla yanaşı, sənətə 
yeni gələn gənclər üçün də qiymətli bir 
mənbə rolunu oynayır.     

Eyni zamanda, ozan-aşıq sənətinin 
dünəni və bu günü, təkcə Azərbaycanda 
deyil, eyni zamanda İranda, Türkiyədə, 
Gürcüstanda, Rusiyada (Dağıstanda) və 
digər ölkələrdə yaşayıb yaratmış ustad 
aşıqlar, onların həyat və yaradıcılığı, aşıq 
sənətinin bugünkü uğurları və problemləri 
və s. məsələlərlə bağlı tanınmış folklorşü-
nas alimlərin, saz-söz ustalarının, ictimai 
xadimlərin elmi məqalələrinin yer aldığı 
toplu da nəşr olunur. 

Musiqi mədəniyyətimizin bünövrəsini 
təşkil edən aşıq sənətinin daha da inkişaf 
etdirilməsi, onun beynəlxalq aləmdə təbli-
ği, ustad sənətkarlarımızın yaradıcılıq yo-
lunun öyrənilməsi, yeniyetmə və gənclərdə 
bu sənətə meylin gücləndirilməsi istiqamə-
tində həyata keçirmək  istədiyimiz tədbir-
lər planı isə daha genişdir. Ancaq təəssüf 
ki, bəzi səbəblərdən bu işlərin hamısını 
həyata keçirə bilmirik.

± %X səEəElər Kansılardır" 
– Bu gün birliyin əsas müşkülü özü-

nün ayrıca ofisinin olmamasıdır. Belə ki, 
bütün yaradıcılıq təşkilatlarının Bakıda 
məkanları olduğu halda, yaradılmasından 
40 ildən artıq vaxt keçən, 500 nəfərədək 
üzvü olan Azərbaycan Aşıqlar Birliyinin 
hələ də  mərkəzdən bir qədər aralıda kirayə 
olunmuş darısqal bir mənzildə yerləşir. 
Orada   heç  30 nəfərlik bir iclas keçirmək 
üçün normal şərait yoxdur. Bununla bağ-
lı illər öncə dəfələrlə müvafiq qurumlara 
müraciət edilsə də, nəticəsi olmayıb. Belə 
bir şəraitdə genişmiqyaslı fəaliyyət göstər-
mək isə, təbii ki, çətindir. Üstəlik, hər hansı 
bir tədbir keçirəndə  maddi durumla bağlı 
olaraq yer problemi ilə üzləşir, ayrı-ayrı 
mədəniyyət ocaqlarına ağız açır, yaxud da 
kömək üçün Mədəniyyət Nazirliyinə üz 
tutmalı oluruq. 

Birliyin fəaliyyəti təkcə Azərbaycanla 
məhdudlaşmır, Türkiyədə, İranda, Gür-
cüstanda, Dağıstanda və digər ölkələrdə 
yaşayan aşıqlar da bizimlə əlaqə saxlayır, 
tez-tez qonağımız olur, bizdən elmi-meto-
diki, mənəvi kömək umurlar və biz onları 
qarşılayıb-yola salmaqda, görüşlər keçir-
məkdə çətinlik çəkirik.   Nəzərə alsaq ki, 
ölkəmizə tez-tez xaricdən qonaqlar gəlir və 
onlar xalqımızın qədim sənəti olan ozan- 
aşıq sənəti ilə də maraqlanır, bu sənətlə 
daha yaxından tanış olmaq, aşıqlarımızla 
canlı ünsiyyət qurmaq istəyirlər, o zaman 
üzləşdiyimiz çətinlikləri daha aydın təsəv-
vür etmək olar.  

2008-ci ilin avqustunda Azərbaycan 
aşıqlarının V qurultayında səsləndirilmiş   
“Ozan evi”nin tikilməsi məsələsi arzu 
olaraq qalmaqdadır. Təxminən 10 il əvvəl 
paytaxda “Beynəlxalq Muğam Mərkəzi” 
kimi, ayrıca “Aşıq Mərkəzi”nin tikilmə-
sindən söhbət getsə də, hətta layihələn-
dirmə işləri görülsə də, nədənsə, sonradan 
unuduldu.  Halbuki aşıqlar üçün belə bir 
şəraitin yaradılması burada geniş tədbirlər 
keçirməklə yanaşı, həm də aşıq muzeyinin, 

aşıqlar üçün səsyazma studiyasının təşkil 
olunmasına, məşhur aşıqlarla bağlı ayrıca 
guşələrin yaradılmasına, onların heç olma-
sa bu binada barelyeflərinin qoyulmasına 
imkan verərdi.  

± %irliyi narahat edən məsələlərdən 
birinin də aşıqların yaradıcılı÷ının sti-
mXllaşdırılması, onların sosial müda-
fiəsi oldX÷XnX söyləyən MXsa Nəbio÷lX 
dedi� 

– Təəssüf   ki, bu məsələ də lazımi sə-
viyyədə deyil. Digər yaradıcılıq təşkilatları 
ilə müqayisədə, Aşıqlar Birliyinin üzvləri 
bu sahədə də niyəsə unudulub. İldə, heç 
olmasa, 15-20 nəfər aşığa da stimul ola-
raq təqaüd ayrılsa, yaxşı olar. Axı,  daimi 
iş yeri olan aşıqlar çox azdır və bu səbəb-
dən də sənətə ömür sərf edənlər qocalan-
da pensiya almaqda   çətinliklə üzləşirlər. 
Fəxri adlara və Prezident təqaüdünə layiq 
görülmə məsələsində də aşıqların bəxti 
gətirməyib. “Əməkdar mədəniyyət işçisi” 
olan aşıqların sayı  azdır.

Aşıq sənətinin beşiyi sayılan Azərbay-
canda, məsələn, Dövlət Filarmoniyasında 
ayrıca aşıqlar ansamblı yaradılması da yu-
banır. Bu, təkcə bir neçə aşığın işlə təmin 
olunması yox, həm də sənətin incəlikləri-
nin qorunub saxlanılması, sənət ənənələ-
rinin etibarlı şəkildə gələcək nəsillərə ötü-
rülməsi baxımından əhəmiyyətli olardı.   

± %əs� sa]EəndliN sənəti nə \Hrdədir"
– Sazbəndlik aşıq sənətinin ayrılmaz 

tərkib hissəsidir, onu sənətkarlar fərdi 
qaydada yaşadırlar. Hazırda Bakıda və res-
publikamızın digər rayonlarında, eləcə də 
soydaşlarımızın kompakt yaşadıqları digər 
ölkələrdə peşəkar el sənətkarları bu ənənə-
ni uğurla davam etdirirlər. Amma bu gün 
usta sazbəndləri barmaqla saymaq olar, 
çünki onların heç birinin normal emalatxa-
nası yoxdur,  hamısı özlərinə birtəhər iş şə-
raiti yaradıblar. Halbuki rəssamlara oldu-
ğu kimi, sazbəndlərə də emalatxana üçün 
yer ayırmaq olar və lazımdır.  Bu, həm də 
sənətin qorunub saxlanılması, yaşadılması 
üçün vacibdir.

Sazbəndliklə bağlı bu gün vacib olan 
bir məsələ də usta sazbəndlərin potensi-
alından istifadə etməklə, heç olmasa, bir 
peşə liseyində bu sənətin tədris olunması, 
gənclərə öyrədilməsidir ki, bu sənət gələ-
cək nəsillərə daha etibarlı şəkildə ötürül-
sün. 

± hPid HdiriN Ni� s|\lənilənlər la]ıPi 
qXrXPlarda HşidiləFəN Yə R]an�aşıq sənə�
tiPi]in daKa da inNişaIı naPinə təsirli ad�
dıPlar atılaFaq�

6|KEəti qələPə aldı�  
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Milli radionXn təşəkkülü  
və inkişaf mərhələləri
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İkinci məqalə
Beşillik xalq təsərrüfatının dirçəliş və 

yüksəlişində mühüm amilə çevrildi. Kənd 
təsərrüfatının, sənayenin, rabitənin, tikin-
tinin, mədəniyyət və incəsənətin, təhsilin 
inkişafına xüsusi büdcə ayrılmışdı. Bununla 
bağlı “Neft və pambıq uğrunda” radio qəzeti 
açıldı. 

Eyni zamanda, “Beşilliyi dörd ildə” ra-
dio-qəzeti dövlət çağrışının qızğın təbliğat-
çısına çevrildi. “Fəhlə radio qəzeti”nə məsul 
redaktor Əli Aslanov, ictimai dedaktor Nağı 
Cəfərov, redaksiya katibi Əyyub Əsədov                                                                          
(Əsəd Əyyubi kimi), bölmə müdiri Abbas 
Rəcəbov, müxbirlər Məmməd Bağırzadə, 
şair Müzəffər Nəsirli və Həmdulla Həmidov, 
qeydiyyatçı İsrafil Həsənov, iqtisadiyyat şö-
bəsinə Dərabər Məcnunzadə, mədəniyyət, 
partiya həyatı, kənd təsərrüfatı şöbələrinə 
Abbas Rəcəbov, “Komsomol-pioner radio 
qəzeti”nə baş redaktor Ruqiyyə Şirəlizadə, 
buraxılışa məsul gələcəyin Xalq yazıçısı 
Qılman İlkin (Musayev), instruktorlar Əh-
məd Əliyev və Əsgər Əliyev, Əli Əliyev, 
Muxtar İsmayılov, Hüseyn Bünyadzadə, 
“Bakı zərbəçiləri radio qəzeti”nə baş redak-
tor Bilal İsmayılov rəhbərlik edirdilər.

Dövlət qəzetlərində 1929-cu il iyun ayı-
nın 1-də verilən rəsmi məlumata görə radi-
oda 18 radioqəzet və radiojurnal fəaliyyət 
göstərirdi. Onların əsas ideya hədəfi səs “qə-
zeti” ilə təbliğat işini yüksəltmək və daha da 
genişləndirmək məqsədi daşıyırdı. Həmin il 
oktyabr ayının 11-də Müslüm Maqomayev 
Bakı radiosuna musiqi rəhbəri təyin olundu. 
Bəstəkar, dirijor, musiqiçi,  ictimai xadim 
kimi milli mədəniyyətimizdə layiqli yer 
tutan Müslüm (Əbdülmüslüm) Məhəmməd 
oğlu Maqomayev (18.9.1885 – 28.7.1937) 
Şimali Qafqazın Qroznı şəhərində, əslən 
qaxlı olan ailədə doğulub.

 İlk təhsilini Qroznıda alıb və Gürcüs-
tanın Qori müəllimlər seminariyasında 
oxuyub. 1905-ci ildə seminariyanı bitirərək 
müxtəlif yerlərdə pedaqoji fəaliyyət göstə-
rib. 1911-ci ildə Lənkərandan Bakıya köçüb 
və Sabunçu qəsəbəsində müəllim işləyib. 
Üzeyir bəy Hacıbəylinin əksər opera və ope-
rettalarına dirijorluq edib. “Şah İsmayıl” və 
“Nərgiz” operalarının müəllifidir. Azərbay-
can Xalq Maarif Komissarlığının incəsənət 
şöbəsində, Opera və Balet Teatrında baş 
dirijor, bədii rəhbər, direktor işləyib. Yara-
dıcılığının fəal bir dövrü Dövlət radiosunun 
musiqi şöbəsi ilə bağlıdır, 1929-cu ildən 
başlayaraq burada müdir olub.

Əsasən, 1927-ci ildən başlayaraq uzun 
illər radioda Şərq və Qərb musiqi şöbələri 
vardı və hərəsinin də rəhbəri başqa-başqa 
idi. Qərb bölməsinə bir qayda olaraq əcnə -
bi millətlərin nümayəndələri başçılıq edir-
dilər. Şərq bölməsində isə vəziyyət, xa -
tırlamaq nə qədər ürəkgöynədən olsa da, 
acınacaqlı idi. Əsas qüsur da intizamsızlıq 

və məsuliyyətsizlik idi. Radio tədqiqatçıla -
rı yazırlar ki, kimsə canlı ifaya gəlməyən -
də başqası oxuduğu mahnını muğamla, 
tarzən əlavə rənglər, dəramətlər çalmaqla 
vaxtı doldurmaq məcburiyyətində qalır-
dılar. Müslüm Maqomayev ilk gündən bu 
qüsurlara qarşı kəskin və barışmaz mövqe 
nümayiş etdirdi. 

Milli ansambl yaratmaq barədə radionun 
əcnəbi millətdən olan rəhbərinə dəfələrlə 
müraciət etsə də nəticəsi yox idi. Çox ya-
zışmadan, təkidli inaddan, dönməz israr-
dan sonra Maqomayev 12 nəfərdən ibarət 
ansambl yaratdı. Əlvan və ciddi repertuarla 
fəaliyyət göstərən ansamblın heyəti 1933-cü 
ildə 24 nəfərə çatdırıldı. Üzeyir Hacıbəy-
li ilə birlikdə 1931 – 1932-ci illərdə uzun 
çəkən proses nəticəsində notlu Şərq alətləri 
orkestri yaratdılar. 

1933-cü ilin ilk aylarına kimi radioda 
işlədiyi müddətdə rəhbərlik etdiyi musiqi 
kollektivi üçün “Çahargah dəraməti” fan -

taziyasını, “Pioner marşı”nı, “Şəlalə” sim -
fonik pyesini, “Azərbaycan çöllərində”, 
“Ceyran”, “Turac” melodik rəqslərini, “Bi -
zim kənd”, “Bahar”, “Tarla” mahnılarını, 
“Şüştər dəramədi”ni bəstələyib. O, dövrün 
zəhmətinin romantik vüsətini, halallığa 
çağırışını tərənnüm edən “RV – 8” mar-
şını yazıb. Ciddi və əlvan, zəngin və çox -
çalarlı repertuar qurmağa nail olub. Onun 
təşəbbüsü və bilavasitə rəhbərliyi ilə həm 
ictimai-siyasi, həm ədəbi-bədii, həm də in -
cəsənət verilişlərinə xüsusi musiqi tərtibatı 
verilirdi. 

Radionun musiqi şöbəsi uzun illər Müs-
lüm Maqomayevin yaratdığı konsepsiya əsa-
sında fəaliyyət göstərib. Bəstəkar özü radio-
nun ştatından çıxsa da, musiqi məsələlərində 
yaranan çətinliklərin aradan qaldırılmasında 
yaxından iştirak edib. Çətin və gərgin iş-
lərinə baxmayaraq, “Nərgiz” operası üzə-
rində də coşqunluqla işləyirdi. 24 dekabr 
1935-ci ildə operanın ilk tamaşası göstəri-
lib. Dövlət Dram Teatrında Cəlil Məmməd- 

quluzadənin “Ölülər” və Cəfər Cabbarlının 
“1905-ci ildə” dramlarının tamaşalarına mu-
siqi bəstələyib. Bəstəkar 28 iyul 1937-ci ildə 
vəfat edib, məzarı Bakıda Fəxri xiyabanda-
dır.

Bakı radiostansiyasını idarə edən studi-
ya 1929-cu il noyabr ayının 6-da paytaxtın 
Baş Poçt-Teleqraf binasına köçürüldü. Yeni 
geniş və əlverişli binada əməkdaşların daha 
səmərəli fəaliyyətləri üçün imkan yarandı. 
Efirdə patefondan istifadə edilməyə başla-
nıldı, mikrofonların, səsgücləndirici apa-
ratların təkmilləşdirilməsi prosesi başlandı. 
Həmin ilin sonuna yaxın RV-8 stansiyası 
istifadəyə verildi. Bundan sonra efirə gedən 
verilişlərin və proqramların forma və məz-
mununda yüksəlişə doğru əsaslı dəyişiklik-
lər baş verməyə başladı.

Ölkənin radiolaşmasını genişləndirmək 
və gücləndirmək məqsədilə Xalq Komis-
sarları Soveti beşillik plan hazırlamışdı. Bu 
planda 40 min radio nöqtəsi qurmaq nəzərdə 

tutulurdu. Həmin dövrdə respublikamızda 
270-ə yaxın radiostansiya mövcud idi. Gö-
rülən ciddi texniki və quraşdırma tədbirləri 
nəticəsində beşilliyin sonunda radiostansi-
yaların sayı 20 min 400-ü keçmişdi. 

Radiotexnikanın belə sürətlə və geniş 
şəkildə yüksəlməsi nəticəsində “canlı səs 
qəzeti” kimi dəyərləndirilən radio yüzlərlə, 
minlərlə mənzillərə, fəhlə klublarına, mə-
dəniyyət ocaqlarına, kütləvi tədbirlər keçi-
rilən qiraət evlərinə ayaq açdıqca radionun 
şüurlara müsbət maarifçi təsiri də artırdı. 
Radionun fəaliyyəti təbliğat funksiyasını 
saxlamaqla yanaşı, insanların mədəni dün-
yagörüşlərini formalaşdıran, mənəvi-əxlaqi 
dəyərlərimizin yayılmasını genişləndirən 
maarifçilik məbədi kimi də qavranılırdı.

(ardı var)
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Moskva Müslüm Maqomayevi 
sevgi və musiqi ilə yad edib

Dünən RXsiya payta[tındakı Xilaskar Məsih Məbədi .ilsəsinin zalın-
da ³Dahi Müslüm Maqomayevin [atirəsinə´ adlı mXsiqili-bioqrafik konsert 
olXb. ³%ütün zamanların şə[siyyətləri´ layihəsi çərçivəsində təşkil edilən məc-
lis Jörkəmli mü÷ənninin yaradıcılı÷ına həsr olXnXb.

Konsertdə Rusiya estradasının artistləri, 
“Qolos” və “Romantika romansa” televiziya 
layihələrinin finalçıları iştirak ediblər. Mu-
siqiçilərin ifasında Müslüm Maqomayevin 
repertuarından məşhur mahnılar səslənib. 
İfaçıları Yevgeni Oleynikovun rəhbərliyi ilə 
“Full Sound Band” estrada-simfonik orkestri 
müşayiət edib.

Mərasimdə Müslüm Maqomayevin həyat 
və yaradıcılığından bəhs edən kitabın təqdi-
matı olub. Tamaşaçılara nadir arxiv materi-
alları, o cümlədən görkəmli ifaçı ilə müsahi-
bələr və onun dünyanın müxtəlif ölkələrində 
çıxışlarının səs yazıları təqdim olunub.

XQ

RXsiya±Ukrayna müharibəsinin tənzimlənməsi ətrafında cərəyan edən 
proseslər dünyanın diqqət mərkəzindədir. .iyevin A%ù-ın �0 Jünlük atəş-
kəs reMiminə razılaşmasından sonra hamı RXsiya rəhbərliyinin verəcəyi 
cavabı Jözləyir. 3rezident 9ladimir 3Xtin atəşkəs reMimi təklifinə normal 
yanaşdı÷ını bildirsə də, məsələ ilə ba÷lı öz şərtlərini də irəli sürür. Mosk-
vanın bX mövqeyi siyasi analitikləri belə bir iddia irəli sürməyə vadar edir 
ki, A%ù-ın müharibəni tezliklə başa çatdırmaq planı reallaşmaya bilər.

ABŞ prezidenti Donald Trampın xü-
susi nümayəndəsi Stiven Uitkoff Rusiya 
prezidenti Vladimir Putinlə görüşdü. Bu 
barədə ABŞ-ın milli təhlükəsizlik üzrə mü-
şaviri Maykl Uolts “Fox NeZs” telekana-
lına müsahibəsində bildirdi. Hazırda ABŞ 
Ukraynadakı müharibənin nizamlanması 
perspektivlərini “ehtiyatlı nikbinliklə” 
qiymətləndirir. Vaşinqton Moskva ilə da-
nışıqların necə getdiyini qiymətləndirəcək 
və Donald Tramp gələcək addımlara qərar 
verəcək. 

Bundan əvvəl Rusiya prezidenti Vla-
dimir Putin atəşkəsin dayandırılması tək-
lifini “doğru ideya” kimi qiymətləndirdi, 
lakin məsələ ilə ağlı sualların qaldığını 
bildirdi. O, təkid edir ki, “bu böhranın əsas 
səbəbləri” “sorğulanmalıdır” və Ukrayna 
atəşkəs dövründə yenidən silahlanma və 
əlavə səfərbərlik həyata keçirmək imka-
nından məhrum edilməlidir. 

ABŞ prezidenti Donald Tramp Rusiya 
lideri Vladimir Putinin Ukraynada atəş-
kəs mümkünlüyü ilə bağlı açıqlamalarına 
münasibət bildirdi. “The Guardian” xəbər 
verir ki, o, NATO-nun baş katibi Mark 
Rutte ilə görüşündə jurnalistlərə açıqla-
masında dedi ki, Putin ümidverici bəyanat 
verdi, lakin bu, natamam idi� “Mən Rusiya 
tərəfdən atəşkəs əldə olunmasını istərdim. 
Ümid edirik ki, Rusiya düzgün addım ata-
caq”. Ağ evin sahibi “Truth Social” sosial 
şəbəkəsində martın 13-də prezident Putin-
lə danışdığını bildirdi. ABŞ prezidentinin 
sözlərinə görə, söhbət “yaxşı və məhsul-
dar” oldu. O hesab edir ki, Ukraynada 
münaqişəyə son qoymaq üçün “çox yaxşı 
şans” var.

Ancaq Ukrayna prezidenti Vladimir 
=elenski Kreml sahibinin bəyanatlarını 
“çox proqnozlaşdırıla bilən” və “çox mani-
pulyativ” kimi qiymətləndirir. Vətəndaşla-
ra ənənəvi gecə videomüraciətində Ukray-
na lideri dedi ki, “O, (Putin – red.) əslində, 
imtina hazırlayır”. 

Xatırladaq ki, martın 11-də Ciddədə 
keçirilən danışıqlardan sonra Kiyev mü-
vəqqəti atəşkəsə razılıq verməklə ABŞ 
Ukraynaya hərbi yardımını bərpa etdi. 
Buna görə də, Ukraynanın mövqeyi indi 
daha güclü görünür. Bununla belə, vəziy-
yət yenidən kəskin şəkildə dəyişə bilərmi" 
Ukrayna və Amerika nümayəndə heyətləri 
arasında Ciddədə (Səudiyyə Ərəbistanı) 
keçirilən görüşdən sonra tərəflər birgə bə-
yanat yaydılar. Mühüm nəticələrdən biri də 
Co Baydenin dövründə Amerikanın Ukray-
naya ayırdığı silah tədarükünün bərpasının 
elan edilməsi və kəşfiyyat məlumatlarının 
ötürülməsi oldu� “ABŞ kəşfiyyat məlu-
matlarının mübadiləsində fasiləni dərhal 
aradan qaldırır və Ukraynanın təhlükəsizli-
yini bərpa edir”. Daha sonra Ukrayna Pre-
zident Aparatı rəhbərinin müavini Pavel 
Palisa yardım axınının bərpa olunduğunu 
təsdiqlədi.

İndi ABŞ Rusiyanın bu istiqamətdə 
konkret addım atacağına ümid edir. ABŞ 
prezidentinin milli təhlükəsizlik üzrə mü-
şaviri Maykl Uoltsun sözlərinə görə, pre-
zident Tramp Stiven Uitkoffun Rusiyadakı 
danışıqların nəticələri barədə məruzəsin-
dən sonra əlavə qərarlar verəcək. “Mən 
orada (Moskvada) olan həmkarım, xüsusi 
elçi Uitkoff ilə danışdım və o, bizə prezi-
dent Trampın gələcək addımlar barədə qə-
rar verəcəyi qiymətlər gətirir. Təbii ki, hər 
iki tərəfin öz tələbləri var və təbii ki, hər iki 
tərəf müəyyən kompromislərə getməli ola-
caq”. Uolts onu da qeyd edir ki, o, Donald 
Trampı qabaqlamamaq üçün milli televi-
ziyada heç nə elan etməyi və ya müzakirə 
etməyi planlaşdırmır. 

Kremlin sözçüsü Dmitri Peskov Rusi -
ya lideri Vladimir Putinlə Trampın xüsusi 

nümayəndəsi Stiven Uitkoffun görüşünü 
şərh etdi. Xüsusilə, o, Uitkoffun Rusiya -
ya “əlavə məlumat” verdiyini, həmçinin 
Putinin Trampa “əlavə siqnallar” ver-
diyini açıqladı. Putinlə Tramp arasında 
gözlənilən söhbəti şərh edən Peskov qeyd 
etdi ki, söhbətin dəqiq vaxtı hələ bilin -
mir� “Cənab Uitkoff bütün məlumatları 
öz dövlət başçısına çatdırandan sonra biz 
söhbətin vaxtını daha sonra müəyyənləş -
dirəcəyik. Hər iki tərəfdə belə bir söhbətə 
ehtiyac olduğu anlayışı var”. Kremlin 
sözçüsü əlavə edir ki, “görüləcək çox şey 
var”. Onun sözlərinə görə, prezident Putin 
ABŞ prezidenti Donald Trampın “mövqe -
yi ilə həmrəydir”.

ABŞ prezidentinin xüsusi elçi Uit-
koffun məlumatlarından sonra hansı qə-
rar verəcəyi hələlik bilinmir. Amma CBS 
NeZs məlumat verir ki, ABŞ prezidenti 
Donald Trampın administrasiyası Rusiya-
ya qarşı sanksiyaları sərtləşdirir. Telekanal 
bildirir ki, Ağ ev Rusiyanın ABŞ-ın ödə-
niş sistemlərinə çıxışını daha da məhdud-
laşdıraraq, Rusiyanın neft, qaz və bank 
sektorlarına əlavə məhdudiyyətlər qoyur. 
Məlumat verilir ki, ABŞ Maliyyə Nazir-
liyi Bayden administrasiyasının sanksiya-
ya məruz qalan Rusiya bankları ilə bağlı 
müəyyən əməliyyatların davam etdirilmə-
sinə icazə verən lisenziyasını ləğv etdi. 
Banklar artıq enerji ilə bağlı iri əməliyyat-
lar üçün Amerika ödəniş sistemlərinə çıxış 
əldə etməyəcəklər. 

CBS-nin məlumatında vurğulanır ki, 
ABŞ-ın bank sistemlərinə çıxışı daha da 
məhdudlaşdırmaq qərarı digər ölkələrin 
Rusiya neftini almasını çətinləşdirir və bu-
nunla da onun qlobal tədarükünü məhdud-
laşdırır. Bu, neftin bir barelinin qiymətinin 
5 dollara qalxmasına səbəb ola bilər ki, bu 
da son həftələrdə qiymətlərin azalmasın-
dan sonra əhəmiyyətli sıçrayışdır” . Bun-
dan başqa, bildirilir ki, məhdudiyyətlərin 
gücləndirilməsi həm də ABŞ administrasi-
yasının Moskvanı Rusiya Federasiyasının 
Ukraynaya qarşı müharibəsində təklif olu-
nan 30 günlük atəşkəslə razılaşmağa inan-
dırmaq cəhdi ilə bağlıdır. 

Bundan əvvəl ABŞ-ın maliyyə nazi-
ri Skott Bessant bildirmişdi ki, Vaşinqton 
Rusiyanın Ukraynaya qarşı apardığı mü-
haribəyə son qoymaq üçün lazım gələrsə, 
Rusiya Federasiyasına qarşı sanksiyaları 
əhəmiyyətli dərəcədə gücləndirməyə ha-
zırdır. O, əlavə etmişdi ki, sabiq prezident 
Bayden dövründə sanksiyaların səviyyəsi 
minimal idi, çünki ABŞ daxili enerji qiy-
mətlərindən narahat idi. 

Hərbi yardımlar sahəsində də ABŞ 
güclü gedişlər edir. Qərb mətbuatı yazır 
ki, Amerika Birləşmiş Ştatları “GLSDB” 
uzun mənzilli bombaların Ukraynaya tə-
darükünü bərpa etməyə hazırlaşır. Bu 
sursat Ukraynanın ATACMS raketlərinin 
ehtiyatlarının tamamilə tükəndiyi barə-
də KİV-in bəyanatları fonunda veriləcək. 
Son həftələrdə GLSDB bombasının mo-
dernləşdirilməsinin effektivliyini qiymət-
ləndirmək üçün 19 sınaq atışının həyata 
keçirildiyi bildirilir. Son bir ildə Ukrayna 
69 kilometrlik GMLRS raketlərindən daha 
uzun mənzilli silahlar əldə etməyə çalışır-
dı. Bu problemin öhdəsindən gəlmək üçün 
“Boeing” Pentaqona 161 kilometr mənzilli 
yeni silah - GLSDB təklif etdi. 

Belə görünür ki, ABŞ Rusiya ilə müm-
kün danışıqlar ərəfində Moskvaya qarşı 
daha sərt tədbirlər görə biləcəyini nüma-
yiş etdirir. Buna görə də, atəşkəs ətrafında 
yaranmış son vəziyyətin inkişaf istiqaməti 
məhz Moskvanın mövqeyindən asılı olacaq. 
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7Xran sevdalısı ± türkçülüyün bayraqdarı
Ψli Eəy +üsHyn]adənin |] amalı isə  

üorənJli Eayra÷ımı]ın məIkXrə Tayna÷ıdır 
%öyük 7Xrançı mütəfəkkir Əli bəy +üseynzadənin həyatı və yaradıcı-

lı÷ı, həyata ba[ışları, siyasi taleyi ilə ya[ından tanış olanda insanı heyrət 
və qürXr hissləri bürüyür. Düşünürsən ki, nə ya[şı ki, XX əsrin əvvəllərin-
də, dünyanın o ço[ qarışıq, taleyüklü dönəmində bütün türk [alqlarına 
tərəqqi və intibahın yolXnX Jöstərən belə işıqlı, fədakar ziyalılar olXb. 

Əli bəy Hüseynzadə XX əsr Azərbay-
can ictimai-fəlsəfi fikir tarixinin görkəmli 
nümayəndəsidir. Ötən yüzilliyin əvvəllə-
rində türkçülük məfkurəsinin intişar et-
məsində Əli bəy Hüseynzadənin danılmaz 
xidmətləri olmuşdur. O, Turan ideologi-
yasının həm də böyük carçısı idi. Əli bəy, 
eyni zamanda istedadlı bir ədib, alovlu 
publisist, fədakar maarifçi, gözəl rəssam 
və qayğıkeş təbib kimi də öz bilik və baca-
rığını xalqından əsirgəməmişdir. 

Əli bəy hesab edirdi ki, azərbaycan-
lıların millət məfkurəsi türkləşmək, dini 
inancı islamlaşmaqdırsa, iqtisadi, mədəni, 
sosial-siyasi niyyəti avropalaşmaq (müa-
sirləşmək) olmalıdır. Onun bu düsturu 
əqidə yoldaşları tərəfindən bəyənilmiş və 
təqdir edilmişdir. O yazırdı� “Türk xalqları 
birinci dövrdə qılıncla (Hun imperatorluğu 
dövrü nəzərdə tutulur - red), ikinci dövr-
də dinlə (Osmanlı imperatorluğu dövrü) 
parlamışdılarsa, indi isə, yəni üçüncü 
dövrdə (XX əsrdə) elm və biliklə parla-
malıdırlar...” Əli bəyin fikrincə, təhsilsiz 
millət kor kimidir. Türk xalqlarının əl-ələ 
verərək, birlik və həmrəy olaraq özlərinin 
azad, parlaq gələcəklərini qurmalıdırlar. 

Acı təəssüf ki, sovet rejimi dönəmin-
də bu böyük insan haqqında böhtan və 
iftiralara geniş meydan verilmişdi, adına 
cürbəcür “yarlıqlar” (“burjua millətçisi”, 
“pantürkist” və s.) yapışdırılmışdı, doğ-
maları “qırmızı terrora” məruz qalmışdılar, 
əsərlərinin nəşrinə qadağalar qoyulmuş-
du... Lakin sovet rejiminin bütün basqı 
və qadağalarına rəğmən, Əli bəy Hüseyn-
zadənin böyük adını və əməllərini xalqın 
yaddaşından silmək, tarixin səhifələrindən 
çıxarmaq mümkün olmamışdı. 

Əli bəy Hüseyn bəy oğlu Hüseynzadə 
1864-cü il fevralın 24-də Salyanda ruhani 
müəllim ailəsində doğulub. İbtidai təhsilini 
atası Molla Hüseynin də müəllim işlədiyi 
Tiflis Müsəlman Məktəbində alıb. Çox 
erkən yaşlarında valideynlərini itirən Əli 
bəy ana babası - böyük maarifpərvər, müa-
sirləri tərəfindən “Qafqazın birinci adamı” 
adlandırılan Qafqaz Şeyxülislamı Axund 
Əhməd Səlyaninin (1812-1884) himayə-
sində qalıb. Babasının Əli bəyin güclü 
və ləyaqətli şəxsiyyət kimi yetişməsində 
müstəsna rolu olub. 

Altısinifli müsəlman məktəbini uğurla 
başa vuran Əli bəy babası Axund Əhmədin 
tövsiyəsi və =iya Göyalpın “Rusiyada iki 
böyük türkçüdən biri” adlandırdığı Mirzə 
Fətəli Axundzadənin (1812-1978) köməyi 
ilə 1875-1885-ci illərdə Tiflis şəhər 1-ci 
kişi gimnaziyasında mükəmməl tam orta 
təhsil alıb. 1885-ci ildə Sankt-Peterburq 
Universitetinin fizika –- riyaziyyat fa-
kultəsinə daxil olmuş, oranı 1889-cu ildə 
fərqlənmə diplomu ilə bitirmişdi. 

Əli bəy Sankt-Peterburqda yüksək 
universitet təhsili alsa da, bununla kifayət-
lənməmiş, Türkiyəyə gedərək İstanbul 
Universitetinin əsgəri-tibb fakültəsində 
(1890–1895) ali tibb təhsilinə də yiyələn-
mişdi. Əvvəllər bir müddət həkim – derma-
toloq, sonralar isə İstanbul Universitetində 
professor köməkçisi işləyən Əli bəy siya-
si fəaliyyətə qoşulur və “Gənc türklər”lə 
yaxınlaşır. Sultan ,, Əbdülhəmid bu səbəb-
dən onun həbsi barədə qərar verir. Əli bəy 

1903-cü ildə köhnə tanışı olan bir hindli 
tacirin gəmisində gizli şəkildə Hindistana, 
oradan Çinə, nəhayət, Bakıya gəlib çıxır...

Bakı dövrü (1903-1910) Əli bəy Hü-
seynzadənin həyatında yeni mərhələnin 
başlanğıcı olur. Rusiyadan kənarda təhsil 
aldığı üçün Bakıda həkimlik işinə qəbul 
edilməyən Əli bəy publisistik fəaliyyətlə 
məşğul olmağa başlayır. Bu illərdə Bakıda 
yaşayıb – yaradan Əlimərdan bəy Topçu-
başov, Əhməd bəy Ağayev kimi tanınmış 
ziyalılarla sıx təmaslar qurur. 1905-ci ildə 
çox böyük çətinliklə ana dilində “Həyat” 
qəzetinin nəşrinə razılıq verilir...

Bu mətbu nəşrin sahibi məşhur me-
sanat Hacı =eynalabdin Tağıyev, naşiri 
Əlimərdan bəy Topçubaşov, redaktorları 
Əli bəy Hüseynzadə və Əhməd bəy Ağa-
yev idilər. Azərbaycanın bu üç böyük fikir 
nəhəngi və söz adamlarının fəal iştirakı 
ilə nəşrə başlayan “Həyat” qəzeti ölkə-
mizdə o dövrdə milli ruhun yüksəlməsi və 
xalqın özünü dərk etməsi naminə zülmətlə-
ri yaran, beyinlərə ziya, işıq bəxş edən bir 
məşəl olmuşdur. 

Əli bəy Hüseynzadə “Həyat” qəzetinin 
səhifələrində çap etdirdiyi “Türklər kim-
dir və kimlərdən ibarətdir"� adlı əsəri ilə 
türk xalqlarına, o cümlədən Azərbaycan 
türklərinə üz tutaraq “Biz tatar deyilik, biz 
türkük”, - deyə hayqırmışdı, xalqa öz adı 
ilə “türk” demişdi və bunu başqalarına da 
dedirtmişdi, türklərin kimliyini onlara an-
latmışdı. Bu mənada Azərbaycanda türk-
çülük hərəkatının həqiqi tarixi məhz Əli 
bəyin redaktoru olduğu “Həyat” qəzeti ilə 
başlayır. 

Təsadüfi deyil ki, polyak mənşəli 
görkəmli Amerika tarixçisi Tadeuş Svya-
toxovski doğru olaraq, “XX əsrin əvvəllə-
rində türk xalqlarına kimliyini bildirən bir 
nəfər var idi. O da Əli bəy Hüseynzadə idi�”, 
- deyirdi. Qeyd edək ki, T.Svyatoxovs- 
ki Azərbaycanın milli istiqlal tarixini ən 
dərindən, obyektiv və qərəzsiz tədqiq et-
miş dünya şöhrətli tarixçi alimlərdəndir. 

“Həyat” qəzeti bağlanandan sonra çox 
keçmədi ki, Hacı =eynalabdin Tağıyevin 
maliyyə yardımı və Əli bəy Hüseynza-
dənin redaktorluğu ilə “Füyuzat” dərgisi 
(1906-1907) işıq üzü görməyə başladı. Əli 
bəy “Həyat”da həyata keçirməyə çalışdığı 
türkçülük ideyalarını “Füyuzat”da da da-
vam etdirərək, türkçülüyün siyasi proqra-
mı olan “türkləşmək, islamlaşmaq, avropa-
laşmaq” formulunu bitkin bir sistem halına 
gətirdi. Azərbaycan ədəbiyyatında yeni 
bir istiqamət – “Füyuzat” ədəbi məktəbi 
(Hüseyn Cavid, Məhəmməd Hadi, Abbas 
Səhhət, Abdulla Şaiq və başqalarının təm-
sil olunduğu romantik ədəbiyyat) yarandı. 
Lakin “Həyat” kimi, “Füyuzat”ın da ömrü 
qısa oldu və qəfildən bağlandı...

...Türkiyədə Sultan ,, Əbdülhəmid 
taxtdan salınmışdı. Əli bəy 1910-cu ilin so-
nunda sabiq inqilabçı dostlarının dəvətini 
qəbul edərək yenidən Türkiyəyə köçmək 
qərarına gəlir. Çox maraqlıdır ki, bu dahi 
fikir adamının Bakıdan getməsi xəbəri o 
dövrün tanınmış ziyalıları tərəfindən milli 
faciə kimi qarşılanmışdı. Məsələn, istedad-
lı şair Əlabbas Müznib görkəmli fikir və 
söz adamı Əli bəyi “Qafqaz müsəlmanla-
rının atası” adlandırır, onu “dilsizlərin dili, 

karların qulağı, korların görən gözü” hesab 
edir, onun Bakıdan gedişi ilə “Qafqaz əha-
lisinin başsız, böyüksüz qalacağını” ürə-
kağrısı ilə dilə gətirirdi.

1918-ci il mayın 28-də Tiflisdə qurulan 
Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti hökumə-
ti müvəqqəti olaraq Gəncədə fəaliyyət 
göstərdiyi dövrdə (16 iyun 1918 – 17 sent-
yabr 1918) Osmanlı dövlətindən hərbi yar-
dım istəmiş və Nuru Paşanın rəhbərliyi al-
tında türk ordusu Azərbaycana – Gəncəyə 
gəlmişdi. Bu dövrdə Əhməd bəy Ağayev 
(Ağaoğlu), Axund Yusif Talıbzadə ilə ya-
naşı, Əli bəy Hüseynzadə də Türkiyədən 
Azərbaycana göndərilmiş, dövlət qurucu-
luğu məsələlərini Azərbaycanın siyasi və 
hökümət rəhbərləri ilə müzakirə etmiş və 
məsləhətlərini vermişdi. 

Əli bəy Hüseynzadə Azərbaycanda xü-
susi dəvət ilə bir də 1926-cı ildə Bakıda ke-
çirilən , Beynəlxalq Türkoloji qurultayda 
iştirak etmək üçün Vətənə dönüb, qurulta-
ya məruzə adı ilə gətirdiyi, əslində isə Xalq 
Cümhuriyyətinin süqutu və Sovet Rusiyası 
tərəfindən Azərbaycanın işğalı məsələlə-
rinə həsr olunmuş “Qərbin iki dastanında 
türk” əsərinin Bakıda nəşrinə nail olub. 
Türkoloji qurultay başa çatdıqdan sonra 
Əli bəy 1926-cı il martın 25-də Vətəndən 
sonuncu dəfə ayrılmalı olmuşdur. 

Əli bəy Hüseynzadə İstanbul Universi-
tetinin Tibb fakültəsində əvvəlcə dəri-zöh-
rəvi xəstəlikləri üzrə professor köməkçisi, 
sonralar professoru olmuş, 1933-cü ilə qə-
dər bu vəzifədə çalışaraq daha çox pedaqo-
ji fəaliyyətlə məşğul olmuşdur. Bu böyük 
millət aşiqi 1940-cı il martın 17-də İstan-
bulda dünyasını dəyişib və şəhərin Qara-
caəhməd məzarlığında torpağa tapşırılıb...

Əli bəy Hüseynzadə, həqiqətən, X,X 
əsrin sonu - XX əsrin əvvəllərində türk-is-
lam dünyasının yetirdiyi nadir şəxsiyyət, 
dahi mütəfəkkir, bənzərsiz fikir adamı, 
böyük maarifçi və ictimai xadim idi. Onun 
haqq dünyasına qovuşmasından 85 il ötsə 
də, o, əsərlərində, əməllərində, parlaq ide-
yalarında bu gün də yaşayır. Doğulduğu 
Salyan şəhərində şərəfinə heykəli ucal-
dılıb, küçələrə, məktəblərə adı verilib. 
Əsərləri çap edilib, haqqında araşdırmalar 
aparılıb. 

“Dilimin ucundadır həqiqətin böyüyü” 
deyən Əli bəy Hüseynzadəni xalqımız və 
bütün türk dünyası heç vaxt unutmayıb və 
unuda da bilməz. Nə qədər ki, müstəqil 
Azərbaycanın üçrəngli bayrağı var, həmin 
bayrağın rənglər rəmzlərinin müəllifi Əli 
bəy Hüseynzadə də var olacaqdır...

0əsaiP $%'8//$<(9 
XQ

SƏR%ƏS7

“Kapital Bank”da 
“Bağlanmış hesabların 
əməliyyat sistemində 

saxlanılması” tariflərinin 
dəyişilməsi haqqında 

MƏLUMAT 

2025-ci il aprelin 15-
dən etibarən” Kapital Bank 
“ASC-nin “Bağlanmış he-
sabların əməliyyat siste-
mində saxlanılması” tarif-
ləri yenilənir. Tarifə əsasən 
dəyişiklik son istifadə ta-
rixindən 1 ildən artıq müd-
dət keçmiş kartlara bağlı 
istifadəsiz hesablara şamil 
ediləcəkdir. 

Ətraflı məlumat üçün 
“Kapital Bank” ASC-nin 
rəsmi saytında “Tariflər 
və məlumatlar” bölməsinə 
daxil ola bilərsiniz� ZZZ.
kbl.az�tarif

İstiqlal yolçXları %eynəl[alq aləm

ABŞ Moskvanın 
cavabını təhlil edir

5Xsiya±8krayna müKariEəsinin  
WalHyi EXndan asılı olaFaT
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³Xalq qəzeti´nin kompüter  
mərkəzində yı÷ılıb və səhifələnib, 

³Azərbaycan´ nəşriyyatında çap olXnXb.
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Avropa çempionatında 4 medal

Azərbaycanın yXnan-Roma Jüləşçiləri Albaniyanın 
payta[tı 7iranada keçirilən U-2� Avropa çempionatında 
4 mükafat qazanıblar.

Qızıl medalı komandamızın aktivinə Ruslan Nurullayev  
(72 kq) qazandırıb.  =iya Babaşov (63 kq) gümüş, Elmir Əliyev 
(55 kq), Xasay Həsənli (77 kq) bürünc mükafata sahib olublar. 

UEFA reytinqimiz  
dəyişməyib

Azərbaycanın UE)A reytinqindəki mövqeyində dəyi-
şiklik baş verməyib.

Bu, avrokuboklarda 1�8 final mərhələsinin cavab oyunların-
dan sonra bəlli olub.

Ölkə 19.625 əmsalla 30-cu pillədə qərarlaşıb. 29-cu sırada 
Bolqarıstan (19.875), 31-ci mövqedə İrlandiya (14.968) yer alıb.

Siyahıya İngiltərə (109,982) başçılıq edir.

Bir boksçumuz da yarımfinalda

Macarıstanın Debretsen şəhərində boks üzrə bey-
nəl[alq tXrnirdə 1�4 final mərhələsi başa çatıb.

Boks Federasiyasından bildirilib ki, Azərbaycan millisinin 
daha bir idmançısı adını yarımfinala yazdırıb.

Əli Abdullayev (65 kq) Qerq Şaraza (Macarıstan) qalib gəlib 
– 5�0  O, yarımfinalda Erik Suçi (Çexiya) ilə döyüşəcək. Boks-
çumuz bununla da, özü üçün ən azı bürünc medalı təmin edib. 

Qeyd edək ki, finala gedən yolda millimizin digər üzvləri Tu-
ral Sarıyev (50 kq) Peter Lakatosla (Macarıstan), Məhəmmədəli 
Qasımzadə (60 kq) Aksel Eqartla (Uels) qarşılaşacaqlar. 

L .A Z A D   
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%elarXsXn rənJlər aləmi %akıda 

Azərbaycan Milli İncəsənət MXzeyində %elarXs RespXb-
likasının Milli  İncəsənət MXzeyinin kolleksiyasına mə[sXs 
rənJkarlıq və qrafika əsərlərindən ibarət ³<.3en, <..rXqer� 
%elarXsda rəssamlıq təhsilinin baniləri´ adlı sərJinin açılış 
mərasimi olXb.  

Sənətşünaslıq üzrə fəlsəfə doktoru Şirin Məlikova bildirib ki, 
görkəmli Belarus rəssamları Yuri Pen  və Yakov Kruqerin tələbələri 
olmuş -  dünyaşöhrətli  rəssamlar Mark Şaqal və Mixael Kikoinin, çox-
saylı Belarus rəngkar və qrafiklərinin əsərləri sənətsevərlərə Vitebsk və 
Minsk rəssamlıq məktəbləri ilə tanış olmağa şərait yaradır.

Açılışda çıxış edən Belarus Respublikasının ölkəmizdəki səfiri 
Dmitri Pineviç, Xalq rəssamları Ömər Eldarov və Səlhab Məmmə-
dov bu sərginin iki ölkə arasında daim inkişaf etməkdə olan mədəni 
əlaqələrə dəyərli töhfə olduğunu bildiriblər.

Belarus Respublikasının Milli İncəsənət Muzeyinin direktoru Anna 
Konnonova  sərgi haqqında tədbir iştirakçılarına  geniş məlumat verib. 

Qeyd edək ki, sərgidə 61 rəngkarlıq və qrafika əsərləri nümayiş olu-
nur.  Burada Yuri Pen, Yakov Kruqer və onların tələbələri olmuş Mark 
Şaqal, Mixael Kikoin, Belarus SSR-nin Xalq rəssamı İvan Axremçik, 
rəngkar və qrafiklər Lev =evin, Mixail Kunin, Lev Leytman və digər 
məşhur rəssamların əsərləri sərgilənir.
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Minifutbol yığmamızın Dünya çempionatı hədəfi

)Xtbolsevərlər bX ilin mayında %akıda minifXtbol üzrə dünya çempionatının startını 
səbirsizliklə Jözləyirlər. Mübali÷əsiz deyə bilərik ki, yı÷mamız Dünya çempionatının iddi-
alı komandalarından biri kimi, yüksək zirvəni fəth etməyə qadirdir. Əlbəttə, düşdüyümüz 
qrXp, rəqiblər mühüm rol oynayır. MinifXtbol )ederasiyası finalda oynama÷ı komandanın 
qarşısına əsas hədəf kimi qoyXb. 

QrXpXn favoriti
Millimizin baş məşqçisi Elşad Quliyev “Xalq 

qəzeti”nə açıqlamasında qələbəyə kökləndiklərini 
dedi. O, Dünya çempionatının seçmə mərhələsinin 
püşkatmasının nəticələrini dəyərləndirərkən rəqib-
lər barədə də danışdı�

– Yığmamızın düşdüyü qrupu normal hesab 
edirəm. A qrupundakı rəqiblərdən Sloveniya yığ-
masının oyunlarına bələdik. Heyətində keyfiyyətli 
futbolçular var, yaxşı komandadır. Mavritaniya, 
eyni zamanda Bəhreyn komandalarının da oyunla-
rını izləyəcəyik. Düşünürəm ki, yığmamız qrupun 
favoritidir və 1-ci yeri hədəfləmişik.  

%aş məşqçi Dünya çempionatında mübarizə 
aparacaq komandanın heyətinin �0 faizini sa[-
layacaqlarını dedi�

– Azərbaycan çempionatında fərqlənən futbol-
çular da nəzərimizdədir. Gənclərə də komanda-
da yer verəcəyik. Minifutbol Federasiyası dünya 
çempionatının finalında oynamağı qarşımıza əsas 
hədəf kimi qoyub. Çalışacağıq ki, bizə bəslənilən 
ümidləri doğruldaq. 

Elşad QXliyev Dünya çempionatına hazır-
lıqla ba÷lı %akıdakı məşqlərdən sonra Mon-
teneqro və Slovakiyada təlim-məşqlər keçə-
cəklərini bildirdi. 2, eyni zamanda yoldaşlıq 
oyXnlarında da iştirak edəcəklərini vXr÷Xladı�

– Təlim-məşqlərdə 8 komanda iştirak edəcək. 
Futbolçularımız Çexiya, Macarıstan, Serbiya və 
digər yığmalarla birgə hazırlıq keçəcəklər.  

+ədəf ± yüksək nəticə
Minifutbol Federasiyasının prezidenti Orxan 

Məmmədov jurnalistlərə açıqlamasında millimizin 
dünya çempionatında Azərbaycanı layiqincə təm-
sil edib, mükafata layiq yerlərdən birini tutacağına 
inandığını deyib. O qeyd edib ki, ev sahibi kimi 
doğma azarkeşlər qarşısında ən yüksək nəticə əldə 
etməliyik. 

Dünya çempionatı Azərbaycanda təşkil edil-
diyi üçün komandamız ikiqat məsuliyyət hissi 
daşıyır. Bugünlərdə Bakıda dünya çempionatının 
püşkatma mərasimindən sonra jurnalistlərə açıq-
lama verən Dünya Minifutbol Federasiyasının 

prezidenti Filip Yuda Azərbaycanın minifutbolun 
inkişaf etdiyi ölkə olduğunu bildirdi. O, Bakının 
bu nüfuzlu mundiala yüksək səviyyədə evsahibliyi 
edəcəyinə əmin olduğunu da dilə gətirdi. 

İstək də var, imkan da
Komanda ən böyük uğurunu 2022-ci ildə keçi-

rilmiş Avropa çempionatında əldə edib. Yığmamız 
Slovakiyanın Koşitse şəhərində keçirilən çempio-
natın finalında qitə birinciliklərinin ən titullu ko-
mandasını - altıqat Avropa çempionu Rumıniyanı 
1�0 hesabı ilə məğlub edərək qızıl medala sahib 
olub. Yığmamız 2023-cü ildə Birləşmiş Ərəb 
Əmirliklərində təşkil olunan dünya çempionatında 
isə medalın bir addımlığında büdrəyərək, 4-cü yeri 
tutub.

Beləliklə, komandamızın Bakıda minifutbol 
üzrə təşkil ediləcək dünya çempionatında ev sahibi 
kimi, özü də doğma azarkeşlər qarşısında qələbə 
qazanmaq üçün istəyi də var, potensialı da. Yığ-
mamızın medal şansları da mütəxəssislər tərəfin-
dən yüksək qiymətləndirilir. Bakıda mayın 21-dən 
iyunun 1-dək təşkil olunacaq və 32 komandanın 
mübarizə aparacağı mundialda əminik ki, millimiz 
qarşıya qoyduğu hədəfə çatacaq. 
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%XlXdlX və dXmanlı şənbə...
EkoloJiya və 7əbii Sərvətlər Nazirliyi Milli +idrometeoroloJiya Xidməti-

nin verdiyi məlXmata əsasən, martın 15-də %akıda və  Abşeron yarımadasın-
da hava  dəyişkən bXlXdlX olacaq. 

Əsasən yağmursuz keçəcək. Axşam 
bəzi yerlərdə arabir duman olacaq. Cə-
nub-qərb küləyi əsəcək, gündüz şimal-qərb 
küləyi ilə əvəz olunacaq. Gecə 7-12�, gün-
düz 19-24� isti olacaq. Atmosfer təzyiqi 
763 mm civə sütunundan 766 mm civə 
sütununa yüksələcək,  nisbi rütubət 60-70  
faiz  olacaq. Azərbaycanın rayonlarında 

əsasən yağmursuz keçəcək. Bəzi yerlərdə 
arabir duman olacaq. Şərq küləyi əsəcək. 
Havanın temperaturu gecə 7-12�, gündüz 
24-29�, dağlarda gecə 3-8�, gündüz 18-23� 
isti olacaq.
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Bir balaca boyu var – 
yaddaşa faydası var

ùabalıd faydalı lif, mineral ya÷ tXrşXları, vitamin, qidalandırıcı və an-
tioksidant maddələrlə zənJin oldX÷X üçün diabetin qarşısının alınmasında 
ço[ təsirlidir. +əmçinin, qan şəkərinin daha yavaş yüksəlməsini təmin edir.

Bundan başqa tərkibində olan C vi-
tamini və digər antioksidantlar immuni-
tetin gücləndirilməsi üçün mükəmməldir. 
C vitamini ağ qan hüceyrələrinin yaran-
masını dəstəkləyir, bədəndəki sərbəst ra-
dikalları təsirsiz hala gətirir. Sümüklərdə 
mineral səviyyəsini artırır. Tərkibində 
bol miqdarda olan lif bağırsaqların fəa-
liyyətini yaxşılaşdırır. Bu liflər, həmçi-
nin, yediyimiz qidaların bədən tərəfindən 
yaxşı mənimsənilməsini təmin edir.

Şabalıd beyin funksiyalarını yaxşılaş-
dırır. Tərkibindəki B qrupu vitaminləri, 
nevroloji inkişaf və funksiyalarla birbaşa 
bağlıdır. Onda olan kalium beyinə qan 
axınını artırır, sinir sisteminin sağlığını 
qoruyur, yaddaşı gücləndirir. Antioksi-
dant xüsusiyyəti sayəsində xərçənglə nə-
ticələnə biləcək hüceyrə mutasiyalarının 
qarşısını alır. Kalium sayəsində bədən-
də suyun hərəkətini tənzimləyir, təzyiqi 

normallaşdırır və infarkt riskini azaldır. 
Tərkibində olan faydalı yağ turşuları da 
xolesterolu normallaşdırır, qan laxtalan-
masının yaranma ehtimalını azaldır. Şa-
balıd yeyərkən yalnız bu məqama diqqət 
etmək lazımdır ki, ona qarşı allergiyanız 
olmasın. Bu zaman şabalıd sizin üçün 
təhlükəli bir qidaya çevrilə bilər.
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Rəssamlarımızın %raziliya təqdimatı

Azərbaycanın Jənc rəssamlarının %raziliyada ³Art of CXltXral Diplo-
macy-Art for 3eace´ adlı sərJisi açılıb.

Açılışda Azərbaycanın Braziliyada-
kı səfiri Rəşad Novruz, Rio de -aneyro 
şəhərində fəaliyyət göstərən diplomatik 
korpusun nümayəndələri, ictimaiyyət nü-
mayəndələri, sənətsevərlər, yerli sakinlər 
iştirak ediblər. Azərbaycan rəssamlarının 
rəsm əsərləri böyük maraqla qarşılanıb.

Mərasimin sonunda səfirlik iştirak-
çı rəssamlara sertifikatlar təqdim edib. 

�Dirçəliş� Gənclərin Sosial-Psixoloji 
Reabilitasiya Mərkəzinin direktoru İs-
lam Baxşəliyev sərgini ziyarət edən-
lərə, Azərbaycan mədəniyyətinin tarixi 
haqqında geniş məlumat verib. Sərgidə 
18 rəssamın 44 əsəri nümayiş etdirilib.
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